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 ادعای سلب اختیار حق ایران برای برداشت از هشت حلقه چاه بزرگ گازی خود در 
دریای خزر در چند روز گذشته در حالی مطرح شده که اصلا این هشت حلقه چاه وجود 
خارجی ندارد.احتمال وجود منابع هیدروکربوری در بخشی از دریای خزر  که به ساختار 
زمین شناختی چالوس معروف است، نخستین بار در خرداد امسال از سوی مدیراکتشاف 
شرکت ملی نفت ایران مطرح شد.  ساختار چالوس به طور کامل در بخش شمال ایران 

و در خزر واقع شده است و میدان مشترک با دیگر کشورها نیست.
این موضوع در حالی رسانه ای شد که پیش از این در سال ۹۱، ایران موفق شده بود 
با تکیه بر ناوگان خود در دریای خزر، میدان نفتی سردار جنگل را کشف کند. میدانی 
که البته هنوز به مرحله تولید نرسیده و با توجه به آنکه جزو میادین مستقل ایران است، 

عجله ای نیز برای برداشت از آن وجود ندارد.
با این حال، اکتشاف منابع نفت و گاز حتی اگر برای برداشت فوری نیز نباشد، همواره 
از سوی شرکت های بزرگ نفتی انجام می شود. توجه به همین موضوع باعث شد تا ایران 

در سال ۲۰۱۹ در رتبه نخست کشف منابع نفت و گاز جهان قرار بگیرد.
از آنجا که بیشتر اکتشافات ایران در بیش از ۱۰۰ سالی که از صنعت نفت در کشورمان 
می گذرد، در مناطق جنوبی بوده، در سال های اخیر توجه به دریای خزر برای کشفیات 

بیشتر مورد توجه قرار گرفته است.
بررســی ها نشان از ساختار زمین شــناختی در بستر دریای خزر و در آب های ایران 

داشت که نام آن را ساختار چالوس گذاشتند.
ساختاری که هنوز هم مشخص نیست که منابع نفتی و گازی در دل خود داشته باشد. 
ساختار چالوس که پس از ساختار البرز بزرگترین ساختار دریای خزر بوده و بر اساس 
مطالعه طرح توسعه استراتژیک میادین هیدروکربوری حوضه خزر جنوبی و همچنین 
نتایج عملیاتی ناشی از حفاری اکتشافی چاه های میدان سردار جنگل، ساختار چالوس 
دارای پتانســیل وجود ذخائر عظیم گازی به حجم ۱۲۰ تریلیون فوت مکعب گاز درجا 
است. )باید توجه داشت که این ارقام، تخمینی است و شاید پس از اکتشاف، وجود ذخایر 

نفت و گاز تایید نشود.(
بنابراین اگر اکتشاف در ساختار چالوس موفق باشد، تقریبا برابر با یک چهارم حجم 
میدان گازی پارس جنوبی در دریای خزر منابع گازی کشف می شود. موضوعی که عملا 
این ساختار را در جایگاه دهمین مخزن گازی بزرگ دنیا قرار خواهد داد.  از طرف دیگر 
این ساختار پتانسیل تولید تقریبا معادل تولید ۱۱ فاز پارس جنوبی در شرایط فعلی است.  
با این حال هنوز هیچ میدان نفتی و گازی در این ســاختار کشــف نشده و حتی در 
شهریورماه امسال رئیس هیئت مدیره نفت خواسته تا در نخستین فرصت، اکتشاف در 
آن آغاز شود  و بلافاصله پس از اکتشاف، عملیات آزمایش طولانی مدت چاه برای چند 
ماه جهت ارزیابی پتانسیل تولید از مخزن در آن اجرا شود تا بر اساس نتایج آن بهترین 

برنامه توسعه میدان تهیه و اجرا شود.

ماجرای ۸ چاهی که وجود خارجی ندارند
با این حال در روزهای گذشته، ادعایی مبنی بر سلب اختیار ایران از هشت حلقه چاه 
گازی خود در دریای خزر منتشر شد. خبری که بازتاب زیادی داشت اما بررسی های ایرنا 
نشــان داد که اصلا این هشت حلقه چاه هنوز وجود خارجی ندارند تا بتوان ایران را در 

برداشت از آنها سلب اختیار کرد.
در بالا نیز تاکید شد که وجود ساختار چالوس لزوما به معنای وجود میادین عظیم 
نفت و گاز نیست، بلکه تنها احتمال اکتشاف نفت و گاز را در این بخش بالا می برد. یعنی 
بسیار محتمل است که با انجام عملیات اکتشاف اصلا هیچ منبع گازی در ساختار چالوس 

کشف نشود و یا رقم کشف شده بسیار کوچک باشد.
 حالا در شــرایطی که هنوز حتی وجود منابع نیز تایید نشده، برخی مدعی شده اند 
طبق توافق قبلی با روسیه ایران حق برداشت از ۸ حلقه چاه بزرگ گازی در دریای خزر 

که در محدوده آبی ایران است را ندارد.
در این ادعا همچنین از معاهده و توافق ایران با روسیه صحبت به میان آمده که بر 
اساس آن تا زمانی که تراز گاز ایران مثبت است و تولید به نسبت مصرف داخلی جوابگو 

است، ایران حق استخراج منابع گازی دریای خزر را ندارد.
واکنش شرکت نفت خزر به ادعای بی پایه

ادعایی که بر اســاس اعلام شــرکت نفت خزر، با موضوع وجود توافقی میان ایران و 
روسیه مبنی بر سلب اختیار روسیه از ایران برای برداشت از چاه های گازی در محدوده 
آبی کشورمان در خزر، مصداق نشر اکاذیب، کاملا  بی پایه و در تضاد با اصل نهم قانون 

اساسی جمهوری اسلامی ایران است.   
حتی سفیر جمهوری اسلامی ایران در روسیه نیز شهریور ماه سال جاری تاکید کرده 
بود که منافع ملی ایران مستقل است و به هیچ کشوری گره نخورده و سیاست خارجی 
ما به هیچ بلوک خاصی وابســته نبوده و همیشه تلاشمان این بوده که بر اساس منافع 

ملی خودمان عمل کنیم.
از ســوی دیگر، روابط نفتی ایران و روسیه در طول سالیان گذشته، همواره روابطی 
مطلوب و براساس منافع دو طرف بوده و بدیهی است ایران همواره در حوزه خزر، با قدرت 
و بر اساس منافع ملی به نحوی عمل می کند که ضمن حفظ استقلال و عزت کشورمان، 
روند فعالیت های اکتشافی و توسعه ای صنعت نفت بر اساس برنامه های از پیش تعیین شده 

و سیاست های کلان ایران ادامه یابد.
بنابراین ســلب اختیار از ایران برای برداشت از ۸ حلقه چاه بزرگ گازی در محدوده 
آبی ایران در خزر کاملا غیرعلمی و غیرکارشناسی و به نوعی تداعی کننده روابط شوروی 
و ایران در دهه ۱۳۲۰ است که متاسفانه از عدم شناخت نسبت به توان و قدرت سیاسی 
جمهوری اسلامی ایران و همینطور ناآشنایی با مباحث زمین شناسی، حفاری و اکتشاف 

منابع هیدروکربوری حکایت دارد.
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 ادعای سلب اختیار از ایران در  ادعای سلب اختیار از ایران در 
چاه های گازی که وجود خارجی نداردچاه های گازی که وجود خارجی ندارد

کوروش کمالی سروستانی با اشاره به نحوه شکل گیری »آرشیو 
ملّی هنر ایــران«، درباره بخش های مختلــف این مجموعه 
فرهنگی و هنری و همچنین بی نظیر بودن آن در سطح جهان 

می گوید.
رییس سازمان اسناد و کتابخانه ملی فارس و ایده پرداز طرح 
»آرشیو ملیّ هنر ایران« در گفت وگو با ایسنا، درباره ایده و نحوه 
شکل گیری این مجموعه اظهار کرد: طرح تأسیس »آرشیو 
ملیّ هنر ایران« در سال ۱۳۹۴ حین مطالعه درباره آرشیوهای 
موجود کشور شکل گرفت و پروپوزال و طرحی در راستای آن 
نگاشته شد. اگرچه در ایران بخش های مختلف آرشیوی در 
کشور وجود دارد، اما تا پیش از راه اندازی این مجموعه، هیچ 
آرشیوی وجود نداشت که روی تمام شاخه های هنری ایران 
فعالیت کرده باشد. البته در حوزه سینما، »فیلم خانه ملیّ ایران« 
که یکی از بهترین مراکز جمع آوری فیلم است، مجموعه ای از 
فیلم های خوب را جمع کرده، یا در موزه موســیقی کارهای 
ارزشمندی در زمینه جمع آوری موسیقی ایرانی شده  است، 

اما جایی که همه هنرها در آن گردآوری شوند، وجود نداشت.
کمالی سروستانی در ادامه افزود: چیزی که ما به آن »آرشیو 
ملیّ هنر ایران« می گوییم دربرگیرنده هفت هنر و شــامل 
موسیقی )سنتی، مقامی، محلی، مذهبی و مدرن(، هنرهای 
نمایشی )تئاتر، تعزیه، نمایش های عروسکی، پایکوبی های 
محلی و سنتی، مراســم مختلف آئین های مذهبی و ملّی(، 
هنرهای تجسمی )نقاشــی، خوش نویسی، مجسمه سازی، 
طراحی، عکاسی، قرآن نگاری و...(، هنرهای سنتی )خاتم کاری، 
شیشــه گری، میناکاری، فرش، منبّت، قلم زنی، چوب برُی، 
چرم سازی، نجّاری، کاشی های هفت رنگ، معرّق و...(، ادبیات 
)شعر، داستان، نمایش نامه، فیلم نامه(، معماری )ایران باستان، 
دوره اسلامی و معاصر( و سینما )هنری و مستند( است. »آرشیو 
ملیّ هنر ایران« به صورت دیجیتال در تمام این رشــته ها به 
جمع آوری کلیه آثار دیداری، شــنیداری، اســناد مکتوب، 
کتاب ها، نشــریات، زندگی نامه ها، فیلم های مستند، عکس 
هنرمندان، پوسترهای هنری و به هرآن چه به این هفت هنر 

مربوط باشد، می پردازد.
این پژوهشگر و استاد دانشگاه گفت: در روزگار ما با گسترش 
فناوری اطلاعات و ظهور جامعه اطلاعاتی، دیجیتال ســازی 
آرشیوها دست یابی بهتر و ســریع تر و آسان تر را فراهم آورده  
و استفاده از آن را به یک ضرورت تبدیل کرده  است. به همین 
دلیل و با توجه به این که کسی حتی توان و امکان جمع آوری 
فیزیکی کلیه آثار یکی از این حوزه ها را ندارد، دیجیتال سازی 
این امکان را به ما می دهد که همه اطلاعات در مورد این هنرها را 
جمع، طبقه بندی و فهرست نویسی علمی کنیم تا علاقه مندان 

و پژوهشگران بتوانند به راحتی از آن استفاده کنند. 

ایران صاحب »آرشیو 
ملیّ هنر« شد

حسین فراهانی
کارشناس اقتصادی 

علت مانور دولت بر روی ارز ؟

گفتند مردی برای شــکار شیر از شهر بیرون شد، بعد از ســه روز بازگشت و دم 
شیری را همراه خود آورده بود. به او گفتند،هر کس به شکار شیر می رود، سر آن 
را همراه خود می آورد. چطور شــد که تو دم شیر را آوردی؟ گفت: راستش تا من 

رسیدم، سر او را دیگران برده بودند، بنابراین من هم دمش را بریدم و آوردم.
مسوولان اقتصاد کشور وقتی قادر به کنترل حجم نقدینگی نباشند، )چنان که 
گفته می شــود، در حال حاضر ماهانه بیش از ۴۰ هــزار میلیارد تومان به حجم 
نقدینگی اضافه می شــود( و نتوانند افســار مهار نرخ تورم و بهره را بزنند، و آن را 
کنترل کرده و از رشد آن بکاهند )ظاهرا در حال حاضر نرخ تورم در کشور حدود 
۴۰ درصد باشــد( و از رونق دادن به کســب و کار هم ناتوان باشند، )یعنی حذف 
رانت و رقابتی کردن بازار در برنامه نباشــد( و برایشان بالا رفتن نرخ بیکاری هم 
مهم نباشد، )بیکاری های پنهان و آشکار( و ورشکست شدن موسسات کشاورزی 
و صنعتی و دامپروری و ســایر موسســات مولد را هم به چشم ببینند و کاری از 
دستشان ساخته نباشد، یا اگر ساخته است، جرات انجامش را نداشته باشند، در 
این شرایط آسان ترین و شاید تنها راه برای قدرت نمایی آنها، مانور روی دستکاری 
نرخ ارز اســت. که اگر بشــود، آن را به صورت مصنوعی پایین بیاورند، اگر نشود، 
حداقل ثابت نگه داشتن قیمت با وجود تورم بالا یعنی جمع کردن فنر قیمت را به 

ضرب تزریق میلیاردها دلار از درآمدهای نفتی در دستور کار قرار دهند.
نمی شــود شــعار مهار تورم را داد، ولی با چاپ اسکناس بیش از قابلیت جذب، و 
خلق پول با دادن بهره های بالا، عملا به تورم دامن زد. نمی شود شعار واقعی شدن 
و تعدیل و متعادل کردن نرخ ارز را داد، ولی عملا ســالها به سرکوب نرخ و پایین 
نگاه داشتن مصنوعی نرخ ارز پرداخت. این شوخی ها را با اقتصاد نمی شود کرد، 
جواب نمی دهد. ثبات قیمت فقط در صورت به نزدیک صفر رساندن نرخ های بهره 
و تورم امکان پذیر است؛ وگرنه ثباتی غیرواقعی و دستوری و مصنوعی و بی دوام 

خواهد بود.
تا زمانی که تفاضل نرخ تورم در کشور ما و کشورهای حوزه دلار حدود ۳۶ درصد 
باشد، به طور طبیعی می باید روزانه یک در هزار به قیمت دلار افزوده شود، و اگر 

نشود، معنی آن جمع شدن فنر قیمت خواهد بود.
بار دیگر تاکید می کنم و عرض می کنــم، در حال حاضر بزرگترین معضل برای 
اقتصاد کشور عزیزمان، چند نرخی بودن و غیرواقعی و دستوری بودن قیمت ها 
اســت؛ چه برای ارز یا بنزین، یا اتومبیل و یا هر کالای دیگری، و البته مهمترین 

آنها ارز است.
پایین نگه داشتن مصنوعی قیمت ها چه برای ارز باشد، چه برای بنزین باشد، چه 
برای حقوق کارگرها و کارمندها باشــد، و چه برای هر خدمت یا کالای دیگری، 
علاوه بر اینکه عملی غیراخلاقی محســوب می شود و باعث رانت و فساد خواهد 
بود، عملی غیراقتصادی هم هست و باعث صدمه به بدنه اقتصاد کشور می شود، 
و بازار را از رقابتی بودن خارج می کند و باعث دلسردی فعالان اقتصادی می شود. 
همچنین باعث افزایش بیکاری و به تعطیلی کشیده شدن صنایع و فعالیت های 
مولد خواهد بود. از سوی دیگر، این نوع پایین آوردن قیمت نقض غرض هم هست.

شما وقتی به یک گاوداری فشار می آورید که قیمت شیر را ارزان کند، گاودار که 
نمی تواند پول علوفه یا اجاره مرتع را ندهد، از سود خودش هم که نمی تواند بگذرد. 
پس تنها راهی که دارد، کاهش حقوق کارگرهایش اســت. کارگر وقتی مجبور 
بشود با حقوق کمتر کار بکند، مجبور است بعضی از اقلام را از جمله شیر را از سبد 

مصرف خود حذف کند.
 وقتی شیر از سبد مصرفی کارگر حذف می شود، در واقع فروش شیر کم می شود 
و سود شــیر فروش هم کم می شود، بنابراین احتمالا منجر به تعطیلی گاوداری 
و بیکار شــدن کارگران آن می شــود. همین اتفاق برای مرغداری هم می افتد، 
قیمت مرغ دســتوری می شــود، از حقوق کارکنان و کارگران کاسته می شود، 
مرغ از ســبد مصرفی خانواده آنها حذف می شود، و نهایتا منجر به ورشکستگی 
مرغدار و تعطیل شــدن مرغداری و بیکار شــدن کارگران آن می شود. همین 
حالت برای ناشــر کتاب هم می تواند اتفاق بیافتد. مثلا اگر به ناشــر کتاب فشار 
بیاورید که قیمت کتاب را ارزان تر از قیمت واقعی بفروشــد، او مجبور می شــود 
که هزینه هایــش را کاهش دهد و اولین چیزی رو کــه کاهش می دهد، حقوق 
ویراســتارها و کارمندها و کارگــران خواهد بود، چون نمی توانــد پول کاغذ و 
جوهر و مرکب را ندهد و همین باعث می شــود که کتاب از ســبد مصرف کارگر 
و عوامل هم حذف شــود و همین باعث می شود، که تیراژ یک کتاب پایین بیاید 
 و باز به ضرر ناشــر تمام می شود و باعث می شود که شــغل کمتری ایجاد شود، 

و تعداد بیکاران بیشتر شود. 
همین اتفاق برای سایر کالاها هم می افتد. برای کارخانه سیمان هم همینطور، برای 
کارخانه ساخت ماشین لباسشویی هم همینطور، برای کارخانه یخچال سازی هم 
همینطور، هر جایی که باعث شود که قیمت دروغین و مصنوعی و فساد آور باشد.

حالا تصور کنید اگر برعکس شود و اگر اجازه داده شود که قیمت ها واقعی شوند، 
خوب با قیمت واقعی ســود کارخانه دار زیاد می شــود، چون سود کارخانه زیاد 
می شود، احداث کارخانه های بیشــتر مقرون به صرفه می شود، که باید برای هر 
کدام کارگرانی اســتخدام کرد، چون کار زیاد و کارگر محدود است، باید به آنها 
حقوق بیشتری داد، بنابراین حقوق کارگرها متعادل و واقعی می شود، و کارگرها 
هم به جمع مصرف کننده ها افزوده می شوند، مصرف بالا می رود، و لازم است که 
تولید را افزایش دهند و چون می خواهند تولید را افزایش دهند، باید کارگرهای 
بیشتری استخدام کنند و مجبور می شوند که حقوق کارگرها را هم بیشتر کنند، 
تا آنها جذب این بازار کار بشــوند و همینطور هرچه حقوق کارگرها بالا برود آنها 
مصرف کننده تر می شوند و این مصرف باعث افزایش سود کارخانه ها و گسترش 
آن ها و ازدیاد کارخانه ها و به تبع آن تقاضای بیشتر برای استخدام کارگر خواهد 

بود، که در واقع این روند به نفع زحمتکشان خواهد بود.



2

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/08/13

شماره : 1227

ســعیده محمد  -   ایده روز | احســان 
خانــدوزی، وزیــر امور اقتصــادی و دارایی 
در حاشیه نشســت با رئیس رسانه ملی در 
خصوص دپو و نگهداری کالاها در انبارهای 
ســازمان اموال تملیکــی و گمرک بویژه در 
رابطه با ذرت های آلوده گفت: در ســال های 
اخیر ســالانه ۸ میلیون تن ذرت وارد کشور 
شــده که از این میزان، سالانه، حدود ۱۴۰ 
هزار تن را سازمان استاندارد آلوده تشخیص 
داده است. وی گفت: از سال ۹۲، ۹۵، ۹۷ و 
۹۹ واردات این ذرت ها به داخل کشور ادامه 
داشــته و واردات آن هیچ ارتباطی به دولت 
فعلی ندارد. خاندوزی افزود: سازمان استاندارد 
با بررســی هایی که انجام داد تشخیص داده 
کــه این ذرت هــا در لحظه ورود به کشــور 
آلــوده بودند و بنابراین بــر اثر ماندگاری در 
انبار ها فاســد و یا آلوده نشده اند. وی گفت: 
واردکننده این ذرت ها بخش خصوصی بوده 
و منابعی از دولت بابت آن هزینه نشده است. 
وزیر اقتصاد افزود: برای حل موضوع ۱۴۰ هزار 
تن ذرت آلوده در هر ســال، اقدامات خوبی 
صورت گرفته یعنی بیش از ۱۰۳ هزار تن از 
آن به کشور مبدأ ارسال کننده مرجوع شده 
و مابقــی ذرت ها به دو دلیل همچنان داخل 
کشور اســت دلیل نخست آن این است که 
بخشی از این ذرت ها را یک خریدار خارجی 
خرید کرده که حالا برای خروج آن از کشور 
تأخیر کرده اســت دلیل بعدی این است که 
بخشــی از آن هم شاکی خصوصی دارد و با 
حکم دستگاه قضایی فعلًا در انبار ها است تا 

تکلیفش روشن شود.

 درخواست تجدید نظر برای اختیارات 
قانونی

وزیــر امور اقتصــادی و دارایی همچنین 
از دســتور رئیس جمهــوری مبنی بر اقدام 
فوری برای رســیدگی به کالاهای دپو شده 
در انبارهای ســازمان امــوال تملیکی خبر 
داد. احســان خاندوزی در حاشــیه جلسه 
با رئیس رســانه ملی افزود: در ســفر هیأت 
دولت به بوشهر و بازدید از وضعیت نامناسب 
برخی انبارهای سازمان اموال تملیکی، آقای 
رئیس جمهوری دســتور ویژه دادند تا ظرف 

مدت سه ماه، دو اقدام ویژه در خصوص اموال 
تملیکی صورت بگیرد. وی گفت: اقدام نخست 
رفع نیازهای قانونی که در اموال تملیکی در 
سال های گذشــته مورد غفلت قرار گرفته و 
اقدام بعدی تعییــن تکلیف بخش زیادی از 
کالاهایی کــه در انبارها به صورت متراکم و 
نامنظم دپو شــده و در حال نابودی اســت. 
وزارت اقتصاد و دارایی درخواست تجدیدنظر 
برای برخی اختیارات قانونی را در ســازمان 
اموال تملیکی رســماً به دولت ارائه داده که 
با تصویب آن این اختیــارات فراهم خواهد 
شد که ســازمان اموال تملیکی با همکاری 
دادستانی و دیگر دستگاه ها بتوانند به فوریت 
به این مشکلات رسیدگی کنند. وزیر اقتصاد 
گفت: رئیس جدید ســازمان اموال تملیکی 
هم منصوب شده و با دستور رئیس جمهوری 
مأموریــت ویــژه دارد تا موارد را بســرعت 

پیگیری کند.
وی افزود: حدود ۲۵ روز از زمان دســتور 
آقای رئیس جمهوری گذشــته و امیدواریم 
پس از سه ماه، بتوانیم هر دو اقدام مورد نظر 
را اجرایی کنیم و خبرهای خوشــی را برای 
مردم داشته باشیم. وزیر اقتصاد گفت: گمرک 
و ســازمان اموال تملیکی هر دو ذیل وزارت 
اقتصاد و دارایی فعالیت می کنند و این زمینه 

و اراده وجود دارد که از رویه های هزینه زا و 
ناکارآمد گذشته فاصله بگیریم.

محاکمه مقصران
در همین رابطه رئیس دستگاه قضا نیز در 
واکنش به گزارش دادستان کل کشور درباره 
انبار های نگهداری کالا که در جریان ســفر 
استانی خوزســتان مورد بازدید قرار گرفته 
بود، با نامطلوب ارزیابی کردن وضع موجود به 
دادستان کل کشور و رئیس سازمان بازرسی 
دســتور داد به صورت مستمر این موضوع را 
بررسی و تدبیری برای رفع مشکل نگهداری 

کالا در انبار ها اتخاذ کنند. 
وی با گلایــه از وضعیت نگهداری کالا ها 
در انبار های سازمان امور تملیکی و گمرکات 
کشــور که بعضاً منجر به فاســد شدن آنها 
می شــود و با بیان اینکه به رئیس جمهوری 
و رئیس مجلس اظهــار کرده ام این موضوع 
با عقل و منطق و شــرع پذیرفته نیســت، 
گفــت: کالا هــای زیادی می آیــد و در انبار 
گمــرک می ماند و انبار را اشــغال می کند و 
وقتی انبار اشــغال شــد، محلی برای کالای 
دیگر که باید تخلیه شــود موجود نیست و 
بایــد در نوبت بماند که این موضوع هزینه بر 
می شــود. رئیس قوه  قضائیه ادامه داد: کالا 

می ماند و به هر دلیلی ترخیص نمی شــود، 
در حالی که باید دربــاره کالایی که می آید 
پیش بینی شــود که آیا می توانــد تخلیه و 
ترخیص شــود و اگر نمی توانــد چند وقت 
می تواند نگهداری شود. محسنی اژه ای با بیان 
اینکه این کالا مورد نیاز کشور است، تخلیه 
هم می شــود اما ترخیص نمی شود تا زمانی 
که فاسد شــود، از روند موجود انتقاد کرد و 
گفت: چه منطقی است که کالا را نیاز داشته 
 باشیم، پول هم داده باشیم ولی آن کالا بیاید 

تا در انبار بماند!

استقرار قاضی در همه گمرکات
مأموریت به دادســتانی کل و ســازمان 
بازرسی برای رفع مشکلات انبار های سازمان 

اموال تملیکی
رئیس قوه  قضائیه با طرح این سؤال که ۲ 
نماینده قوه  قضائیه در سازمان اموال تملیکی 
چه کاری انجام می دهند، گفت: اموال زیادی 
در انبار های ســازمان امــوال تملیکی وجود 
دارد که فاســد شــده و تاریخ گذشته است 
یا تعداد آن از مقدار ذکر شــده روی کارتن 
کمتر است که مشخص نیست تعدی به این 
کالا، در کجا رخ داده است؟ محسنی اژه ای با 
تأکیــد بر اینکه هیچ کس این وضعیت ورود، 

نگهــداری و ترخیص کالا را قبول نمی کند، 
به رئیس ســازمان بازرســی و دادستان کل 
کشــور مأموریت داد هر اقدامی که می شود 
برای رفع مشکلات موجود انجام دهند. وی 
با اشــاره به اینکه ممکن است در این زمینه 
قانون گذاری نیاز باشــد، در عین حال تأکید 
کرد: با همین قوانین فعلی هم می شود بهتر 
از روند موجود عمل کرد. رئیس دستگاه قضا 
آمادگی خود را برای اســتقرار قاضی سیار یا 
ثابت در همه گمرکات کشــور اعلام کرد و 
گفت: تا جایی که جزو اختیارات بنده است، 
هر نوع همــکاری را انجام می دهم، چرا که 
وضعیت بسیار نامناسب است. وی ادامه داد: 
این موضوع از طریق وزارت اقتصاد باید دنبال 
شود، به صرف اینکه یک نامه نوشته شود که 
فلان آسیب موجود است، نباید موضوع رها 
شود. رئیس قوه قضائیه با اشاره به فاسد شدن 
۱۴۰ هــزار تن ذرت در انبارهای گمرکات و 
کوتاهی در ترخیص این نوع کالاها، گفت: این 
نــوع مدیریت را هیچ کس از ما نمی پذیرد و 
ضرورت دارد افــرادی که چه در دولت های 
قبلی و فعلی در این زمینه کوتاهی کرده اند، 
محاکمه شــوند. وی افــزود: ۱۴۰ هزار تن 
ذرت آمده توی کشــور ذرتــی که این همه 
نیاز داریم البته این موضوع برای چند ســال 
پیش است، اینقدر مانده تا فاسد شده است! 
الان باید کلی پول بدهند تا این جنس فاسد 
را چکارش کنند! یعنی کلی پول باید بدهیم 
برای امحای این کجا امحا بکنیم در دریا؟ نه 
نمی شــود آتش بزنند؟ آیا این کار معقولی و 
منطقی اســت؟ کسی اصلًا این طور مدیریت 

را قبول نمی کند!
به گزارش تسنیم، محسنی اژه ای با بیان 
اینکه بنده به آقایان هم عرض کردم خدمت 
آقای رئیســی هم عرض کردم، خدمت آقای 
قالیبــاف هم عرض کــردم این را هیچ کس 
از مــا نمی پذیرد، تأکید کرد: من حاضرم در 
تمام گمرکاتمان یک شعبه سیار یا حتی ثابت 
بگذارم، الان وضع بسیار نامناسب است، اگر 
برخی از افراد کوتاهی کردند باید پرونده شان 
را قضایی بکنیم، چه قبلی ها چه فعلی ها. ما 
دو نماینده قوه قضائیه در سازمان امور تملیکی 

داریم، این نمایندگان چکار می کنند؟!

دستور فوری رئیس جمهوری برای ترخیص کالاها از گمرک

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه ارتباط دلار 
با کالای داخلی را قطع می کنیم، اظهار کرد: ساز و کارهای 
جدیدی به عنوان الگوی مدیریت بازار طراحی کردیم و از 
تصمیمات روزمره، مقطعی و موردی به حالت سیستمی 
می رســیم که این الگو تا آخر امسال اکثر محصولات را 
در بر خواهد گرفت.به گزارش شبکه اطلاع رسانی تولید 
و تجارت ایران )شاتا(، سیدرضا فاطمی امین در نشست 
هم اندیشی با اعضای کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
و معاونان وزارت صمت، با بیان این مطلب افزود: ساختار 
بازار از عوامل مرتبط با بروز و تشدید تورم است، برنامه ای 
بــرای مدیریت بازار داریم که اثــرات تورمی مرتبط با 

ساختار بازار را کاهش خواهد داد.
تعریف ۱۵۰ پروژه با ۵ هزار میلیارد تومان ســرمایه 
برای هدایت نقدینگی مردمی/ وی با بیان اینکه بانک ها 
با اضافه برداشت و تســهیلات به رشد نقدینگی دامن 
می زنند، گفت: ما می توانیم نقدینگی مازاد و سرگردان را 
جمع کنیم که در این راستا ۱۵۰ پروژه با ۵ هزار میلیارد 
تومان سرمایه تعریف کرده ایم تا با هدایت نقدینگی به 

کاهش تورم کمک کنیم.
ارتباط دلار با کالای داخلی را قطع می کنیم/ فاطمی 
امیــن همچنین در خصوص بازار ارز و تأثیر قیمت های 
خارجی بر کالاهای داخل، تصریح کرد: باید تلاش کنیم 
ارتباط دلار بــا قیمت های بازارهای داخلی را قطع و با 
عوارض پلکانی این ارتباط را اصلاح کنیم و اجازه ندهیم 
رانت های ارزی به داخل منتقل شود. روی صادرات تمرکز 

جدی داریم و می خواهیم در شش ماهه دوم سال حدود 
۵ میلیارد دلار بیش از مدت مشــابه سال قبل صادرات 
انجام شــود.اجرای طرح صندوق های ارزی در دستور 
کار اســت/ وزیر صمت در ادامه با بیــان اینکه اجرای 
طرح صندوق های ارزی جزو پروژه های آینده ما خواهد 
بود، بیان کرد: مردم دلارهای خود را در این صندوق ها 
سرمایه گذاری خواهند کرد و ما نیز این منابع را در توسعه 

تجارت خارجی کشورمان مصرف می کنیم.

الگوی جدید مدیریت بازار اجرا می شود
 فاطمی امین همچنین در خصوص اصلاح ساختار 
تنظیم بازار، گفت: روش های قبلی از قبیل بازرســی و 
نظارت تأثیرهای مقطعی دارند، ما می خواهیم همزمان 

بــا این روال و تفویض اختیــار تنظیم بازار محصولات 
کشــاورزی دامــی و باغی به جهاد کشــاورزی، اصلاح 
ساختارهای جدی در حوزه مدیریت بازار را دنبال و الگوی 
جدید مدیریت بازار را اجرا کنیم.وی این مدیریت را در 
دو حوزه کالاهای پایه و مصرفی دانســت و افزود: ساز و 
کارهای جدیدی طراحی کردیم و از تصمیمات روزمره، 
مقطعی و موردی به حالت سیستمی می رسیم و این الگو 
تا آخر امسال اکثر محصولات را در بر خواهد گرفت.وزیر 
صمت در خصوص تنظیم بازار بخش خدمات نیز اضافه 
کــرد: حوزه خدمات، پیچیدگی های خاص خود را دارد 
و همواره ۵۰ درصــد تورم در این حوزه اتفاق می افتد؛ 
برای تنظیم بازار خدمات نیز برنامه ای یک ســاله داریم 

که تا شهریور ماه سال آینده نهایی و اجرا خواهد شد.

احــداث ۱۱هزار مــگاوات ظرفیت نیروگاهی 
تولید برق

فاطمــی امین در بخش دیگری از ســخنان خود، با 
بیــان اینکــه بیش از ۴۰ درصد برق کشــور در بخش 
صمت مصرف می شود، تصریح کرد: برق در واقع بخش 
بالادستی فولاد و پتروشیمی است، در راستای افزایش و 
مدیریت تولید برق تعامل خوبی با ستاد اقتصادی دولت 
و وزارتخانه هــای نفت و نیــرو داریم و احداث ۱۱ هزار 
مگاوات ظرفیت نیروگاهی برای تولید برق را در توافق با 
وزارت نیرو شروع کرده ایم.وی در خصوص تأمین سرمایه 
در گردش واحدهای تولیدی نیز اظهار کرد: تأمین مالی 
زنجیره های تولیدی را تا دو ماه آینده عملیاتی خواهیم 
کرد. فاطمــی امین در خصوص بــورس و راهکارهای 
موفقیت در بورس کالا گفت: واحد های بورســی را باید 
به صــورت صحیح در بورس کالا قــرار دهیم و امکان 
اجرای قاعده های بورســی را داشــته باشیم تا قاعده ها 
یکپارچه شــود و زیرساخت لازم برای اجرای قواعد نیز 
فراهم آید.وزیر صنعت، معدن و تجارت در پایان گفت: 
در الگوی جدید مدیریت بازار ۲۵ قاعده وجود دارد که 
از زیرســاخت های بورس کالا استفاده می کنند.گفتنی 
است در این نشست اعضای کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس شورای اسلامی به بیان مهمترین نقطه نظرات 
خود در خصوص ارائه ساز و کارهای جدید تنظیم بازار 

وزارت صمت پرداختند.

ارتباط دلار با کالای داخلی را قطع می کنیم

 اخبار مربوط به تغییر نظام قیمت گذاری خودرو و همچنین حذف سیستم 
قرعه کشی، تاثیری بر بازار خودرو نداشته و رکود همچنان بر معاملات حکمفرما 
بوده و قیمت ها اندکی افزایش داشته است؛ بیشترین میزان معاملات در اختیار 

خودروهای داخلی و مونتاژی با ارزش کمتر از یک میلیارد تومان است.
 درب بازار خودرو در دو ماه اخیر همچنان بر یک پاشــنه می چرخد، تغییر 
خاصی نداشته، رکود بر خرید و فروش ها حاکم بوده است و هر از گاهی شاهد 
افزایش یا کاهش یک دو میلیون تومانی قیمت خودروهای داخلی هستیم که 

پس از مدت کوتاهی دوباره به قیمت قبلی باز می گردد.
در چند وقت اخیر موضوع حذف قیمت گذاری دستوری به بحث داغ مسوولان 
و فعالان بازار ســرمایه تبدیل شده بود، به طوری که »سید احسان خاندوزی« 
وزیر امور اقتصادی و دارایی در این زمینه و در ۱۰ آبان ماه اظهار داشت: برنامه 
ما پیش بینی پذیر کردن اقتصاد و حذف قیمت گذاری های مضرّ به بازار در صنایع 
بورسی است و به زودی خبر تغییر نظام قیمت گذاری خودرو توسط وزارت صنعت 

منتشر خواهد شد.
همچنین هفته گذشته »سیدرضا فاطمی امین« وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در مراســم افتتاح خط تولید تارا اتوماتیک در جمع خبرنگاران، افزود: تا پایان 
ســال دســت کم ۱۰۰ هزار خودرو، بیش از برنامه طراحی شده امسال تولید 
خواهد شــد، همچنین تولید در سال آینده ۱.۶ میلیون دستگاه خواهد شد و 

دیگر قرعه کشی نخواهیم داشت.
با این حال رصد بازار خودرو در روزهای اخیر حکایت از افزایش قیمت چند 
میلیون تومانی محصولات داخلی دارد و به طور شــاخص قیمت پراید ۱۱۱ به 

عنوان یکی از خودروهای پرطرفدار بازار به ۱۶۰ میلیون تومان رسید.
امروز )چهارشــنبه( در فضای مجازی و سایت های خودرویی در گروه سایپا 
هر دستگاه پراید ۱۱۱ )مدل ۹۹( صفر کیلومتر ۱۶۰ میلیون تومان، پراید ۱۳۱ 
)مدل ۹۹( ۱۴۱ میلیون تومان، وانت پراید ۱۶۹ میلیون تومان، تیبا صندوق دار 
۱۵۴ میلیــون تومان، تیبا هاچ بک ۱۶۶ میلیون تومان، کوئییک معمولی ۱۷۴ 
میلیــون تومان، کوئیک با دنده اتوماتیک ۲۳۷ میلیون تومان، کوئیک آر ۱۷۶ 
میلیون تومان، ســاینا ۱۶۶ میلیون تومان، ساینا پلاس ۱۸۶ میلیون تومان و 

شاهین ۳۲۰ میلیون تومان قیمت گذاری شد.
همچنین در گروه ایران خودرو هر دستگاه پژو ۲۰۶ تیپ۲ حدود ۲۶۰ میلیون 

تومــان، پژو ۲۰۶ تیپ ۵ )مدل ۹۹( ۲۹۰ میلیون تومان، پژو ۲۰۶ صندوق دار 
۳۱۲ میلیــون تومان، پژو ۴۰۵ جی. ال. ایکس دوگانه ســوز )مدل ۹۹( ۲۳۷ 
میلیون تومان، پژو ۴۰۵ اس. ال. ایکس ۲۷۶ میلیون تومان، سمند ال. ایکس 
۲۵۲ میلیون تومان، پژو پارس سال ۲۹۴ میلیون تومان، پژو پارس با موتور تی. 
یو۵ حدود ۳۲۷ میلیون تومان، پژو ۲۰۷ با دنده دســتی ۳۳۴ میلیون تومان، 
پژو ۲۰۷ دنده اتوماتیک ۴۳۵ میلیون تومان، دنا معمولی ۳۳۷ میلیون تومان، 
دنا پلاس توربوشــارژ اتوماتیک ۴۶۷ میلیون تومان و تارا ۴۰۰ میلیون تومان 

ارزش گذاری شدند.
در این زمینه، رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودروی پایتخت به ایرنا گفت: 
هرچند در مجموع خرید و فروش ها اندک و انگشت شــمار است، اما بیشترین 
میزان معاملات در خودروهای داخلی و مونتاژی با ارزش کمتر از یک میلیارد 
تومان است.»سعید موتمنی« ادامه داد: خرید و فروش در خودروهای مونتاژی 

بالای یک میلیارد تومان و همچنین خودروهای خارجی بسیار اندک است.
این مقام صنفی بیان داشت: ثبات تقریبی نرخ ارز سبب شده تا تقاضا برای 
سرمایه گذاری در خودرو فروکش کند و صاحبان خودروهای خارجی از آنجایی 
که خودروی مدل جدیدی به بازار نیامده، ترجیح می دهند خودروهای خود را 
نگه دارند و نفروشند.وی اظهار داشت: امروز و در صورتی که خودروسازان داخلی 
عرضه خود را افزایش دهند، به طور قطع با کاهش قیمت ها مواجه خواهیم شد.

موتمنی با بیان اینکه به نظر می رســد بایــد به این وضع بازار عادت کنیم، 
خاطرنشان کرد: اکنون در صورتی که خودروی جدیدی با بدنه، تزئینات، موتور 

و مدل جدید وارد بازار شود از آن استقبال می شود که آن هم شامل خودروهای 
جدید داخلی و خودروهای مونتاژی می شود.

وی تاکید کرد: از آنجایی که نرخ تورم در یک دو ماه گذشته تغییر چندانی 
نداشــته و تقریبا ثابت بوده است، روی قیمت کالاهای سرمایه ای نظیر خودرو 

چندان تاثیرگذار نبوده است.
رییس اتحادیه نمایشگاه داران خودروی پایتخت، تنها عامل محرک معاملات 
در بازار کنونی را عرضه خودروهای جدید یا ثبات ارز در کانالی مشخص عنوان 
کرد که در این صورت قیمت ها بالا یا پایین شــده و به رونق نســبی معاملات 

می انجامد.

بیشترین معاملات خارجی ها در دسته یک تا 2 میلیاردی ها
این در حالی اســت که در بازار خودروهای خارجی خبر جدیدی نیســت و 
همچون هفته های گذشته رکود بر آن حاکم بوده و خرید و فروش ها در حداقل 

خود است.
»کوروش طواحن« نمایشــگاه دار در شــمال پایتخت به ایرنا گفت: با اینکه 
در روزهای گذشــته پراید ۱۱۱ از ۱۶۰ میلیون تومان و پژو ۲۰۶ تیپ۲ از مرز 
قیمتــی ۲۶۰ میلیون تومان در بازار گذشــتند، اما این تغییر قیمت ها بر بازار 

خودروهای خارجی بی تاثیر بود.
وی، بیشترین خرید و فروش ها در حوزه خودروهای خارجی در بازه قیمتی 

یک تا ۲ میلیارد تومان عنوان کرد.
 امروز در دسته مونتاژی ها و خارجی ها نیز هر دستگاه هایما اس ۷ ایران خودرو 
حدود ۷۶۰ میلیون تومان، جک اس۳ و جک اس۵ کرمان موتور به ترتیب ۵۰۲ 
میلیــون و ۷۳۵ میلیون تومان، فیدلیتی پنج نفره و هفت نفره گروه بهمن به 

ترتیب ۹۹۰ میلیون و یک میلیارد و ۲۰ میلیون تومان قیمت گذاری شد.
همچنین چانگان مدل ۹۸ حدود ۵۲۰ میلیون تومان، پژو ۲۰۰۸ مدل ۹۹ 
نزدیک به ۹۴۰ میلیون تومان، مزدا ۳ جدید مونتاژی مدل ۹۸ حدود ۱.۱ میلیارد 
تومان، ســراتو آپشنال مدل ۹۸ نزدیک به ۸۱۵ میلیون تومان، کولیوس مدل 
۲۰۱۸ حدود ۲.۳ میلیارد تومان، تیگوان مدل ۲۰۱۸ حدود ۲.۹ میلیارد تومان، 
تالیسمان مدل ۲۰۱۸ نزدیک به ۱.۷ میلیارد تومان و سانتافه صفر کیلومتر مدل 

۲۰۱۷ حدود ۲ میلیارد تومان قیمت گذاری شد.

رکود دست از سر بازار خودرو برنمی دارد

 هزینه تولید مسکن در تابستان امسال ۷,2 درصد بیشتر شد
بنابر اعلام مرکز آمار ایران، شاخص قیمت مصالح ساختمان های مسکونی شهر 

تهران در تابستان امسال نسبت به فصل قبل به ۷.۲ درصد رسیده است.
مرکز آمار ایران گزارش شاخص قیمت مصالح ساختمانی ساختمان های مسکونی 

شهر تهران در تابستان امسال را بر مبنای سال پایه ۱۳۹۰ منتشر کرده است.
بر مبنای این گزارش شاخص قیمت مصالح ساختمانی تهران در تابستان ۱۴۰۰ 
به عدد ۱۱۵۴.۲ رسید که این رقم نسبت به شاخص ۱۰۷۶.۵ در فصل قبل، ۷.۲ 
درصد افزایش داشته است.این گزارش نشان می دهد تورم سالانه در این بخش در 
تابستان امسال، معادل ۸۸.۴ درصد بوده که نسبت به تورم ۹۳.۵ درصدی در فصل 
قبل ۵.۱ درصد کاهش داشته است. در بین گروه های اجرایی بیشترین نرخ تورم 
سالانه در همین دوره مربوط به گروه اجرایی »سیمان، بتن، شن و ماسه« با ۱۳۳.۶ 
درصد افزایش و کمترین نرخ تورم با ۴۰.۴ درصد افزایش متعلق به گروه »خدمات« 
بوده است.همچنین تورم نقطه به نقطه تابستان ۱۴۰۰ معادل ۶۵.۲ درصد بوده است 
که در مقایسه با ۱۰۰.۷ درصدی فصل قبل ۳۵.۵ درصد کاهش داشته است. در بین 
تمامی گروه های اجرایی، گروه »سیمان، بتن، شن و ماسه« با ۱۴۴ درصد بیشترین 
تورم نقطه به نقطه را به خود اختصاص داده اســت. در همین دوره کمترین تورم 
نقطه به نقطه نیز مربوط به گروه اجرایی »آهن آلات، میلگرد، پروفیل درب و پنجره 
و نرده« با ۳۸.۲ درصد افزایش بوده اســت.به علاوه تورم فصلی بهار سال ۱۴۰۰، 
معادل ۷.۲ درصد بوده است که در مقایسه با تورم ۱۹.۴ درصدی فصل قبل ۱۲.۲ 
واحد درصد کاهش داشته است. در همین فصل در بین گروه های اجرایی، بیشترین 
درصد تغییر فصلی مربوط به گروه اجرایی »ســیمان، بتن، شن و ماسه« با ۱۸.۲ 
درصد افزایش و کمترین درصد تغییر نیز مربوط به گروه های اجرایی »خدمات« و 
»آهن آلات، میلگرد، پروفیل درب و پنجره و نرده« با ۲.۸ درصد افزایش بوده است.

 احتمال واریز ۱۵۰ میلیون دلار به صندوق تثبیت بازار ســرمایه 
تا پایان آبان

 پیگیری های خبرنگار ایرنا نشــان می دهد اقدامات نهایی برای واریز منابع 
مالی از صندوق توسعه ملی به صندوق تثبیت بازار سرمایه در حال انجام است 
و به احتمال زیاد تا اواخر ماه جاری رقمی معادل ۱۵۰ میلیون دلار به حساب 

این صندوق واریز شود.
 واریز منابع مالی از صندوق توســعه ملی به تثبیت بازار ســرمایه موضوع 
تازه ای نیســت، از مدت ها قبل و به منظور تغییر مســیر معاملات بازار سرمایه 
پیگیری های زیادی از ســوی مسوولان مربوطه در سازمان بورس و نیز دولت 
برای تعجیل در انجام این واریزی صورت گرفت اما هر بار نهایی شــدن اجرای 

آن تحت تاثیر مشکلات موجود با تاخیر همراه شد.
پیــش از این دولت مصوب کرده بود که ۲۰۰میلیــون دلار از محل منابع 
صندوق توسعه ملی برای کمک به صندوق تثبیت بازار سرمایه اختصاص یابد.
واریز مرحله نخست منابع مالی به صندوق تثبیت بازار سرمایه در آذر ماه ۹۹

بعد از حاشیه های ایجاد شده در راستای واریز منابع مالی به صندوق تثبیت 
بازار ســرمایه و نیز تاخیر در اجرای آن، براســاس تصمیمات اتخاذ شده مقرر 
شد تا صندوق توسعه ملی در چند بخش منابع خود را به صندوق تثبیت بازار 
ســرمایه اختصاص دهد و اعلام شــد که منابع اختصاص داده شده به صندوق 

تثبیت بازار سرمایه به نوعی تسهیلات است.
به دنبال پیگیری های صورت گرفته از ســوی مسوولان مربوطه برای واریز 
هر چه زودتر این منابع به صندوق تثبیت بازار ســرمایه، صندوق توسعه ملی 
در بخش نخست یک هزار میلیارد تومان را در تاریخ ششم آذرماه سال گذشته 
نزد صندوق تثبیت بازار ســرمایه با نرخ ســود ۱۲ درصد و به مدت پنج ساله 

سپرده گذاری کرد.
با توجه به واریز چنین رقمی به صندوق تثبیت بازار سرمایه، »محمدابراهیم 
آقابابایی«، رییس هیات عامل صندوق تثبیت بازار سرمایه به خبرنگار اقتصادی 
ایرنا اعلام کرده بود: صندوق تثبیت بازار ســرمایه درخواســت رقم بیشتری را 
به صندوق توسعه ملی داده است و در صورت موافقت به زودی مبالغ جدیدی 

هم واریز خواهد شد.
با وجود وعده های داده شده در خصوص واریز مبالغ جدید به صندوق تثیت 
بازار سرمایه اما زمان اجرای آن در هاله ای از ابهام قرار داشت و هر بار تاخیر 

در اجرای چنین اقدامی را ناشی از عوامل مختلف می دانستند.
تعهد صندوق توســعه ملی به واریز ۲۰۰ میلیــون دلار در صندوق تثبیت 

بازار سرمایه
همزمان با حاشیه های ایجاد شده از سوی فعالان بازار در خصوص بی توجهی 
مســوولان برای واریز نهایی این رقم به صندوق تثبیت بازار ســرمایه، معاون 
اقتصادی رییس جمهوری ســابق در تاریخ ۲۱ اردیبهشــت امسال تصمیمات 
جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت را ابلاغ کرد که بر اساس آن قرار شد تا 
ظرف ســه هفته، رقم ۲۰۰ میلیون دلار از منابع ارزی صندوق توسعه ملی به 

صورت تدریجی به فروش برسد و به صندوق تثبیت بازار سرمایه واریز شود.
 بر اساس این ابلاغیه، بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران در اجرای مصوبه 
شــورای عالی امنیت ملی ملزم شــد تا طی مدت اعلام شده نسبت به فروش 
تدریجی ۲۰۰ میلیون دلار از منابع ارزی حســاب صندوق توسعه ملی اقدام و 

منابع حاصل را به صندوق تثبیت بازار سرمایه واریز کند.

 کاهش ۶۸ درصدی بارش در حوزه اصلی آبریز مرزی شرق کشور
موسسه تحقیقات آب وزارت نیرو اعلام کرد: میزان بارش برای آبان ماه در دو 
حوضه اصلی آبریز مرزی شرق و فلات مرکزی به ترتیب با ۶۸ و ۶۴ درصد کاهش 

نسبت به دوره بلندمدت ۵۳ ساله بیشترین میزان کاهش را تجربه می کنند.
 وضعیت بارشی امسال بیانگر آن است که ترسالی های دوسال اخیر به پایان 
رســیده و بار دیگر دوره خشکســالی ها سایه بر ایران افکنده و همین امر تاثیر 
منفی خود را بر تامین آب باقی خواهد گذاشت.متخصصان صنعت آب معتقدند 
سال ۱۴۰۰ یکی از خشکسال ترین سال ها در ۵۰ ساله اخیر است و تازه ترین 
گزارش منتشر شده از سوی موسسه تحقیقات آب وزارت نیرو بیانگر آن است 
که آبان امســال با کاهش بارش نســبت به دوره بلندمدت روبرو هستیم. این 
موسسه در گزارش تازه خود اعلام کرد:  میزان بارش برای آبان ماه در دو حوضه 
اصلی آبریز مرزی شــرق و فلات مرکزی به ترتیب با ۶۸ و ۶۴ درصد کاهش 

نسبت به دوره بلندمدت ۵۳ ساله بیشترین میزان کاهش را تجربه می کنند.
دوحوضه آبریز اصلی با بالاترین میزان کاهش

میزان بارش حوضه آبریز مرزی شــرق برای آبان ماه ۲ میلیمتر پیش بینی 
شــده که در مقایســه با دوره بلندمدت تاریخی که ۵ میلیمتر بارندگی داشته 

با کاهش ۶۸ درصدی مقام نخست کاهش ها را به خود اختصاص داده است.
وضعیت بارشــی حوضه آبریز اصلی فلات مرکزی نسبت به مرزی شرق در 
آبان ماه امســال کمی بهتر اســت به این معنا که میزان بارش پیش بینی شده 
برای این حوضه آبریز اصلی ۴ میلیمتر اســت که در مقایسه با دوره بلندمدت 

که ۱۱ میلیمتر بارندگی داشته کاهش ۶۴ درصدی را نشان می دهد.
دو حوضه آبریز کشور که کمترین کاهش بارش را دارند

دو حوضــه آبریز اصلــی دریای خزر و قره قوم  در آبان ماه کمترین کاهش 
نسبت به دوره بلندمدت را دارند.میزان بارش پیش بینی شده برای حوضه آبریز 
دریای خزر ۳۷ میلیمتر است که در مقایسه با دوره بلندمدت ۵۳ ساله که ۵۰ 
میلیمتر بارندگی ثبت شده داشته از کاهش ۲۵ درصدی برخودار شده است.

وضعیت بارشــی حوضه آبریز اصلی قره قوم هم به این ترتیب است که ۱۱ 
میلیمتر برای آبان ماه این حوضه پیش بینی شده که در مقایسه با دوره بلندمدت 

با بارش ۱۵ میلیمتری کاهش ۲۵ درصدی را نشان می دهد.
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زهــرا جعفری  -   ایده روز  | حجت الله 
عبدالملکی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
با حضور در برنامــه گفت و گوی ویژه خبری 
شبکه دوم سیما گفت: طبق آمارهای رسمی 
حدود دو و چهــار دهم میلیون نفر بیکار در 
کشور داریم، دو و دو دهم میلیون نفر اشتغال 
ناقص یا ناپایدار دارند و حدود ۲ میلیون نفر 
ناامید از یافتــن کار داریم که جزو جمعیت 
فعال نیستند، نه و هفت دهم میلیون نفر هم 
با اشتغال کم درآمد روبه رو هستند و همچنین 
چهار و پنج دهم میلیون نفر هم اشتغال غیر 
رســمی دارند، یعنی بیمه ندارند.عبدالملکی 
خاطرنشــان کرد: همه این گروه ها مخاطب 
برنامه اشتغال دولت باید باشند، البته مهم ترین 
گروه، بیکاران مطلق هستند اما بقیه گروه ها 
هم باید مخاطب قرار بگیرند. وی تصریح کرد: 
برنامه ای برای بیمه افرادی که اشتغال آنها آتیه 
ندارد یعنی بیمه نیستند داریم یا افرادی که 
 درآمد کم دارند طبیعتاً درآمد آنها باید افزایش 

پیدا کند.
وی افــزود: در هفته اول شــروع به  کار، 
قرارگاهی  به اسم قرارگاه رفاه مردم تشکیل 
دادیم که ۱۶ ســتاد دارد و یکی از ســتادها، 
ستاد اشتغال است که این ستاد شامل اعضای 
اصلی شورای عالی اشتغال کشور و سایر نهادها 
مثل تشکل ها، بخش های کارفرمایی، نهادهای 
انقلابی و مجموعه های دیگر اســت. ســتاد 
اشــتغال چند جلســه برگزار کرد و مصوبات 
شــورای عالی اشتغال عملًا خروجی های این 
ستاد است و قرارگاه به زیست بوم ملی اشتغال 

جمهوری اسلامی ایران رسیده است.

وزیر کار خاطرنشــان کرد: بــرای اینکه 
اشتغال ساماندهی شود ۵ اتفاق باید بیفتد؛اول 
شناســایی نیروی کار مســتعد، دوم مشاوره 
شــغلی و کلینیک های کسب و کار و شتاب 
دهنده هــا، ســوم ترویج و فرهنگ ســازی، 
چهارم اطلاع رسانی رسانه ملی و دستگاه های 
اطلاع رسانی و پنجم آموزش است.وی تصریح 
کرد: برای اینکه این زیســت بوم فعال شود 
۱۶ توافقنامه  در جلســه شورای عالی کار با 
دستگاه های مختلف داشتیم و در صورتی که 
این حرکت تندتر شود با سرعت بسیار بالایی 

ایجاد اشــتغال خواهیم کرد و اشــتغال های 
غیررســمی را به رســمی تبدیل می کنیم و 
درآمدهای اشــتغال های موجــود را افزایش 

می دهیم.

  هدفگذاری برای ایجاد یک میلیون 
و ۸۵۰ هزار شغل جدید

به گــزارش مهر، وزیر تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی گفت: هدف ما این است که حداقل 
یک میلیون و ۸۵۰ هزار شــغل جدید شکل 

بگیرد.

عبدالملکی گفت: به این ســمت حرکت 
می کنیم که میزان فرار بیمه ای کارفرمایان را 
کاهش دهیم و تعدادی از مشاغل غیر رسمی 
را رسمی کنیم ،اما بخش قابل ملاحظه ای از 
یک میلیون و ۸۵۰ هزار شــغل جدیدی که 
ایجاد خواهد شد، بیمه خواهد داشت و بخشی 
از آن خوداشــتغالی خواهد بود و نمی توانیم 
آنها را الزام کنیم که خودشــان را بیمه کنند.

وی افزود: هر گونه تغییری در قانون کار نباید 
به نحوی باشد که مسأله رفاه و امنیت شغلی 
حدود ۲۴ میلیون نفر شاغلین فعلی را به خطر 

بیندازد. عبدالملکی گفت: بیش از ۸۰ تا ۸۵ 
درصد کسانی که بیکارند  یا اشتغال ناقص و 
کم در آمد غیر رسمی دارند از کسانی هستند 
که مهارت ندارند.عبدالملکی با بیان اینکه ۴۰ 
تا ۵۵ درصد ظرفیت صنعت کشورمان، خالی 
اســت، گفت: یکی از علل آن مربوط به حوزه 
بوروکراسی و اداری است و ما به سهم خود در 
حوزه تأمین اجتماعی در حال تسهیل بخشی 
آن هســتیم. وی افــزود: تحریم ها در زمینه 
اشــتغال می تواند نقش مؤثر و مثبت داشته 
باشــد ،چون منابع ارزی، محــدود و واردات، 
کمتر می شود و تمایلات به سمت بازار داخل 

خواهد بود.

 تحریم داخلی است
وزیــر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی اضافه 
کرد: من این دلیــل و توجیه را که تحریم ها 
موجب شد برنامه مان محقق نشود نمی پذیرم؛ 
اگر بگوییم تحریم ها موجب این شد، تحریم 

داخلی است.
وی گفــت: در طراحی زیســت بوم ملی 
اشتغال، تکلیفی برای سازمان برنامه و بودجه 
تصویب شــد که اعتبارات حوزه اشــتغال با 
همکاری وزارت کار به عنوان هماهنگ کننده 
دیگر دستگاه ها در حوزه اشتغال، تنظیم شود. 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: امسال 
۳۲ هزار میلیارد تومان در بند الف تبصره ۱۸، 
برای حوزه اشــتغال اعتبارات در نظر گرفته 
شــده بود که عملکرد زیادی نداشت و پیگیر 
هستیم تا این اعتبارات را فعال و از این ظرفیت 

بودجه ای استفاده کنیم.

»مسعود میرکاظمی«، رئیس سازمان برنامه و بودجه در دومین جلسه 
تبیین رویکردهای تدوین لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ درباره سیاست های مالی 
دولت گفت: تنها کاری که صورت می گیرد مدیریت هزینه ها اســت و این 
به معنای انقباض مالی نیست. پرداخت ها متوقف نشده و پروژه ها در حال 
پیگیری است و بعضی از پروژه های استان ها در اولویت قرار خواهد گرفت.

کاظمی با بیان اینکه در ســال های گذشته با وجود صرف منابع بسیار 
مالی از اهداف اصلی اقتصادی دور شــده ایم، اظهار داشت: در این سال ها 
منابع به صورت اثربخش استفاده نشده،  اقدامات دولت باید منجر به افزایش 
سطح رفاه خانواده ها و در کل افزایش رشد اقتصادی شود، اما این اهداف 

مغفول مانده و باید بر شاخص های کلان اقتصادی متمرکز شد.

 عامل مشکلات اقتصادی تحریم نیست
وی با تأکید بر اینکه نمی توان عامل مشکلات اقتصادی کشور را صرفاً 
ناشــی از تحریم دانست، گفت: در همه سال های بعد از انقلاب، تحریم با 
درجات مختلف وجود داشته است، قیمت نفت بالا و پایین شده و هر چهار 
دولت بعد از دفاع مقدس هزینه های زیادی در توسعه زیرساخت ها صرف 
کرده اند، اما تمرکزی بر رشــد اقتصادی نداشته اند، اگر دولت و مجلس و 

در یک کلام، حاکمیت بر رشــد اقتصادی متمرکز شــود به دست آوردن 
نرخ های بالای رشــد در ســال آینده دور از دسترس نیست.معاون رئیس 
جمهوری اهمیت جذب منابع از ســوی مســئولان را یادآور شد و افزود: 
مدیریــت به معنای هزینه کردن منابع نیســت. مدیران دولتی، بخصوص 
مدیران استانی باید در جذب سرمایه، خلاق و توانمند باشند.میرکاظمی با 
اشاره به افزایش اختیارات استان ها در بودجه ۱۴۰۱ گفت: باید استانداران 

و شورای برنامه ریزی استان، اختیار عمل داشته و در مقابل منابعی که در 
اختیار آنها گذاشته می شود، پاسخگو باشند.

 بودجه و برنامه هفتم توسعه بر مبنای آمایش سرزمین
به گزارش ایرنا، رئیس سازمان برنامه و بودجه در ادامه به اهمیت آمایش 
سرزمین در تدوین بودجه سال ۱۴۰۱ پرداخت و تصریح کرد: توسعه باید 
متوازن، متعادل و مبتنی بر آمایش ســرزمین باشــد که این موضوع در 
تدوین برنامه هفتم توســعه و بودجه سال ۱۴۰۱ در دستور کار قرار دارد، 
به طوری که بودجه ســال آینده دقیقاً بر مبنای آمایش ســرزمین تدوین 
می شود.میرکاظمی با بیان اینکه کار اساسی دولت، توجه به محرومیت ها و 
عقب ماندگی ها خواهد بود، ادامه داد: اینکه رهبر معظم انقلاب می فرمایند 
هر کاری می کنید پیوســت عدالت داشته باشد، در واقع عینیت بخشیدن 
به رفع محرومیت ها اســت. سند آمایش استانی هم تدوین شده که آماده 
دریافت نظرات مشورتی مجامع استانی نمایندگان درباره آن هستیم.رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه با اشاره به ضرورت اصلاح ساختار بودجه، گفت: 
بودجه ســال ۱۴۰۱ ساده، قابل کنترل بوده و تضمین کننده شاخص های 

کلان اقتصادی خواهد بود.

انقباض مالی در دستور کار دولت نیست

تشکیل قرارگاه رفاه

 دولت مصمم به همفکری با نخبگان اقتصادی است
 محسن رضایی، معاون اقتصادی رئیس جمهوری در نشست مشترک معاونت 
اقتصادی ریاست جمهوری و وزارت امور اقتصادی ودارایی با صاحبنظران اقتصادی 
به تأکید رئیس جمهوری بر تقویت ارتباط دولت با نخبگان در حوزه های مختلف 
بویژه اســتادان اقتصاد اشــاره کرد و گفت: دولت استفاده از ظرفیت نخبگان و 
استادان برجسته حوزه و دانشگاه را برای اداره کشور ضروری می داند و در زمینه 
موضوعات اقتصادی، وزارت امور اقتصادی و دارایی محوریت برگزاری جلسات و 

نشست های مختلف با صاحبنظران حوزه اقتصاد را برعهده دارد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، معاون اقتصادی رئیس جمهوری با تشریح 
مراحل توسعه یافتگی در غرب و شرق بر پایه دو مدل دانش و فناوری، بهترین 
الگو در ایران اســلامی را ایجاد سیستم اجماع نخبگانی عنوان کرد و گفت: این 
الگو می تواند فراتر از افراد، جناح بندی ها و جریانات سیاسی، روند ارتباط دولت با 
دانشگاه و فناوری را در راستای پیشرفت اقتصادی کشور برقرار کند.وی تصریح 
کرد: معتقدم با توجه به تجربیات گذشته، وجود نظام و سیستم اجماع نخبگانی 
در کشــور می تواند در تسریع و شتاب بخشیدن به روند توسعه اقتصادی کشور 
مؤثر باشــد. در این جلســه که ۳ ســاعت به طول انجامید، ۱۵ نفر از استادان و 
صاحبنظــران اقتصادی دیدگاه ها و نظــرات خود را در خصوص موضوعات مهم 

اقتصادی کشور بیان کردند.

 اعلام شرایط ثبت نام »مجردها« در طرح نهضت ملی مسکن
وزارت راه و شهرسازی در پی انتشار محتوایی به نقل از وزیر راه و شهرسازی 
مبنی بر امکان ثبت نام مجردها در طرح جهش تولید مسکن اعلام کرد: محتوای 
اعلام شده صحت نداشته و در حال حاضر وزارت راه و شهرسازی پیشنهاد رفع 
موانع قانونی استفاده از تسهیلات دولتی بخش مسکن برای مجردهای فاقد شرایط 
سرپرست خانوار و شرایط مندرج در تبصره یک ماده یک آیین نامه اجرایی قانون 
ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن مصوب ۵ اردیبهشت ۱۳۸۸ را برای 

تصویب در شورای عالی مسکن و هیأت وزیران پیگیری می کند.
براساس تبصره یک ماده یک آیین نامه اجرایی قانون ساماندهی و حمایت از 
تولید و عرضه مسکن، زنان خودسرپرست مشروط به داشتن حداقل ۳۵ سال سن، 
نخبگان علمی با معرفی بنیاد ملی نخبگان کشور و افراد معلول جسمی، حرکتی 
با دارا بودن حداقل ۲۰ سال سن و با معرفی سازمان بهزیستی کشور بدون شرط 
تأهل می توانند در طرح جهش تولید مســکن شرکت کنند و محدودیتی برای 
مجرد بودن آنها وجود ندارد. همچنین قانون برای سرپرستان خانواده، محدودیت 
ســنی نگذاشته است چرا که این افراد سرپرست خانوار تعریف می شوند و برای 

قانونگذار متأهل یا سرپرست خانوار بودن ملاک است.

 رشد بیش از ۱۴ هزار واحدی شاخص بورس
شــاخص کل بورس در معاملات دیروز بازار ســرمایه با ۱۴ هزار و ۶۶۶ واحد 
افزایش به رقم یک میلیون و ۳۷۶ واحد رســید. شــاخص کل با معیار هم وزن 
۳۵۳۲ واحد صعود کرد و در رقم ۳۶۶ هزار و ۶۳۶ واحد ایستاد.معامله گران این 
بازار ۴۴۰ هزار معامله به ارزش ۳۳ هزار و ۱۷۵ میلیارد ریال انجام دادند.در آن 
سوی بازار سرمایه، شاخص کل فرابورس هم توانست با ۱۴۱ واحد افزایش تا رقم 

۱۹ هزار و ۵۴۲ واحد صعود کند.

 منافع ملی ایران در خزر به هیچ کشوری گره نخورده است
 پیرو انتشار خبری با عنوان »روسیه اجازه برداشت از ۸ چاه گازی خزر را به 
ایران نمی دهد« در یکی از رســانه های کشور، شرکت نفت خزر اعلام کرد: این 
ادعا کاملًا  بی پایه و در تضاد با اصل نهم قانون اساســی جمهوری اسلامی ایران 
است. منافع ملی ایران مستقل است و به هیچ کشوری گره نخورده است. سیاست 
خارجی ما به هیچ بلوک خاصی وابســته نبوده و همیشه تلاشمان این بوده که 
براســاس منافع ملی خودمان عمل کنیم. موضوع برداشت ذخایر هیدروکربوری 
ایران در خزر، موضوعی استراتژیک است که ابعاد بین المللی این موضوع، بر اهمیت 
آن می افزاید و با وجود فشارهای ناشی از تحریم های ظالمانه، در آینده خبرهای 
نویدبخشی از موفقیت های صنعت نفت در این بخش به اطلاع مردم خواهد رسید..

 رویه مالیاتی تا سال آینده متحول می شود
سید محمد هادی سبحانیان معاون امور اقتصادی وزارت اقتصاد درباره شیوه 
اخذ مالیات گفت: نظام مالیاتی ما ایرادات جدی دارد و باید در برنامه های تحولی 
کل دولت مورد بازبینی قرار بگیرد. ما با یک بی عدالتی مواجه هستیم. او افزود: 
انتظار می رود افراد مالیات یکســان پرداخت کنند و کسانی که در آمد بیشتری 
دارند مالیات بیشــتری بپردازند، اما تا امروز این رویه رانت جویانه بوده اســت. 
بســیاری معافیت های مالیاتی کسب کردند و فشــار مالیاتی بر عهده بخشی از 
فعالان اقتصادی افتاده اســت. او تصریح کرد: هدف ما استقرار نظام مالیاتی فرد 
محور است؛ مجموع درآمد آنها از هر محلی که باشد باید مالیات آن را بپردازند. 

 تمام جایگاه های سوخت به سامانه هوشمند متصل شدند
سامانه هوشمند سوخت که روز سه شنبه هفته گذشته )چهارم آبان( به دلیل 
حمله ســایبری از دسترس خارج شده بود؛ اکنون در تمام جایگاه ها فعال است. 
سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی کشور با اعلام این خبر به »ایران« 
می گوید: »روز گذشته آخرین جایگاه های سوخت در کشور به سامانه هوشمند 
ســوخت متصل شدند و به این ترتیب  اختلال ناشی از حمله سایبری  به پمپ 

بنزین های کشور به طور کامل رفع و مدیریت شد.«
فاطمــه کاهــی در این باره بیان می کند: »بیــش از ۴ هزار جایگاه در ایران 
وجــود دارد و اکنون در ایــن جایگاه ها، عرضه بنزین یارانه ای انجام می شــود. 
مصرف کنندگان می توانند با کارت ســوخت خود اقدام به ســوختگیری بنزین 
یارانه ای کنند.«در این رابطه »کرامت ویس کرمی« مدیرعامل شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی ایران نیز ظهر دیروز در گفت وگو با صدا و ســیما اعلام کرده 
بود: »پمپ بنزین های تهران -۳۳۰ جایگاه - به طور کامل به ســامانه هوشــمند 
سوخت متصل شده اند و تا ظهر روز سه شنبه ۴ هزار جایگاه در کشور به سامانه 
هوشــمند سوخت وصل شده اند.«او بیان کرده بود: » در ۲۰ استان ۱۰۰ درصد 
جایگاه ها به سامانه هوشمند متصل شده اند و در ۱۱ استان به صورت موردی و در 
نقاط دوردست و به دلیل سیستم مخابراتی ضعیف، کار اتصال ۶۰ جایگاه تا ظهر 
روز سه شنبه به اتمام نرسید.«ویس کرمی با تأکید بر اینکه این جایگاه ها چندان 
پرُترافیک نیستند، گفته بود: »می خواهیم سیستم ارتباطی اینها را تغییر دهیم و 
به همین دلیل اتصال آنها به سیستم هوشمند سوخت زمان بیشتری برده است.«

  واردات بیش از ۱۸ میلیون تلفن همراه در سال گذشته
انجمن واردکنندگان تلفن همراه از واردات ۱۸ میلیون و ۳۰۰ هزار دســتگاه 
موبایل به کشور در یک سال گذشته خبر داد.به  گزارش ایرنا، بر اساس این آمار، 
از این تعداد دســتگاه که وارد کشــور شده، ۱۷ میلیون و ۶۴۰ هزار موبایل وارد 

شبکه ارتباطی کشور و استفاده شده  است. 
انجمن واردکنندگان تلفن همراه اعلام کرده است: افزایش واردات تلفن همراه، 
متناسب با افزایش مصرف بوده و حتی در مقاطعی مصرف از واردات پیشی گرفته 
است. شیوع کرونا و سوق پیدا کردن آموزش و کسب و کار به سمت فضای مجازی 
و همچنین تغییر سبک زندگی افراد باعث شد تا استفاده از تلفن همراه در کشور 
افزایش یابد. در سال ۲۰۱۸ جهان با افول فروش تلفن همراه مواجه شد اما کرونا، 
بازی را عوض کرد. تصور این بود که تلفن همراه در آینده از نظر میزان فروش، 

رشدی نخواهند داشت و در یک مسیر خطی پیش خواهد رفت.

چندی پیش وزارت خزانــه داری امریکا در بیانیه ای 
اعلام کــرد که صرافی هــای رمزارزی و شــرکت های 
ارائه دهنده کیف های دیجیتال با استفاده از ابزار و فناوری 
موقعیت یابی جغرافیایی، ملزم هســتند که دسترســی 
کشــورهای تحت تحریم های امریکا را مســدود کنند. 
انجمــن فناوران زنجیره بلوک ایران بعد از انتشــار این 
خبر به فعالان این حوزه هشدار داد که اشخاص حقیقی 
در تبــادل دارایی هــای دیجیتال خود دقــت کنند. اما 
بهترین راهکار برای حفظ دارایی های دیجیتال چیست؟ 

کارشناسان رمزارز به سؤال »ایران« پاسخ می دهند.
خطر در کمین رمزارزها

عباس آشــتیانی عضو انجمن بلاکچین ایران معتقد 
اســت وزارت خزانه داری امریکا قوانین سختگیرانه برای 
دارایی های دیجیتال در نظــر گرفته که به همین دلیل 
دارایی های دیجیتال کشورمان در معرض خطر هستند.

آشــتیانی گفت: دارایی بر بســتر بلاکچین با کلیدهای 
عمومی و خصوصی انتقال داده می شــوند که اصطلاحاً 
به آنها امضای دیجیتــال و آدرس کیف پول می گویند 
و از آنجایی که شــبکه بلاکچین شــفاف اســت تمام 
جابه جایی های دارایی های دیجیتال در شبکه بلاکچین 
برای همه فعالان این عرصه قابل مشاهده است. به همین 
دلیل ردیابی دارایی های دیجیتالی پیچیده نیســت و به 
راحتی می توانند متوجه شوند که دارایی  های دیجیتالی 

به کدام کشورها تعلق دارد.
وی افــزود: به  عبارتی رمزدارایی مانند بیت کوین و... 
که در یک بلاگ تولید می شــود پــس از آن از آدرس 
کیــف پول مالکش به هر کیف پولی دیگری قابل انتقال 
بوده و مســیر انتقال و آدرس کیف پول نیز کاملًا شفاف 
است ولی مالک کیف پول مشخص نیست، مگر اینکه از 
طریــق آی پی )IP(  یا نقل و انتقال به آدرس های کیف 
پول شناخته شده و دارایی دیجیتالی برچسب زنی شوند. 
خطر اینجاســت که بعد از برچسب زنی کیف پول دیگر 

امکان پذیرش آن از سوی دیگران وجود ندارد.
ایــن فعال حــوزه رمــزارز در ادامه گفــت: یکی از 
شــبکه هایی کــه دارایی های دیجیتالــی را فریز کرده، 
شرکت »تتر« امریکایی است که تاکنون سابقه فریز کردن 
بیــش از ۴۰۰ هزار دلار تتــر را در آدرس مالکان کیف 
پول خود دارد. از ســوی دیگر به گزارش شرکت تحلیل 
بلاکچین ســایفرتریس بیش از ۴.۵ میلیون تراکنش از 
طریق ۶۲ هزار آی پی مســتقل ایرانی را شناســایی و 

برچســب زنی کرده بنابراین ممکن است امریکا دستور 
دهــد دارایی های دیجیتالی فعالان کشــورهای تحریم 
شــده مانند کشور ما را مســدود کنند.به باور وی خطر 
اصلی متوجه استیبل کوین هاســت و شــرکت هایی که 
پشــت استیبل کوین ها قرار دارند و این کوین ها را تولید 
و منتشر کرده اند.عضو انجمن بلاکچین به مردم توصیه 
کرد که اســتیبل کوین مانند تتر را نگهداری نکنند. این 
دســته از شــبکه ها عمومی نبوده و دارای پشتوانه دلار 
هستند. شــبکه های اســتیبل کوین در حقیقت دارای 
قرارداد هوشمندی هستند که امکان مسدود کردن دارایی 
دیجیتال در کیف پول مقصد را دارند و می توانند دیگران 
را از پذیرش این دســته از دارایی های دیجیتالی منع یا 

به عبارتی فریز یا قفل کنند.
به  گفته این کارشناس رمزارز باید از دارایی های خود 
محافظت کنیم و برای محافظت از دارایی های دیجیتالی 
بایــد روش های علمی  را که وجود دارد به کار ببریم که 
یکی از این روش ها تغییر آی پی و استفاده از روش های 
عدم تجمیــع تمام دارایی ها در یک کیف پول اســت.

آشــتیانی گفت: فعالان ماینینگ بایــد دارایی هایی که 
قابلیت فریز کردن دارند را کم کم از ســبد دارایی های 
خــود حذف کرده و آنها را با دارایی های غیرمتمرکز که 
امکان مدیریت از سوی صرافی ها ندارد، جایگزین کنند 
تا ریسک فریز شــدن دارایی های دیجیتالی و برچسب 

زنی خود را به حداقل برسانند.
 بــه اعتقاد این فعــال رمزارز البتــه برخی ارزهای 
دیجیتالی مانند بیت کوین قابلیت تحریم ندارد و همیشه 
می تــوان به عنوان یک دارایی دیجیتــال برای دورزدن 

تحریم ها از آن استفاده کرد، چرا که در واقع بیت کوین 
یک سیستم کاملًا غیرمتمرکز است و هیچ کس نمی تواند 
به آن دستوری بدهد. وی همچنین از دولت و حاکمیت 
خواست تا برای تدوین سندهای امنیت نگهداری دارایی 
دیجیتال هم اقدام کند و چشم خود را روی این دارایی 
دیجیتــال ملی و موجودیت این ثــروت ملی نبندد.این 
کارشــناس رمزارز با بیان اینکه تدوین چنین ســندی 
می تواند از ســوی بخش خصوصی با مشارکت کسب و 
کارها انجام شــود، گفت: باید در شرایط تحریم از مجوز 
محوری و برجسته کردن کســب وکارها نیز بپرهیزیم 
و نقش مســتقلی به آنها دهیــم و با الزام آنها به رعایت 
اســتانداردهای امنیتی مخاطرات دارایی دیجیتال را به 

حداقل برسانیم.

 بلوکه شدن ارزهای دیجیتالی
امیر بیات دیگر کارشــناس رمــزارز نیز اعتقاد دارد 
تتــر معروف ترین ارز در حوزه اســتیبل کوین ها متعلق 
به صرافی کوین بیس بوده و امریکایی اســت و فعالان 
ماینینگ باید این رمزارز را از سبد دارایی های دیجیتالی 
خود حذف کنند.بیات درباره استیبل کوین ها نیز گفت: 
استیبل کوین ها ارزهایی هستند که برای اینکه بتوانیم 
با ارزش ثابتی دارایی در دنیای بلاکچین داشــته باشیم 
بر مبنای هر کشوری و هر ارزی می توان این رمزارزها را 
ایجاد کرد. برای مثال تتر )USDT(، دای )DAI(، پاکسوس 
اســتاندارد )PAX( و یو اس دی ســی )USDC( استیبل 
کوین هایی هستند که معادل آن ارز است و صرافی  ای که 
این استیبل کوین را فعال می کند و می سازد موظف است 

به ازای هر استیبل کوین یک ارزی را نگه دارد و تقریباً 
تمام این استیبل کوین ها متعلق به یک صرافی هستند.به 
گفته این فعال پروژه بلاکچینی و جنس و ساختار استیبل 
کوین ها متمرکز بوده یعنی قابل مدیریت شدن داشته و 
امکان مسدودسازی این دارایی های دیجیتالی نیز وجود 
دارد بنابرایــن خطر بزرگی دارندگان رمزارزها را تهدید 
می  کند.وی افزود: چون آی پی ها و موقعیت جغرافیایی 
افرادی که کاربران وارد می شــوند در شــبکه بلاکچین 
شــفاف اســت بنابراین کاربران ایرانی بــه راحتی قابل 
شناسایی هستند و دارایی های دیجیتالی مانند تترهای 
افــراد در کیف پول ها را می توانند بلاک کنند که بعد از 
آن دیگر امکان جابه جایی وجود ندارد. به عبارتی وقتی 
ارزی امکان واگذاری و جابه جایی نداشــته باشد، گویی 
وجــود خارجی ندارد.بیات در ادامه گفت: حتی کاربران 
وقتی برای انتقال پول از جست و جوگر بلاکچین استفاده 
می کنند باز باید با آی پی ایرانی وارد شــوند که این نیز 
خطرناک اســت و بزرگ ترین مسیر شناسایی محسوب 
می شود. به عبارتی وقتی کاربران تتر را از صرافی داخلی 
می خرند و آدرس کیف پول را به کاربران می دهند تا تتر 
خود را نقد یا جابه جا کنند در جســت و جوگر بلاکچین 
قابل شناســایی بوده و به دنبال این شناسایی کیف پول 
صرافــی و کاربران و تراکنش های انجام شــده نیز قابل 
شناسایی می شود.این فعال رمزارز در پاسخ به این سؤال 
کــه برای مقابله با این موضوع  راهکار چیســت؟ گفت: 
فعالان این حوزه نباید از صرافی های متمرکز تتر بخرند 
و معامله کنند و بهتر است از ارز های با حریم خصوصی 
بالا مانند »دای« اســتفاده کنند. ترجیحاً به جای کیف 
پول و صرافی متمرکز از غیرمتمرکزها که امکان مدیریت 

دارایی های دیجیتال وجود ندارد، استفاده کنند.
وی افزود: با استفاده از »وی پی ان« خوب هم می توان 
آی پی ها را پنهان کرد بنابراین بهتر است مانند دانشگاه ها 
اجازه استفاده از وی پی ان های خوب را به فعالان رمزارز 
نیز ارائه دهند تا از دارایی های دیجیتالی خود محافظت 
کنند.محمدرضا شرفی عضو کارگروه بلاکچین کمیسیون 
فاوا اتاق ایران نیز معتقد است امریکا به دلیل تحریم های 
ظالمانه می خواهد دارایی های دیجیتالی مردم را مسدود 
کند بنابراین باید فعالان صنعت ماینینگ راه های دیگری 
بیابند تا این تحریم شامل حال آنها نشود و در این راستا 
فعالان باید به سمت بخش هایی بروند که امکان تحریم 

و مسدودسازی رمزارزها وجود ندارد.

دارایی های دیجیتالی مردم در خطر است

 رقابت فضایی آمازون با »اسپیس ایکس«
قرار است آمازون پروژه کوییپر را در سه ماهه چهارم ۲۰۲۲ میلادی اجرا و ماهواره های اینترنتی را به مدار زمین ارسال کند. با اجرای این پروژه، آمازون به رقیبی برای اسپیس ایکس و سرویس اینترنت ماهواره ای آن تبدیل 

می شود.
به  گزارش مهر، این شرکت فناوری درخواست پرتاب و عملیاتی کردن دو نمونه از ماهواره های خود به  نام »کوییپر ست -۱« و »کوییپرست -۲« را به کمیسیون فدرال ارتباطات ارائه کرده است. »راجیو بدیال« معاون فناوری 
آمازون در بیانیه ای نوشت: بزودی شاهد عملکرد ماهواره ها در فضا خواهیم بود. هیچ اقدامی جایگزین تست ماهواره ها در مدار زمین نیست. ما نیز معتقدیم با توجه به پیچیدگی و ریسک عملیات در چنین محیط چالش برانگیزی 

دانش زیادی به دست آوریم.پروژه کوییپر در حقیقت برنامه آمازون برای ساخت شبکه ای شامل ۳۲۳۶ ماهواره در مدار زمین است تا اینترنت پرسرعت را برای اقصی نقاط جهان فراهم کند.
سال گذشته کمیسیون فدرال ارتباطات اجازه فعالیت سیستم آمازون را صادر کرد. در همین راستا این شرکت تصمیم دارد بیش از ۱۰میلیارد دلار در کوییپر سرمایه گذاری کند. پیش بینی می شود سرویس رسانی پروژه مذکور 
پس از ارســال ۵۷۸ ماهواره به مدار زمین آغاز شــود. از ســوی دیگر آمازون هفته گذشــته از همکاری با »ورایزون« )اپراتور موبایل( خبر داد. در حال حاضر ۷۵۰ نفر در آمازون در این پروژه فعالیت می کنند و پیش بینی می شود 

سال آینده به تعداد کارمندان این پروژه صدها نفر افزوده شود.
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 گیلان فصل صید سال جاری را با کاهش 
حدود ۱۱ درصدی نســبت به مدت مشابه 
ســال قبل آغاز کرد، امــا تازه ترین گزارش 
اداره کل شیلات اســتان نشان می دهد که 
کاهــش میزان صید اکنــون به ۱۴ درصد 

رسیده است.
 صیادان گیلان ۲۰ مهر امسال نیز همانند 
گذشــته با جمعیت چهار هزار ماهیگیر در 
قالب ۵۰ شرکت تعاونی پره تورهای خود را 
در آبهای سواحلی دریای خزر پهن کردند. 
طبق برآوردهای اولیه اداره کل شــیلات 
گیــلان طی حدود ۱۰ روز نخســت فصل 
صید سال جاری، فقط ۱۲۱ تن انواع ماهیان 
استخوانی صید شد که نسبت به سال گذشته 

کاهش ۱۱ درصدی داشت. 
حال با گذشــته حدود ۲۰ روز از فصل 
صید گزارشــها حاکی از صید بیش از ۱۸۰ 
تن انواع ماهی استخوانی از دریای خزر است، 
در حالی که سال گذشته طی همین مدت 
حــدود ۲۱۰ تن ماهی از آبهای ســواحلی 

گیلان صید شد.   
معاون صید و بنادر ماهی گیری اداره کل 
شیلات گیلان از صید ۱۸۳ تن انواع ماهیان 
استخوانی در سواحل استان خبر داد و گفت: 
این مقدار صید نسبت به مدت مشابه سال 

قبل ۱۴ درصد کاهش داشته است.
مسعود نیک پور اظهار داشت: از این میزان 
۱۵۲ تن معادل ۸۳ درصد ماهی کفال، ۲۶ 
تن یا ۱۴ درصد صید شــامل ماهی سفید، 
پنج تن معادل سه درصد کپور و سایر گونه ها 

مانند سوف، سیم و انواع کولی ها می باشد.  
وی ارزش فروش ناخالص این میزان صید 
را ۱۳۴ میلیارد ریال اعلام کرد و افزود: چهار 
هزار صیاد در ۲ هزار ۷۹۵ مرتبه پره کشی 

این میزان ماهی را صید کرده اند. 
کاهش صید انواع ماهیان اســتخوانی در 

سواحل گیلان به ۱۴ درصد رسید
پیش از این در پیگیری کاهش صید در 
سواحل گیلان با مسئولان مربوطه و صیادان 

گفت و گو کرده اســت که تقریبا همگی بر 
کوچ ماهیان به دلیل سرمای هوا در گیلان 
به سمت استان های همجوار معتقد بودند. 
رئیس هیات مدیره یکی از شرکت تعاونی 
در اینباره گفته بود کولاک و ســردی هوا 
ماهیان را از گیلان به سمت سایر استانهای 
شمالی ســوق داده است. مسئولان شیلات 
اســتان نیز بر همین مسئله به عنوان مهم 
ترین علت کاهش صیددر ســواحل گیلان 

تاکید دارند و شــواهد هم بر این ادعا مهر 
تایید می زند.کاهش صید در سواحل گیلان 
و همچنین کوچ ماهیان استخوانی در حالی 
است که شیلات گیلان امسال ۱۷۷ میلیون 
قطعه انواع بچه ماهیان خاویاری و استخوانی 
در سواحل این استان گیلان رهاسازی کرده 
است. درحالیکه به اعتقاد کارشناسان بیش 
از ۹۵درصد ماهیانی که هم اکنون در ســه 
اســتان گیلان، مازندران و گلســتان صید 

می شــود، حاصل تکثیر و رهاسازی مراکز 
بازسازی ذخایر سازمان شیلات است.

بسیاری از صیادان و کارشناسان شیلات 
بر این باور هســتند که تنها راه برون رفت 
از روند کاهشی صید تغییر زمان ماهیگیری 
اســت که البته برای فصل جاری دیگر کار 
از کار گذشته اســت.رئیس اتحادیه صنف 
ماهی فروشان و لوازم صید و صیادی انزلیدر 
مصاحبه اخیر خود با خبرگزاری ایرنا با انتقاد 
از بی توجهی مسئولان به توصیه های جامعه 
صیادی گفت: شــیلات باید زمان آغاز صید 
ماهی کفــال را از اول مهر اعلام کند و در 
انتهــای فصل صید با عــدم تمدید هرگونه 
فعالیت صیــادی را ممنوع اعلام کند تا به 
این ترتیب از صیــد ماهیان مولد در زمان 

تخم ریزی جلوگیری شود. 
محســن راوش افزود: بزرگترین چالش 
کنونی صید ماهیان مولد توسط صیادان پره 
است که در زمان تخم ریزی اتفاق می افتد و 
به طور طبیعی چرخه تولید مثل را با اختلال 
مواجه می سازد. به گفته او این کمبود ماهی 
در بازار، مصرف کننده ها را به سمت استفاده 
از ماهیان پرورشــی سوق داده است که به 
علت گرانی غــذای ماهی و اجرت کارگران 

قیمت این ماهیان نیز افزایش یافته است.
بــه طور حتم ادامه روند کاهشــی صید 
ماهی در گیلان علاوه بر افزایش قیمت، می 
تواند بر معیشت و زندگی صیادان نیز اثرات 
منفی داشــته باشد که لازم است مسئولان 

به این مسئله توجه جدی داشته باشند.

کاهش صید انواع ماهیان استخوانی در سواحل گیلان به ۱۴ درصد رسید

 معــاون اســتاندار نــگاه ملــی بــه قنــوات خراســان جنوبــی 
را خواســتار شــد

 معاون اســتاندار خراســان جنوبی نگاه ملی به موضوع قنوات استان را 
خواســتار شد و گفت: زمانی در احیا و بازسازی قنوات موفق عمل خواهیم 
کرد کــه اعتبارات ویژه از محل ردیف های ملی بــه این موضوع اختصاص 

کند. پیدا 
 محمد فرهادی در نشســت ستاد احیا، بازسازی و مدیریت قنوات استان 
که در پی دســتور رییس جمهوری راه اندازی شــد، با اشــاره به اهمیت و 
جایــگاه قنات در خراســان جنوبی گفت: می طلبد بــا هم افزایی مثبت بین 
دســتگاهی در این زمینه که به دســتور ویژه رییس جمهوری شکل گرفته 

است، قدم های بزرگی برداریم.
وی بــا بیــان اینکه قنات ذاتا در معرض ســیل قــرار دارد تصریح کرد: 
اختصــاص اعتبــارات ویژه به قنوات در پیشــگیری از این موضوع بســیار 

است. اثربخش 
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار خراســان جنوبی گفت: اگرچه 
متولی اصلی قنات، جهاد کشــاورزی اســت اما با توجه به چند بعدی بودن 
این موضوع، لازم اســت همه دســتگاه های متولی همچون منابع طبیعی و 
آبخیــزداری، تعاون، کار و رفاه اجتماعــی، تامین اجتماعی، آموزش فنی و 
حرفه ای به این مقوله ورود کنند تا ســتاد احیا، بازسازی و مدیریت قنوات 

بتواند بیش از پیش منشــا خدمات باشد.
وی افزود: جلسات کارگروه ها باید به صورت منظم تشکیل شود تا کارهای 

گیرد. کارشناسی محکمی صورت 
فرهادی با اشــاره به مشکل مغنیان تاکید کرد: با توجه به نبود پایداری 
و سختی کار باید برای بیمه مغنیان ساز و کاری تعریف شود تا از مشکلات 

کاری آنان کاسته شود.
همچنین در این نشســت دستگاه های عضو کارگروه های ذیل این ستاد 

شدند. تعیین 
تشکیل ستاد احیای قنوات از مصوبات سفر نوزدهم شهریور امسال رییس 
جمهوری به خراســان جنوبی اســت که با عنوان »ســتاد احیا، بازسازی و 
مدیریت قنوات اســتان خراســان جنوبی« به طور رسمی از ۲۸ شهریور ماه 

آغاز به کار کرد تا مرمت و بازســازی قنوات سرعت بگیرد.
ســه کارگروه شــامل »آموزش، فرهنگ سازی و مشــارکت« با مدیریت 
مدیرکل دفتر امور روستایی و شوراهای استانداری خراسان جنوبی، کارگروه 
»بررســی حوادث و بررســی بلاهای طبیعی« با مدیریت مدیرکل مدیریت 
بحران اســتانداری و کارگروه »مدیریت قنوات« با مدیریت مدیرکل منابع 
طبیعی و آبخیزداری خراسان جنوبی نیز در این ستاد تصویب و مقرر شد که 
مدیران این کارگروه ها شیوه اجرا را به ستاد ارائه کنند تا به تصویب برسد.

تعداد ۴۱ هزار رشته قنات در کشور وجود دارد که از این تعداد خراسان 
جنوبی با ۶ هزار و ۹۴۷ رشــته قنات رتبه اول را دارد

 کشت قراردادی گندم و کلزا در ۹ استان کشور کلید خورد
 مدیرعامــل ســازمان مرکزی تعاون روســتایی ایران از اجرای کشــت 
قراردادی گندم و کلزا در ۹ استان کشور توسط شبکه تعاونی های روستایی 
و کشــاورزی خبر داد. طبق آمارها ۷۰ درصد ارزش افزوده بخش کشاورزی 
به حوزه زراعت تعلق دارد که این زیر بخش، ســهم بالایی در تأمین امنیت 

غذایی و اشتغال زایی کشور دارد.
اســماعیل قادری فردر نشســت مشــترک با معاون زراعت وزارت جهاد 
کشاورزی در خصوص اجرایی شدن کشت قراردادی گندم و کلزا در راستای 
سیاســت های حمایتی محصولات اساسی افزود: با توجه به تصویب شورای 
قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی محصولات اساسی کشاورزی و با 
دستور وزیر جهاد کشاورزی و تعامل سازنده با معاونت زراعت وزارت جهاد 
کشــاورزی کشت قراردادی گندم و کلزا در دســتور کار شبکه تعاونی های 

روستایی وکشاورزی ایران قرار گرفت.
قادری فر اظهار داشت: کشت قراردادی گندم و کلزا دراستان های خراسان 
رضوی، ایلام، همدان، مرکزی، لرستان، کرمان، آذربایجان غربی، آذربایجان 
شــرقی و اردبیل انجام می شود. طبق آمارها ۷۰ درصد ارزش افزوده بخش 
کشــاورزی به حوزه زراعت تعلق دارد که این زیر بخش، ســهم بالایی در 

تأمین امنیت غذایی و اشــتغال زایی کشور دارد.
وی با اشــاره به اینکه شــبکه تعاونی های روستایی و کشاورزی با توجه 
به ظرفیت ها وتوانمندی ها در حوزه تاسیســات ذخیره ســازی محصولات 
کشــاورزی، انبارهای چند منظوره، سیلو، انبار مکانیزه را دارد تصریح کرد: 
این ســازمان و شــبکه تحت پوشــش تجربه و آمادگی کامل برای اجرایی 

کردن این اقدام مهم را دارد.
 تازگی وزیر جهاد کشــاورزی بر توســعه کشاورزی قراردادی که یکی از 
راهکارهای اقتصادی شــدن تولیدات بخش کشاورزی است و تقویت تشکل 
هــا، اتحادیه ها و تعاونی های کشــاورزی تاکید کرد تــا جایی که این امر 

موجب حذف دلالان شود.

 خرید تضمینی دانه  روغنی سویا از کشاورزان آغاز شد
 مدیرکل هماهنگی خرید داخلی شــرکت بازرگانی دولتی ایران از آغاز 
خرید تضمینی دانه  روغنی ســویا از نخستین روزهای ماه جاری خبر داد و 
گفت: خرید تضمینی این محصول در اســتان های مازندران و گلستان آغاز 
شــده اســت. طبق آمارها ۷۰ درصد ارزش افزوده بخش کشاورزی به حوزه 
زراعــت تعلق دارد که این زیر بخش، ســهم بالایی در تأمین امنیت غذایی 

و اشتغال زایی کشور دارد.
مرتضی ســعادتی کیا افزود: از شــروع خرید تضمینی دانه  روغنی سویا 
تاکنون ۱۹۶ تن از این محصول در استان های مازندران و گلستان خریداری 

و در ســامانه های این شرکت ثبت شده است.
مدیرکل هماهنگی خرید داخلی شرکت بازرگانی دولتی ایران ضمن اشاره 
به اینکه عمده این محصول در اســتان های گلســتان، مازندران و اردبیل  
تولید می شــود اظهارداشت: براســاس اعلام  مجری طرح دانه های روغنی 
وزارت جهاد کشــاورزی انتظار می رود امسال ۵۰ هزار تن از این محصول 

در این استان ها تولید شود.
ســعادتی کیا اضافه کرد: خریــد دانه های روغنی ســویا تنها از طریق 
ســامانه جامع پهنه بندی سازمان جهادکشاورزی انجام می شود و محصول 
کشاورزانی که در این سامانه ثبت نام نکرده باشند، تحویل گرفته نمی شود.

مدیرکل هماهنگی خرید داخلی شرکت بازرگانی دولتی ایران یادآور شد: 
امسال در راستای سیاست های حمایتی دولت مقدار ۱۲۶ هزار و ۷۴۶ تن 
کلزا به ارزش بالغ بر ۱۳ هزار و ۴۰۴ میلیارد ریال از کشاورزان استان های 

کشــور خریداری و تمامی مطالبات کشاورزان پرداخت شد.
 طبق آمارها ۷۰ درصد ارزش افزوده بخش کشاورزی به حوزه زراعت تعلق 
دارد که این زیر بخش، ســهم بالایی در تأمین امنیت غذایی و اشتغال زایی 
کشــور دارد.بخش زراعت به  شــدت تابع شــرایط آب و هوایی و در نتیجه 
ریســک های متنوع ناشی از آن است که این مهم ضرورت »مدیریت ریسک 

کشــاورزی« و »هوشمندسازی کشاورزی« را می طلبد.
بخشــی از تولیدات این زیربخش مانند گنــدم و دانه های روغنی نقش 
استراتژیک در سبد غذایی خانوارها دارد، بنابراین دولت حمایت های ویژه ای 

را از این محصولات در دســتور کار قرار داده است.

مواد آلی بیش از ۹۰ درصد خاک  خوزستان کمتر از حد مجاز است
 معاون پژوهشــی مرکز تحقیقات کشاورزی و منابع 
طبیعی خوزستان با اشاره به چالش های تغذیه ای در خاک  
زمین های کشــاورزی این استان گفت: مواد آلی بیش از 
۶۰ درصد خاک  زمین های کشاورزی کشور و بیش از ۹۰ 

درصد خاک  خوزستان کمتر از حد مجاز است.
 علیرضا جعفرنــژادی در گردهمایی یک روزه تغذیه 
متعادل محصولات کشاورزی در شرکت توسعه کشت ذرت 
خوزستان که در نزدیکی صفی آباد دزفول واقع است، افزود: 

۸۸ درصد خاک های خوزستان فقر فسفر دارند.
وی شوری خاک را یکی از چالش های بخش کشاورزی 
خوزستان دانست و ادامه داد: رنگ استان خوزستان از نظر 

شوری خاک تقریبا در حال قرمز شدن است.
معاون پژوهشی مرکز تحقیقات کشاورزی خوزستان با 
بیان اینکه ۴.۳ میلیون هکتار از اراضی کشور شور هستند، 
بیان کرد: استان خوزستان در سال های اخیر به شدت با 

مشکل شوری خاک مواجه شده است.
وی با تاکید بر لزوم مدیریت وضعیت نامناسب شوری 
خاک در شمال و جنوب خوزستان افزود: براساس آخرین 
آمار، خاک  شمال استان به وسعت ۷۰ هزار هکتار که جزو 
بهترین خاک های خوزســتان به شمار می رود نیز اکنون 

درگیر شوری است.
جعفرنژادی مواد آلی خاک را پاشــنه آشــیل بخش 
کشاورزی دانســت و اظهارداشت: میزان مواد آلی خاک 
اکنــون در وضعیت خوبی قرار نــدارد و میزان تولید نیز 

متاثر از آن است.
وی خواستار مدیریت وضعیت بحرانی مواد آلی خاک 
در خوزستان شد و افزود: متاسفانه به اندازه ای که از مواد 
آلی خاک برداشت می کنیم به آن برنمی گردانیم که این 

موضوع تبعات زیادی برای ما دارد.

 تغییر قیمت کود از دلایل بی رغبتی کشاورزان 
برای مصرف این نهاده

معاون پژوهشــی مرکز تحقیقات کشاورزی و منابع 
طبیعی خوزســتان تغییر قیمت کود در سال گذشته را 
یکی از دلایل بی رغبتی کشاورزان برای مصرف این نهاده 
عنوان و بیان کرد: ظرفیت تثبیت خاک ۲۶ درصد افزایش 

یافته که به معنی تخلیه شدن خاک از مواد آلی است.
وی با اشاره به سرعت بالای شور شدن خاک بر لزوم 
مدیریت تنش ایجاد شــده با تغذیه متعادل تاکید کرد و 
افزود: شهرســتان گتوند با وجود مجاورت سد، وضعیت 

شوری مناسبی ندارد.
جعفرنژادی بیان کرد: شهرستان های گتوند، شوشتر 
و حمیدیه با مشــکلاتی نظیر محدودیت شدید شوری، 
وضعیت نامناســب کربن آلی، وضعیت بحرانی فسفر و 
وضعیت نامناسب در ۵۰ درصد از سایت ها مواجه هستند.

وی با انتقاد از برخی کشــاورزان برای استفاده بیش 
از حد کود اوره در زمین های کشــاورزی افزود: استفاده 
از کودها باید به صورت تخصصی و متناســب با وضعیت 

تنش و شوری باشد.
معاون پژوهشــی مرکز تحقیقات کشاورزی و منابع 
طبیعی خوزستان گفت: استفاده از روی همراه با کودهای 
پایه، مقدار این عنصر را در مرحله پنجه زنی گیاه افزایش 
می دهد و در شــرایط شــور کمک خیلی خوبی به رشد 

گیاه می کند.
وی یکی دیگر از چالش های کشــاورزی خوزستان را 
خشکســالی عنوان کرد و افزود: در شرایط خشکسالی با 
محدودیت رشد ریشه، محدودیت فاکتورهای غذایی، تنش 

غذایی و تنش شوری مواجه هستیم.
جعفرنژادی افزایش هزینه ها، فقر عناصر غذایی موجود 
در خاک و تامین نکردن نهاده ها توســط بهره بردار را از 
چالش های بخش کشــاورزی دانست و گفت: برای رفع 
این مشکلات باید کاربرد روش استفاده از کودهای کامل، 
شناخت دقیق نیاز گیاه، برنامه محوری مصرف کود، توجه 
ویژه به کربن آلی، کاربرد کودهای فســفری و پتاسیمی، 

توجه به آرایش کشت مناسب، استفاده از بذرهای مناسب 
 بــا ترکیبات آلی و اســتفاده از تغذیــه تکمیلی مدنظر

 قرار گیرند.
وی با بیان اینکه برای تمام محصولات کشــاورزی در 
مرکز تحقیقات کشــاورزی برنامه نوشــته شده است، از 
بهره برداران خواســت براســاس این برنامه ها جلو بروند 
چراکه اســتفاده بیش از حد کود بدون توجه به نیاز گیاه 
نه تنها تولید را افزایش نمی دهد بلکه خاک و آب را دچار 

چالش می کند.
معاون پژوهشی مرکز تحقیقات کشاورزی خوزستان با 
بیان اینکه استفاده بیش از حد کود محصول سالمی تولید 
نمی کند، اظهارداشت: محصول سالم فقط این نیست که 
عنصر آلاینده نداشــته باشد بلکه اگر آهن، روی، مس و 

منگنز هم به میزان کافی نداشت، سالم نیست.

 لزوم شناخت عناصر غذایی موثر در رشد گیاه
عضو هیات علمی موسســه خاک و آب کشور نیز در 
این گردهمایی گفت: یکی از چالش های بخش کشاورزی 
این اســت که کشاورز نمی داند محصول نهایی او چقدر 
خریداری می شود لذا در استفاده یا استفاده نکردن از کود 

و صرف هزینه بیشتر تردید دارد.
محمد نبی غیبی با تشریح اصول کاربردی تغذیه گیاهی 
و کنترل تنش های محیطی افزود: باید با کنترل عوامل موثر 
در رشد گیاه عملکرد ذرت علوفه ای را به بیش از ۱۰۰ تن 

در هکتار برسانیم.
وی با انتقاد از روند آوردن کلزا از عرض های جغرافیایی 
بالاتــر نظیر کانادا و کشــت آن در ایران بدون انجام کار 
مطالعاتی اظهارداشت: قرار بود با کشت کلزا نیاز کشور به 
روغن تامین شود ولی به دلیل انجام نشدن مطالعات لازم 

این اتفاق صورت نگرفت.
این عضو هیات علمی موسسه خاک و آب کشور با تاکید 
بر لزوم شــناخت عناصر غذایی موثر در رشد گیاه گفت: 
باید ببنیم کدام عنصر در کنترل چالش ها و تنش ها به ما 
کمک می کنند برای مثال نیتروژن و فسفات در شرایطی 
که جزو عناصر غالب گیاه هستند سودی برای گیاه ندارند.

وی با بیان اینکه گیاه موجودی زنده اســت که زبان 
دارد ولی ما متوجه آن نمی شویم، افزود: وقتی برگ گیاه 
زرد است یعنی از نظر برخی عناصر مشکل دارد که باید 

نیاز آن را تامین کرد.
غیبــی با بیان اینکه  ۹۲ عنصر در طبیعت داریم که 
حدود ۲۰ عنصر برای استفاده گیاه ضروری هستند، بیان 
کرد: تمام عناصر باید به مقدار کافی به گیاه برسند تا از 
نظر عناصر آلی تکمیل شود اینکه فقط با کود سیاه و سفید 

پیش برویم اشتباه است.

عملکرد چهار تن گندم در هکتار آبروریزی است
این کارشــناس با بیان اینکه عملکرد چهار تن گندم 
در هر هکتار آبروریزی اســت، گفت: این میزان حداقل 
باید به بالای ۱۰ تن برســد ولی متاســفانه بهره برداران 

منتظر کود دولتی می مانند و این نهاده را به میزان لازم 
به گندم نمی دهند.

وی با تاکید بر لزوم شناخت نیاز عمومی گیاه افزود: هر 
گیاه خاص خودش به مواد آلی نیاز دارد ولی متاسفانه کلزا 
را به گندم کار دادیم و همان روش کود دهی به گندم برای 

کلزا استفاده شد که نتیجه آن عملکرد زیر یک تن بود.
غیبی بیان کرد: نیاز غذایی گیاهان با یکدیگر متفاوت 
اســت برای مثال پتاسیم برای گیاه کلزا باید چهار برابر 
فسفر باشد همچنین این گیاه به منگنز زیادی نیاز دارد.

وی با تاکید بر لزوم خودداری از کشت کلزا در زمین های 
شور افزود: از زمانی که گل های کلزا باز شدند نباید نیتروژن 
به آن داده شود ولی متاسفانه کشاورزان همانند گندم به 

این گیاه نیتروژن می دهند.
عضو هیات علمی موسســه خاک و آب کشور با بیان 
اینکه برای رساندن مواد آلی به گیاه باید شوری، خشکسالی 
و دیگــر عوامل طبیعی را مدنظر قــرار دهیم، گفت: اگر 
گیاه ما ریشــه ندارد نباید کود اوره را همراه با آب به آن 
بدهیم مگر در موارد اســتفاده از کشاورزی محافظتی یا 

دیم بودن زمین ها.
وی با بیان اینکه گندم باید بتواند بیش از ۱۰ پنجه و 
خوشه اصلی بزند، افزود: زمان پنچه زنی، گیاه از نظر جذب 
ریشه و متابولیسم مواد غذایی در برگ به افول خود می رسد 

و باید در این زمان کود نیتراته به آن بدهیم.
غیبی بــا تاکید بر لزوم توجه بــه زمان مصرف کود 
اظهارداشــت: وقتی گیاه به میزان کافی نیتروژن جذب 
کند، ۸۵ درصد این عنصر به اسد آمینه تبدیل می شود. 

 بخش کشاورزی تامین کننده ۱۰ درصد تولید 
ناخالص کشور

مدیر شرکت توسعه کشت ذرت خوزستان نیز در این 
گردهمایی با اشاره به برخی چالش های تغذیه ای در خاک  
اراضی کشاورزی این استان گفت: تشدید تحریم ها در یک 
دهه اخیر باعث آشکارسازی نقایص اقتصادی کشور شد.

محمد قاسمی نژاد افزود: تاکنون مشکلات اقتصادی با 
صادرات و درآمدهای ناشی از فروش نفت پنهان بودند ولی 
کاهش درآمدها و فروش نفت نواقص را به ما نشان داد لذا 

باید به فکر اصلاحات برای درآمد کشور باشیم.
وی ادامه داد: بخش کشاورزی حدود ۱۰ درصد تولید 
ناخالص کشور، ۲۰ درصد اشتغال، ۸۲ درصد نیاز غذایی 
کشور و ۹۰ درصد نیاز اولیه صنایع وابسته را تامین می کند 

که باید مورد توجه ویژه قرار گیرد.
مدیر شرکت توسعه کشت ذرت خوزستان بیان کرد: 
طبــق گزارش مرکز آمار ایران، جمعیت ایران در ســال 
۱۴۱۵ به بیش از ۹۵ میلیون نفر خواهد رسید که برای 
این جمعیت به بیش از ۴۵ میلیون تن غذا علاوه بر میزان 

فعلی نیاز داریم.
وی تامین این میزان غذا را نیازمند یک حرکت بسیار 
بزرگ دانست و افزود: دولت باید در یک دهه آینده تمام 
توان خود را معطوف به تولید پایدار در راســتای امنیت 

غذایی کند که لازمه آن افزایش خودکفایی در تولیدات 
داخلی است.

قاســمی نژاد اظهارداشت: گزارش بانک چهانی نشان 
می دهد قیمت کنجاله ســویا در می ۲۰۲۱ در قیاس با 
ســال قبل به تنهایی حدود ۴۲ درصد، گندم حدود ۳۰ 
درصد، دانه ســویا ۸۰ درصد و ذرت دانه ای ۱۱۲ درصد 

افزایش یافته است.  
وی افزود: طبق پیش بینی سازمان فائو، میزان تقاضا 
و قیمت محصولات کشــاورزی در یک دهه آینده حالت 
صعودی خواهد داشت که هشداری برای جوامع متکی به 

واردات خواهد بود.
مدیر شرکت توسعه کشت ذرت خوزستان گفت: حتی 
اگر مساله تحریم را جدا کنیم، موجود بودن مواد غذایی 
برای واردات یک مساله است لذا تامین غذا و پایداری تولید 

و امنیت غذایی در کشور باید مورد توجه باشد.
وی افزود: انتقال دانش فنی و استفاده از فناوری های 
نوین داخل و خارج کشور، کشت فراسرزمینی، استفاده 
بهینه و متعادل از نهاده های کشــاورزی و تغذیه متعادل 
بــرای ایجاد تحول از نظر کمــی و کیفی در محصولات 

کشاورزی ضروری است.
قاســمی نژاد الگوی کشت مناسب و احترام به منابع 
آب و خاک را ضروری خواند و گفت: این منابع به عنوان 
امانت در اختیار ما هســتند و باید در اختیار نســل های 

آینده قرار گیرند.

 لزوم حمایت دولت از بخش کشاورزی
وی با تاکید بر لزوم حمایت دولت از بخش کشاورزی 
بیــان کرد: در حال حاضر ۱۶ دســتگاه دولتی در بخش 
کشاورزی دخالت می کنند که این موضوع در روند توسعه 
کشاورزی مشکل ایجاد می کند و گاه تصمیمات در تناقض 

با یکدیگر هستند.
مدیر شرکت توسعه کشت ذرت خوزستان اظهارداشت: 
دولت باید با اصلاح ساختار شرایط را برای هدایت کشاورزی 
در مســیر درست و تقویت سرمایه گذاری در این بخش 

فراهم کند.
وی افزود: دولت در دهه ۸۰ حدود ۴۲۰ هزار میلیارد 
ریال به نرخ سال ۱۳۹۰ در بخش کشاورزی سرمایه گذاری 
کرد ولی در دهه ۹۰ این میزان به ۹۰ هزار میلیارد ریال 
کاهش یافت یعنی ســرمایه گذاری دولتی در این بخش 

حدود ۵۰۰ درصد کاهش یافت.
قاســمی نژاد با بیان اینکه بخش کشاورزی علاوه بر 
حیات خود باعث حرکت ســایر بخش ها می شود، بیان 
کرد: تنها عاملی که باعث شده اقتصاد کشور منفی نشود، 

بخش کشاورزی است.
وی افزود: بخش کشاورزی ما در دهه ۹۰، حدود ۴۳ 
ردصد رشد داشــته که مرهون سرمایه گذاری دهه ۸۰ 

دولت در این بخش است.
مدیر شرکت توسعه کشت ذرت خوزستان با تاکید بر 
لزوم هوشمندسازی کشاورزی گفت: طبق نظر کارشناسان 
با وجود رشــد بیماری های فراگیر می توان با استفاده از 
فناوری و مدیریت مصرف و توزیع از واردات غذا بی نیاز شد. 
وی دسترسی به غذای کافی، سالم و مغذی را نیاز هر 
فرد در تمام دنیا دانست و افزود: گیاهی که منبع غذایی 

انسان است باید از نظر غذایی مورد توجه قرار گیرد.
قاسمی نژاد با بیان اینکه گیاهان زراعی ۲۴ عنصر برای 
رشد از نظر کمی و کیفی نیاز دارند، اظهارداشت: زمانی 
می توانیم تولید مناسب داشته باشیم که بین عناصر گیاه 
تعادل برقرار باشد ضمن اینکه مصرف کننده نیز در صورت 
تکمیل عناصر نیازی به استفاده از مکمل ها نخواهد داشت.

پرسش و پاسخ بهره برداران و کشاورزان با کارشناسان 
و مسوولان پایان بخش این گردهمایی بود.

این همایش با حضور چشمگیر کشاورزان و کارشناسان 
و با رعایت پروتکل های بهداشتی نظیر فاصله صندلی ها، 

استفاده از ماسک و تب سنج برگزار شد.

 آمادگی ایران برای توسعه همکاری های کشاورزی و شیلاتی با نروژ
 وزیر جهاد کشــاورزی بر توســعه همکاری های کشــاورزی ایران و نروژ به ویژه در زمینه انتقال فناوری و توســعه ســرمایه گذاری ها در طرح های شیلاتی ایران تاکید کرد.سید جواد ســاداتی نژاد در دیدار با سیگو الدتومین 
هائوگر ســفیر کشــور نروژ در ایران افزود: ســابقه همکاری ایران و نروژ به بیش از ۹۰ ســال می رســد که نشــان دهنده عمق ارتباط دو کشور اســت.وزیر جهاد کشاورزی اظهار داشت: بیشــتر ارتباطات ایران و نروژ در زمینه 
محصولات شــیلاتی اســت و بســتر بیشــتر همکاری های دو کشور در حوزه شــیلات، جنگلداری و مرتع داری فراهم شده است.ســاداتی نژاد با بیان اینکه انتقال فناوری در حوزه های شیلاتی و پرورش ماهی در قفس می تواند 
یکی از زمینه های همکاری بین دو کشــور باشــد، ادامه داد: ایران ســواحل بســیاری دارد که مستعد پرورش آبزیان است و با توجه به سوابق نروژ، از ســرمایه گذاران این کشور برای سرمایه گذاری مشترک به ویژه در سواحل 
جنوبی ایران دعوت می کنیم.وی افزود: وزیر جهاد کشــاورزی ایران آمادگی دارد، در اولین فرصت در بحث شــیلات، مرتع و جنگلداری ســفری به نروژ داشــته باشــد و اهتمام نروژ به حفاظت از دریاها، اقیانوس ها و حفظ 

امنیت غذایی جهان باعث خشنودی است.
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 بهبود شــرایط بــورس، رفــع آلودگی 
هوای کلان شــهرها، اطلاع رســانی درباره 
شایعات، تامین شغل برای جوانان و اینترنت 
شهرهای محروم از مهمترین تذکرات شفاهی 
نمایندگان مجلس در جلسه علنی امروز بود.

شصت وششمین جلســه مجلس شورای 
اسلامی در سال ۱۴۰۰ در حالی امروز  برگزار 
شد که نمایندگان مردم در بهارستان در قالب 
تذکرات شفاهی به بیان دغدغه ها و مطالبات 

مردم پرداختند.

 می توان اعتماد مردم به بورس را 
برگرداند

»مصطفی طاهری« در تذکر شــفاهی با 
بیــان اینکه این روزها بورس وضعیت خوبی 
ندارد، گفت: در حالی که وضعیت سوددهی 
شــرکت ها در شرایط مناســبی است، نباید 
بورس منفی یا قرمز باشد که دلایل مختلفی 

برای این امر وجود دارد.
نماینده مــردم زنجان و طارم در مجلس 
شورای اسلامی ادامه داد: در سال های گذشته 
زیان شرکت های بورسی برطرف شده و امروز 
سوددهی خوبی دارند اما به دلیل بی اعتمادی 
که با گذشت زمان برطرف می شود شاهد قرمز 
بودن بورس هستیم. از سوی دیگر اگر سود 
ســهام ها برای مردم تشریح شود و سهام در 
سامانه سجا ارائه شود می توان مجدد اعتماد 

مردم را به بورس برگرداند.
وی تأکید کرد: عدم ثبات اقتصادی از دیگر 
دلایل قرمز بودن بورس اســت، باید نگرانی 
فعالان اقتصادی در زمینه مالیات، گمرک و 
اصلاح اقتصادی برطرف شود تا بتوانند برای 

۱۰ تا ۱۵ سال برنامه ریزی داشته باشند.

 آلودگی هوای کلانشــهرها رو به 
افزایش است

»مهدی طغیانی« هم در تذکر شفاهی با 
اشــاره به موضوع آلودگی هوای کلانشهرها 
بیان کرد: متاسفانه وضعیت آلودگی هوا در 
کلان شهرها و به ویژه شهر اصفهان مختص 
به مقطع و فصل خاصی نیست به طوری که 
طبق گزارش های واصله اصفهان ۶۲ روز هوای 

ناسالم را تجربه کرده است.
نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه قانون هوای پاک برای 
تک تک دســتگاه ها وظیفه مشخص تعیین 
کرده است، گفت: در تبصره ۳ ماده ۱۱ قانون 
هوای پاک آمده که تمامی واحدهای تولیدی 
بزرگ و متوسط باید به صورت برخط اطلاعات 
زیست محیطی و آلایندگی خود را در سامانه 

وارد کنند.
وی افزود: براســاس گزارش اداره محیط 
زیســت اصفهان فقط ۱۰ درصد واحدهای 
صنعتی این کار را انجام می دهند و ســایر 
واحدها اطلاعات خود را وارد ســامانه نمی 
کنند. همکاران عزیز ما در قبال سلامت مردم 
مسئولیم و باید نظارت ویژه ای بر روی اجرای 

قانون هوای پاک داشته باشیم.
اقتصادی مجلس تاکید  عضو کمیسیون 
کرد: آمارها نشان می دهد سالیانه ۳۰ هزار 
نفر در کشور بر اثر آلودگی هوا فوت می شوند 

در حالی که آمار کرونا پس از ۲ سال به این 
حدود رســیده است. وی از رئیس جمهور و 
رئیس سازمان محیط زیست درخواست کرد 
هرچه سریع تر نسبت به این مسئله راهکار 

عملیاتی ارائه کنند

 فهرست ۱۱۷ نماینده مخالف لایحه 
رتبه بندی دروغ است

»مهدی عیسی زاده« هم در تذکر شفاهی 
با اشاره به فهرست منتشر شده اسامی ۱۱۷ 
نماینده مخالف لایحه رتبه بندی در در فضای 
مجازی گفت: این فهرســت دروغ در حالی 
منتشر شده که بســیاری از نمایندگان که 
در این لیســت جا دارند مدافع و موافق رتبه 
بندی در جلسات علنی و غیرعلنی بوده اند.

نماینده مردم میاندوآب در مجلس شورای 
اسلامی با یادآوری جلسات مکرر مجلس با 
میرکاظمی و نوبخت روســای فعلی و سابق 
ســازمان برنامه و بودجه و رییس ســازمان 
امور استخدامی کشور و مسوولان آموزش و 
پرورش برای تدوین لایحه رتبه بندی عنوان 
کرد: تهیه چنین فهرستی هیچ پایه و اساسی 
ندارد، چطور می شود ۱۱۷ نفر با لایحه رتبه 
بندی مخالف باشند اما این لایحه ۲۰۰ رأی 

موافق در مجلس بیاورد.
وی با نام بردن اسامی برخی نمایندگان که 
نام آن ها در این لیست قرار دارد تمامی آن ها 
را مدافع رتبه بندی خواند و گفت: حتی نام 
آقای ساداتی نژاد که در حال حاضر وزیر جهاد 
کشاورزی است نیز در این لیست آمده است.

 درباره شایعه مخالفت روس ها برای 
برداشت گاز از دریای خزر اطلاع رسانی 

شود
»علیرضا سلیمی« نماینده مردم محلات 
هم در تذکری با اســتناد به ماده ۲۳۴ مکرر 
گفت: بر اساس این ماده معاون نظارت مجلس 
باید هر ســه ماه یکبار گزارشی را به صحن 
ارائه دهد. از ســال گذشته تاکنون گزارشی 
در این رابطــه نداده اند. معاونت نظارت باید 
این گزارش ها را قطعی کند و به صحن ارائه 

دهد تا به جایی برسد.
عضو هیات رییســه مجلس با اشــاره به 

شایعات درباره مخالفت روس ها برای برداشت 
گاز از دریای خزر تاکید کرد: باید به شایعات 
پایان داد. درست است که سفیرمان در روسیه 
درباره این موضوع، موضع گرفته اســت، اما 
واقعیت چیز دیگری است. انتظار این است که 
وزارت خارجه، وزارت نفت و سایر مسئولان 

به موقع اطلاع رسانی کنند.

 فرهنگیان منتظــر اقدام عملی 
مجلس و دولت هستند

»رحمت اله نوروزی« هم در تذکر شفاهی 
خود در رابطه با تامین اعتبار طرح رتبه بندی 
فرهنگیــان، گفت: رییس ســازمان برنامه و 
بودجه در این خصوص به صراحت در مجلس 
اعلام کرد ۲۵ هزار میلیارد تومان برای سال 

۱۴۰۰ نسبت به این امر اختصاص می دهد.
نماینده مردم علی آباد در مجلس شورای 
اســلامی با بیان اینکه هم اکنون آموزش و 
پرورش با سرپرســت اداره می شود، گفت: 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس کار را 
با هماهنگی دولت پیش ببرند تا بحث رتبه 
بندی فرهنگیان ســبب قوت و پویایی این 

وزارتخانه شود.
وی ادامــه داد: قیمت تصاعدی برق اکثر 
مردم اســتان ها خصوصا استان مازندران را 
ناراحت کرده است زیرا برای برخی از آن ها 
قبض هایــی با مبلغ ۲ الی ۴ میلیون تومان 
صادر شــده است و وزیر نیرو باید در صحن 
علنی نســبت به علت این موضوع و افزایش 

فشار در این شرایط سخت توضیح دهد.

 مســوولان وزارت خارجه درباره 
دولت های ساحل  با  اقتصادی  همکاری 

دریای خزر گزارش دهند
»محمدرضا دشــتی اردکانــی« هم در 
اخطاری با استناد به اصل ۷۸ قانون اساسی 
گفــت: نظــام حقوقی دریای خــزر یکی از 
مهمترین مســائل دریای خزر است که پس 
از فروپاشی شــوروی، اهمیت بیشتری پیدا 

کرده است.
رییس فراکســیون گردشــگری مجلس 
شورای اسلامی از هیات رییسه خواست تا با 
دعوت از مسوولان وزارت خارجه، در رابطه با 

رژیم حقوقی دریای خزر را که لایحه موافقت 
نامه آن در رابطه با همکاری اقتصادی تجاری 
بین دولت های ساحلی خزر امروز در مجلس 
تصویب شــد، توضیحاتی را بــه نمایندگان 

مجلس ارائه شود.
»ابراهیم عزیزی«  در تذکر شفاهی با بیان 
اینکه اشتغال مهمترین دغدغه جوانان است، 
گفت: اصل ۲۸ قانون اساســی داشتن شغل 
را حق می داند و دولت موظف اســت امکان 
اشــتغال را ایجاد کند. در این رابطه مجلس 
۳۲ هزار میلیــارد تومان از تبصره ۱۴ و ۱۸ 
هزار میلیارد تومــان و در مجموع ۴۰ هزار 
میلیــارد تومان منبع واقعی ایجاد کرد که با 
اهرمی که به وجود می آید و نزدیک ۱۰۰ هزار 
میلیارد تومان است می توان نسبت به ایجاد 

اشتغال اقدام کرد.
نماینده مردم کرمانشاه در مجلس شورای 
اســلامی ادامه داد: منابع اشتغال پیش بینی 
شده و اگر به هر استانی ۲ تا ۴ هزار میلیارد 
تومــان اختصاص یابد ایران آبــاد و جوانان 
دلخــوش می شــوند، برای بخــش صنعت، 
کشاورزی، راه و ساختمان، مشاغل خانگی، 
حوزه دانش بنیان و گردشــگری منابع دیده 
شــده و می طلبد این مهــم مورد توجه قرار 

گیرد.  

 شــرایط فولاد شهرستان میانه 
آشفته است

»سید مرتضی حسینی« در تذکری خطاب 
بــه وزیر صمت گفت: به رغم گذشــت ۲۰ 
ســال از بهره برداری از مجتمع فولاد میانه، 
همچنان این مجتمع در فاز ۲ متوقف مانده 
و توســعه نیافته است که این موضوع ناشی 
از بی برنامگی، ضعف مدیریت و بی توجهی 

مسئولان مربوطه وزارتخانه است.
نماینــده مردم میانــه در مجلس با بیان 
اینکه با وجود مجتمــع صنعتی میانه، این 
شهرســتان بالاترین آمار بیــکاری را دارد، 
اظهار کرد: سازمان ایمیدرو مشکلات زیادی 
را به مجتمع فولاد میانه تحمیل کرده است 
و عملکرد ایمیدرو باعث عقب افتادگی مزمن 

فولاد میانه شده است.
 وی گفــت: تاکنون نیز جــز وعده های 

توخالی و حرف های تکراری و گفتار درمانی 
چیز دیگری از مســوولان ندیده ایم که در 

صورت ادامه آن قانونی عمل خواهیم کرد.

 اینترنت حداقل خواســته مردم 
سیستان و بلوچستان است

»عبدالناصر درخشان«   در تذکری گفت: 
شایسته اســت مجلس طرحی ارائه کند تا 
بعد از اتمام دوره نمایندگی شاهد جذب ۶۰ 
نماینده ادوار در وزارت نفت و ســازمان های 
دیگر نباشیم. در این طرح باید مسیر خدمت 
شایســته و کارآمد نماینده فراهم شــود تا 
نگران آینده نباشــند، طرحــی که روح آن 
رفتار نماینده را در مسیر خدمت صادقانه و 

آزادانه هدایت کند.

نماینده مردم ایرانشــهر، سرباز، دلگان، 
فنوج، لاشار، بنت، آشار و آهوران در مجلس 
خطاب به وزرای نیرو و بهداشت اظهار داشت: 
شــهر پرجمعیت مرزی حوزه انتخابیه بنده 
همچنان مشکل آب دارد و در حوزه بهداشت 
و درمان آن از حداقل ها برخوردار نیست. از 
سوی دیگر وزیر نیرو از شرایط نامناسب مردم 
اهوران و لاشــار برای دسترسی به آب شرب 
باخبر است اما اقدامی در این زمینه نمی شود.

درخشان ادامه داد: شایسته است مردمانی 
که در شاخص توســعه دنیای واقعی فاصله 
معناداری با ســایر مناطق دارند حداقل در 
دنیای اینترنت تا حدودی دسترســی شان 
مانند سایرین باشد. متاسفانه در اکثر مناطق 
حوزه انتخابیه مردم مشکل جدی در زمینه 
دسترســی به اینترنت و آنتــن دهی تلفن 

همراه دارند.

  عوامل حملات مکرر به خط آب 
شرب یزد شناسایی شود

»محمدصالح جوکار« در تذکر شــفاهی 
خــود با انتقاد از حمــلات مکرر به خط آب 
شــرب حوزه انتخابیه وی گفــت: علیرغم 
نامه نگاری های مقامات هیــچ اقدامی برای 
تأمین امنیت این خط انجام نشده و به نظر 
می رسد اراده ای برای تأمین امنیت و برخورد 
بــا عوامل مخرب وجود نــدارد؛ مگر امکان 
دارد این عوامل شناسایی نشوند، چه کسی 

متولی است.
نماینده مردم یزد، اشکذر، بخش ندوشن 
و دهستان سورک در مجلس شورای اسلامی 
افــزود: وزارتخانه های کشــور و اطلاعات و 
نیروی انتظامی کجا هســتند و چه کســی 
متولی امنیت کشــور اســت؟ چــرا برخی 
نمایندگان مجلس بــه جای محکوم کردن 
این حرکت هــای ضد قانونــی و امنیتی از 
 آن بــه نوعــی حمایت می کننــد و موجب

 آسیب روحی و جسمی و میلیاردها خسارت 
به مردم می شوند.

وی ادامه داد: انتظار می رود کمیسیون های 
امنیت ملی یا شــوراها با حضور مســئولان 
مربوطــه در این رابطه جلســه ای برگزار و 
تصمیم گیری مناســب را داشــته باشند تا 
تأمین امنیت خط آب شرب مردم در آینده 

تهدید نشود.  

سهمیهایازگازبرایمواقعبحرانصنایعکشورذخیرهمیشود
معاون فناوری اطلاعات و ارتباطات ســازمان پدافند 
غیرعامل کشور با اشاره به سهم صنایع در اقتصاد کشور 
گفت: پس از بررسی های وزارت صنعت، معدن و تجارت 
قرار است در کشور ســهمیه ای از گاز ذخیره شود تا در 
مواقع بحران از آن اســتفاده و فشار از دوش صنایع برای 

تداوم تولید برداشته شود.
 علیرضا مبارک در مراســم گرامیداشت هفته پدافند 
غیرعامل در سالن سینما آزادی شهر سرچشمه از توابع 
شهرستان رفسنجان استان کرمان اظهار کرد: زیرساخت 
های برق و انرژی در صنایع کشور باید مصون سازی شوند 

تا لطمه ای به تولید وارد نشود.
وی خاطرنشــان کرد: پیگیری این امور جزو مسائل 
پدافند غیرعامل و تدابیری لازم نیاز است تا کمبود گاز و 
برق در زمستان، این چالش مشکل زا در واحدهای صنعتی 

و تولیدی کاهش یابد.
معاون فاوای سازمان پدافند غیرعامل کشور خاطرنشان 
کرد: صنایع کشــور هر کدام باید نیروگاه مستقل داشته 

باشند تا برق و انرژی مورد شان را تولید کند.
وی در ادامه با اشاره به اینکه مجتمع مس سرچشمه 
سال گذشته دچار حمله سایبری شد اظهار کرد: در این 
زمینه بخشی از رایانه ها و حوزه اینترنت این مجتمع دچار 
اختلال شــد؛ اخیراً هم شبکه سوخت کشور متوجه این 
حمله شد که نشان دهنده این است که حملات سایبری 

روزافزون است.
مبارک افزود: لذا راه اندازی مرکز مستمر رصد و پایش 
تهدیدهای صنایع باید در اولویت این صنایع باشــد که 

خدشه ای به زیرساخت و تولید آنها وارد نشود.
وی افزود: تهدیداتی که متوجه صنایع می شود علاوه 

بر ایجاد خسارت های مالی و تولیدی، موجب زیر سوال 
رفتن اعتبار و امنیت بین  المللی هم می شود زیرا ایران از 

نظر امنیت در بین کشورهای جهان  سرآمد است.
مبارک تاکید کرد: هر کشوری در حوزه های مختلف 
کشاورزی، اقتصادی، سیاسی و غیره در صورتی می تواند 
به رشــد و توسعه پایدار دست پیدا کند که توانمندی و 

قدرت بازدارندگی لازم را کسب کند.
وی افزود: ۴۰ درصد از اقتصاد مملکت توسط صنایع 
تأمین می شود و مجتمع مس سرچشمه هم سهم قابل 
توجهی از اقتصاد را در بر دارد، لذا با سیاستگذاری هایی 
که توسط مسئولان در سال های گذشته تاکنون در امر 

مســایل صنعتی شده ، آینده نگری ها انجام می شود تا 
تولید تداوم داشته باشد.

مبارک تصریح کرد: بخش مهم و گسترده ای از  نیازهای 
عمومی جامعه در کشور از ناحیه صنایع تأمین می شود 
پس علاوه بر توسعه باید برای مسائل تولید اِنبوه، فروش 

و صادرات هم برنامه ریزی های موفقیت آمیز داشت.
معاون سازمان پدافند غیرعامل کشور ادامه داد: برای 
تداوم تولید، صیانت از زیرســاخت ها مهم اســت که در 
ســازمان پدافند غیرعامل به آن توجه جدی می شود تا 
صنایع تولیدی با مخاطرات و تهدیدها و کاهش محصول 

مواجه نشوند.

پیمان ســلاجقه مدیرکل پدافند غیرعامل اســتان 
کرمان هم در این نشســت عامل ایجــاد تهدیدات را در 
عرصه سایبری، پیشرفت های بشر در همه حوزه ها بویژه 
اقتصاد و تولید دانست و گفت: لذا پایداری و ایمن سازی 
سایبری اولویت سازمان ها، بخش های دولتی، خصوصی 

و غیره باشد.
وی با اشاره به اینکه آب و برق از زیرساخت های مهم 
صنایع هستند گفت: در مجموعه مس سرچشمه رفسنجان 
باید طرح جامع مقابله با تهدیدات حوزه های شیمیایی، 
سایبری، زیرساخت و غیره تدوین شود؛ این صنعت از نظر 
اقتصادی، محصولی مهم و ارزآور را تولید و صادر می کند.

حسین احمدی مدیر مجتمع مس سرچشمه رفسنجان 
هم در این نشســت اظهارداشــت: از ۱۰ سال قبل کار 
شناسایی نقاط آسیب زا در مجتمع مس سرچشمه انجام 
می شود که از سال قبل به طور جدی این فرایند در دستور 

کار قرار گرفته است.
وی گفت: در مجتمع مس سرچشمه نقاط آسیب زا در 
حوزه سایبری  در حال شناسایی و رفع  است تا این ظرفیت 
عظیم مس که از قطب های مهم تولید و صادرات کالای  

ارزآور است با مشکل روبه رو نشود.
مدیر مجتمع مس سرچشمه رفسنجان بیان کرد: در 
سال ۹۷ کمیته امنیت با محوریت حراست، همکاران آی 
تی و واحدهای ایمنی و پشــتیبانی تشــکیل و در حوزه 
صیانت از اتوماسیون صنعتی، حوزه آی تی و لجستیک 

این مجتمع اقدامات مطلوبی انجام شد. 
شهرستان رفسنجان در ۱۰۰ کیلومتری شمال مرکز 

استان کرمان قرار دارد.

نمایندگانمجلسدرتذکربهدستگاههایاجراییکشورچهگفتند؟

ــه آزمــون عمومــی شــرکت های آب و فاضــلاب در  ــج اولی  نتای
ســال ۱۴۰۰ اعــلام شــد

 ســازمان سنجش آموزش کشــور اعلام کرد: شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور با صدور اطلاعیه ای در خصوص متقاضیان حائز نمره حدنصاب اطلاع داد که 
نتایج اولیه آزمون عمومی تغییر حالت اشتغال به کار در شرکت های آب و فاضلاب 

سال ۱۴۰۰ اعلام شده است.
به گزارش از سازمان سنجش آموزش کشور،  پیرو اطلاعیه منتشر شده در تاریخ  
۱۱ مهر ۱۴۰۰ به اطلاع متقاضیان شرکت کننده در آزمون عمومی تغییر حالت 
اشتغال به کار در شرکت های آب و فاضلاب که در تاریخ ۲۱ مرداد امسال برگزار 
شد، می رساند باتوجه به موضوع و قید درج شده در آگهی استخدامی انتشار یافته 
مبنی بر این که افرادی می توانند جزء معرفی شدگان باشند و در مصاحبه آزمون 
شرکت کنند که نمره حدنصاب )حداقل ۵ هزار امتیاز( را در آزمون مذکور کسب 
کرده باشــند، بر این اساس، کارنامه نتایج اولیه آزمون برای متقاضیانی حائز نمره 
حدنصاب تعیین شــده  استخراج شده و در درگاه اطلاع رسانی سازمان  سنجش 

آموزش کشور به نشانی: www.sanjesh.org امروز چهارشنبه مقرار گرفته است.
در این اطلاعیه آمده است: متقاضیانی که براساس کارنامه آزمون، واجد شرایط 
)دارای نمره حدنصاب آزمون( و جزء معرفی شدگان هستند لازم است برای اقدامات 
بعدی و به منظور ارائه و بررسی مدارک خود از روز دوشنبه ۱۷ آبان ماه تا حداکثر 
روز چهارشنبه ۱۹ آبان ماه با به همراه داشتن مدارک زیر به شرکت محل خدمت 

خود، مراجعه کرده و پس از تحویل مدارک، رسید دریافت کنند.
سازمان سنجش آموزش کشور مدارک مورد نیاز را ۶ قطعه عکس ۴×۳،  اصل 
دانشنامه یا گواهی موقت تحصیلی ممهور به مهر دانشگاه و تصویر آن،  اصل شناسنامه 
و تصویر آن از تمام صفحات،  اصل کارت ملی و تصویر پشــت و روی آن،  اصل 
کارت پایان خدمت یا معافیت دائم قانونی و تصویر آن برای آقایان،  اصل گزارش 
بیمه پردازی،  اصل مدارک و معرفی نامه از بهزیستی کشور برای معلولان،  اصل 
تاییدیه صادره مربوط به فداکاران صنعت براساس دستورالعمل تجلیل از فداکاران 
صنعت در وزارت نیرو،  اصل گواهی صادره از ســوی شرکت های وابسته یا تابعه 
مرتبط برای همکار حادثه دیده در حین مأموریت یا حوادث ناشــی از کار،  اصل 
مدارک و معرفی نامه از سوی مراجع قضایی برای زنان سرپرست خانوار،  اصل کارت 
شناســایی ایثارگری یا معرفی نامه از بنیاد شهید و امور ایثارگران برای ایثارگران 
۲۵ درصد و اصل مدرک و معرفی نامه از مراجع ذیصلاح برای مشمولان سهمیه 

۵ درصد ایثارگران اعلام کرد.
توضیحات: مرجع صدور تاییدیه برای ایثارگران)جانبازان و آزادگان و فرزندان و 
همسر آنها آن ها، همسر و فرزندان شهداء و خواهر و برادر شهید(  بنیاد شهید و 
امور ایثارگران و برای رزمندگان، معاونت نیروی انسانی هریک از رده های نیروهای 
مســلح در مورد رزمندگان خود، معاونت نیروی انســانی بسیج مستضعفان سپاه 
پاســداران اسلامی در مورد بسیجیان و نیروهای مردمی و معاونت توسعه و منابع 

انسانی وزارت جهاد کشاورزی در مورد جهادگران هستند.
ارائه گواهی کتبی از شرکت محل خدمت مبنی بر تأیید سوابق خدمتی و اشتغال 
در وظایف اصلی، درخصوص افرادی که در ســنوات گذشته طرف قرارداد با سایر 
شرکت های وابسته وزارت نیرو بوده اند، با ملحوظ کردن نوع قرارداد منعقده)سابقه 
کار در شرکت های پیمانکاری تأمین نیروی انسانی، حجمی و یا قراردادهای طرح 

های عمرانی( و دارا بودن سابقه پرداخت حق بیمه.
بدیهی است عدم مراجعه و تحویل مدارک فوق در موعد مقرر به منزله انصراف 
از ادامه روند تغییر حالت اشــتغال به کار تلقی شــده و متقاضی حق هیچ گونه 
اعتراضی نخواهد داشت.لازم به ذکر است این مرحله صرفاً برای بررسی اطلاعات 
خوداظهاری متقاضیان و مدارک ایشــان بوده و متقاضیان واجد شرایط)براساس 
دفترچه راهنمای آزمون تغییر حالت اشتغال به کار( که مدارک آن ها توسط شرکت 
متبوع و شــرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور تأیید می گردد، برای شرکت در 

آزمون تخصصی)مصاحبه(، متعاقباً معرفی خواهند شد.

 بی آبی در کرمان و مجوز ساخت بدون زیرساخت
 به همین راحتی اتفاق افتاده، آن هم از چند سال  پیش و همچنان مشکل 
پابرجاست؛ مجوز قانونی ساخت و ساز و احداث سایر زیرساخت ها مثل شبکه 
برق و گاز در بخش هایی ازشــهر کرمان داده شده اما لوله کشی آب با گذشت 
پنج ســال انجام نشــده و تازه آبفا مدعی است که چرا قبل از دادن مجوز با ما 

هماهنگ نکرده اند.
بگذریم که شــهرداری مدعی است آبفا پیش از صدور مجوز شهرسازی در 
جلســات حضور داشــته و باید می گفته که نمی تواند آبرسانی کند، حالا اما 
وضع موجود این است: خیابان علی اصغر در شهرک ثامن ۲، یک طرف خیابان 
لوله کشــی آب دارند، طرف دیگر سال هاست آب ندارند و همچنان هم هرکجا 
مراجعه می کنند جوابی نمی گیرند و به این پرسششان هم کسی جوابی نداده 
که تداوم لوله کشــی به آن سوی خیابان چقدر امکانات و اعتبار و ظرفیت می 
خواسته؟ســاختمان ها هم غیرقانونی ساخته نشده اند که بگوییم مردم تخلف 
کرده اند؛ اهالی می گویند از کوچه یک تا ۷ خیابان علی اصغر از شهرک ثامن 
۲ که به محله پشُــت بند معروف است، آب ندارند؛ یعنی خیلی چیزهای دیگر 

هم ندارند اما نداشتن آب درد و رنج دیگر و غیرقابل تحمل تری است.
می گویند نداشــتن آسفالت هم مشکل ساز است؛ می گویند زباله هایشان 
را شهرداری جمع نمی کند و خودشان باید زباله ها را روی سقف خودروهای 
سواری بار بزنند و ببرند کنار بزرگراه تخلیه کنند؛ می گویند برای تامین سرویس 
مدرسه فرزندانشان مشکل دارند و باید پول بیشتری بدهند تا سرویسی گیرشان 
بیاید؛ می گویند خیلی مشــکلات دارند اما نبود آب ، تاب متفاوتی می خواهد 
که دیگر ندارند؛ مگر بدون آب می شود زندگی کرد؟شماری از اهالی این محله 
هفته گذشته با خبرگزاری جمهوری اسلامی)ایرنا( استان کرمان تماس گرفتند 
و مشکلشــان را بیان کردند؛ خبرنگار ایرنا هم در محل حاضر شــد تا مسائل و 
مشکلات آنان را از نزدیک ببیند و گزارش تهیه کند؛ پس از آن هم با مسئولان 
شــرکت آب و فاضلاب استان کرمان و شهرداری مصاحبه کرد و مسئولان آبفا 
اعلام کردند این مشکل تنها به محله پشت بند محدود نمی شود؛ حداقل سه 
یا چهار نقطه دیگر شــهری وجود دارد که مجوز احداث ســاختمان به صورت 
قانونی داده شــده اما زیرساخت آبرسانی به آنجا نرفته و امکان انتقال تاکنون 
نداشته است.مشــکل این اهالی شهر کرمان درحالی است که چندماه پیش و 
در تابســتان امسال نیز پروژه اضطراری آبرسانی شهر کرمان نیز در قالب بهره 
بــرداری از هفت حلقه چاه آب آشــامیدنی با دبی ۲۰۰ لیتر در ثانیه در نقاط 
پایانی محور جوپار افتتاح شد و بنا به گزارش ها بخشی از یکهزار لیتر بر ثانیه 
کمبود آب کرمان را توانست جبران کند اما همچنان مشکل کم آبی یا بی آبی 
در شهر کرمان و دیگر نقاط استان پهناور کرمان پابرجاست.مسئولان آبفا می 
گوینــد احداث خط انتقال آب در این مناطق اعتبارات زیادی می خواهد و در 
تخصیص اعتبارات اســتانی یا کشوری نیازمند کمک هستند؛ مسئولان کرمان 
اساســا چشم به پروژه انتقال آب خلیج فارس و دریای عمان نیز دوخته اند و 
آن را تنها راهکار عنوان می کنند.شــهرک جواد الائمه، اراضی پشــت شهرک 
بلدالامین، محل اجرای طرح جدید اقدام ملی مسکن و خیابان علی اصغر واقع 
در شــهرک سیدی کرمان محلاتی هستند در حاشیه شهر کرمان که طی این 
ســال ها تمامی مجوزهای شهرک سازی و سند زمین را دریافت کردند اما به 
گفته مســئولان و متولیان آب استان، دور بودن این مناطق به نقاط مسکونی) 
حداقل در زمان صدور مجوز(، مشکلات کمبود اعتبار برای ساخت تاسیسات، 
لوله گذاری و زیرســاخت ها و همچنین کمبود منابع آبی و فرســودگی شبکه 

انتقال سبب شده که تاکنون از شبکه آبرسانی برخوردار نباشند.

ایران۳برابراروپاانرژیمصرفمیکند
 مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران با اشاره به افزایش ۱۰۰ درصدی مصرف 
گاز با ورود اولین موج سرما به کشور، گفت: ایران در مجموع، سه برابر اروپا انرژی 
مصرف می کند.محمد رضا جولایی با بیان اینکه افزایش مصرف گاز در کشور از سه 
هفته پیش و با ورود اولین موج سرما به کشور آغاز شد، افزود: افزایش مصرف گاز 
و سرد شدن هوا در حالی از اواخر مهرماه آغاز شد که این افزایش مصرف در سال 
گذشته از اواخر آبان شروع شده بود.مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز )مدیریت 
یکپارچه شبکه توزیع و انتقال( ادامه داد: با توجه به این رشد مصرف، روزانه معادل 
۲ فاز پارس جنوبی افزایش مصرف در بخش خانگی به ثبت رسیده است.جولایی 
تاکید کرد: اگرچه تامین گاز بخش خانگی اولویت شرکت ملی گاز ایران است اما 

وظیفه این است که گاز مورد نیاز صنایع را نیز تامین کنیم زیرا گردش چرخ صنایع 
و اقتصاد آن به معیشت مردم باز می گردد.وی با اشاره به اینکه سرمای زودهنگام 
در مهرماه، تمهیدات برای عبور از فصل سرد را متفاوت کرده است، گفت: تقریبا 
از اوخر مهرماه با توجه به موج سرما، رشد ۱۰۰ درصدی را در مصرف گاز داشتیم 
که این رشد مصرف ادامه دارد.به گفته جولایی با توجه به این سرما، معادل ۳ تا 
۴ فاز پارس جنوبی گاز بیشتری را سوزاندیم.وی ادامه داد: از آنجایی که از امروز 
هوا رو به سرما می رود و اوج سرما در روز جمعه و شنبه پیش بینی می شود، رشد 
مصرف ادامه خواهد داشت  و فشار سنگین به شبکه گاز قابل پیش بینی است.مدیر 
دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران افزود: بیشترین مصارف در استان های شمالی، 

خراســان رضوی، شمالی و جنوبی و در بخش مصرف خانگی بوده است.جولایی 
تاکید کرد: مصرف انرژی در ایران به مصرف انرژی در اروپا ۳ برابر بیشتر است و 
تراز انرژی تفاوت چشمگیری دارد. این در شرایطی است که در کشورهای دیگر 
مصرف گاز با ایجاد ارزش افزوده همراه است.، وزیر نفت نیز پیش از این با بیان اینکه 
در سال گذشته حدود ۱۶۰ میلیون متر مکعب در بعضی از روزهای فصل سرد 
به خصوص در استان های شمال و شمال شرق کشور کسری گاز داشتیم، گفت: 
امسال پیش بینی می کنیم که با روند رشد مصرف در کشور که بین ۸ تا ۱۰ درصد 
است، در فصل سرد تا ۲۰۰ میلیون متر مکعب در روز کسری گاز داشته باشیم، به 

همین خاطر جلسات تامین سوخت زمستانی را شروع کردیم.
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آب، چالش جدی حوزه های کشاورزی و صنعت و معدن استان سمنان

 بیش از ۲۰ ماه از آغاز همه گیری ویروس کرونا و تعطیلی مدارس در ایران 
می گذرد،در این مدت تقریبا تمام فعالیت های آموزشی به صورت مجازی برگزار 
شده است، اما طی یکی ۲ ماه گذشته زمزمه هایی مبنی بر بازگشایی مدارس 

در آذرماه به گوش می رسد.
 کرونا که آمد همه چیز را تغییر داد، مدارس دیگر صدای بازیگوشی های 
دانــش آمــوزان را در زنگ تفریح و ورزش به خود ندیدند و خیابان ها هم که 
روزگاری از شــور و شــوق کودکان و همهمه و صدای خنده های آنها که از 
مدرســه بر می گشتند پرُ بود، خالی شد؛ امروز دیگر مثل سابق دانش آموزان 
را با لباس های فرم مدرسه هنگام ظهر سر چهارراه ها نمی بینیم که در گوش 

یکدیگر نجوای دوستی بخوانند و بازیگوشی کنند.
کرونا، معلمان و دانش آموزان را خانه نشــین کرد و امروز دیگر گوشــی و 
تب لت جای خالی همکلاسی ها را پرُ کرده و مسیر مدرسه تا رسیدن به سر 
کلاس و حضور در پیشــگاه معلم به لطف اینترنت و شبکه شاد، در کمتر از 

یک ثانیه پیموده می شود.
مادر »پارســا« که در حال حاضر دانش آموز مقطع ســوم ابتدایی است از 
روزهایی که کرونا تازه آمده بود و مدارس تعطیل شده بودند، برایم  گفت که 
همان اوایل هر روز صبح که فرزندش از خواب بیدار می شــد اســترس این را 
داشــت که مدرسه اش دیر شده اما یادش می آمد که مدرسه تعطیل شده و 

دوباره به رختخواب می رفت.
بعدها هم پیش می آمد که به جای پسرش در کلاس درس حاضر می شد 

در صورتی که او در خواب شیرین بود.
این مادر اعتقاد داشت که مجازی شدن آموزش ها بسیاری از کارها را راحت 
کرده و برخی از هزینه ها همچون سرویس مدارس حذف شده که این مسئله 

به نفع خانواده ها بوده است.
او که دغدغه سلامتی فرزندش را دارد، به شرطی موافق بازگشایی مدارس 
است که واکسیناسیون همه افراد انجام شده و کرونا در سطح جامعه کنترل شود.

 آموزش مجازی و افت تحصیلی دانش آموزان
اما پدر این خانواده نظری مخالف با مادر را دارد و معتقد است که مدارس 
حضوری باشد بهتر است چون آموزش مجازی باعث افت تحصیلی فرزندشان 

شده و او را بیشتر به گوشی وابسته کرده است.
از چند نفر دیگر از اطرافیانم که در حال حاضر فرزندشان در حال تحصیل 
است همین سوال را پرسیدم، نظرات تا حدودی شبیه به یکدیگر بود، اما برخی 
نیز مجازی شدن آموزش ها را امری مثبت تلقی می کردند و این مسئله را سبب 
آشنا شدن دانش آموزان با تکنولوژی های روز و بهره گیری از روش های مدرن 
آموزشی می دانستند و موافق بودند که در ادامه نیز مدارس به صورت تلفیقی 
از آموزش حضوری و مجازی بازگشایی شود.در این میان نظرات دانش آموزان 
نیز جالب توجه بود؛ شاید بیشتر آنها موافق آموزش مجازی بودند و دلیل آن 
را این مسئله مطرح می کردند که می توان درس معلم را بارها و بارها گوش داد 
و یاد گرفت، یا دیگر لازم نیست که صبح زود از خواب بیدار شوند و استرس 
این را داشته باشند که به سرویس مدرسه نرسند و یا اضطراب امتحانات مثل 
سابق دیگر وجود ندارد و می توانند از دیگران هم کمک بگیرند.دانش آموزانی 
هم که موافق حضوری شــدن بودند دلیل آن را دور یودن از همکلاســی ها و 
دلتنگی برای بازیگوشی های مدرسه می دانستند که با مجازی شدن آموزش ها 

بیشتر اوقات در خانه هستند و نمی توانند بیرون از خانه بروند.
در ادامه نظر یک دکترای مدیریت آموزشی را که در حال حاضر به عنوان 
معلم مدرسه و استاد دانشگاه  در سطح استان مشغول به امر تدریس است را 

نیز در این مورد جویا شدم.

 مزایا و معایب آموزش مجازی
پوریا فاتحــی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، مزایای آموزش مجازی را در 
امــکان پخش بدون محدودیت فایل بارگذاری شــده معلم برای دانش آموز 
دانســت و گفت: در آموزش حضوری در نهایت معلم ۲ تا سه بار امکان تکرار 
هر مطلب را دارد، چون دارای محدودیت زمانی است اما در روش مجازی این 

محدودیت وجود ندارد.
وی ادامه داد: مدیریت کلاس در آموزش مجازی بهتر بوده و تنش کمتری 
در آن وجود دارد در حالی که در روش حضوری بین دانش آموزان با یکدیگر 
و دانش آموزان و معلم و همکاران اجرایی و آموزشی امکان تنش بیشتر است.

این معلم، مزیت دیگر آموزش مجازی را نداشتن محدودیت مکانی و زمانی 
اعلام کرد و افزود: مطالب در آموزش مجازی مختصر و مفید ارائه می شود اما 

در کلاس های حضوری اتلاف وقت بسیاری صورت می گیرد.
وی اضافه کرد: آموزش مجازی دارای صرفه اقتصادی بوده و بسیاری از مخارج 

آموزشی را کاهش داده اما در حضوری مخارج بسیار بالاتر است.
فاتحی، مزیت دیگر روش مجازی را افزایش سواد رسانه ای مردم دانست، 
چون آنها یاد می گیرند به طور غیرمســتقیم به چه اطلاعاتی اعتماد کنند و 

به چه چیزی نکنند.
تقلب رساندن والدین و اعضای خانواده به دانش آموز و یا تقلب خود او از 

روی کتاب درسی از جمله معایب روش آموزش مجازی است
وی در ادامه به معایب آموزش مجازی نیز اشاره و عنوان کرد: تقلب رساندن 
والدین و اعضای خانواده به دانش آموز و یا تقلب خود او از روی کتاب درسی 

از جمله معایب روش آموزش مجازی است.
فاتحی، عدم آشنایی برخی از معلمان با تکنولوژی های روز و نرم افزارهای 
ویژه آموزش مجازی را از دیگر معایب روش مجازی برشمرد و گفت: کاهش 
انگیزه تحصیلی در دانش آموزان و نبود امکانات کافی برای برخی از دانش آموزان 

هم از جمله دیگر معایبی است که در روش مجازی وجود دارد.

 مزایا و معایب آموزش حضوری
وی مزیت آموزش حضوری را ارتباط نزدیک معلم و دانش آموز عنوان کرد 
و افزود: دانش آموزان در این ارتباطات به صورت غیرمستقیم چیزهای زیادی 
را یــاد مــی گیرند و معلم به صورت آنی می تواند از دانش آموز خود دریافت 

کند که چقدر درس را فرا گرفته است.
فاتحی گفت: احیای عنصر تربیت در نظام آموزشی که در روش مجازی به 
دلیل عدم دسترسی به دانش آموز نمی توان بر روی آن به خوبی تمرکز کرد 

از دیگر مزایای آموزش حضوری است.
وی تقویت ارتباطات انسانی و اجتماعی را هم از دیگر ویژگی های مثبت 
آموزش حضوری برشمرد و ادامه داد: معلم در آموزش حضوری نظارت بهتری 

بر امتحانات دارد و میزان تقلب را می تواند کاهش دهد.
این استاد دانشــگاه، معایب آموزش حضوری را مدیریت دشوار کلاس ها 
به ویژه در مقطع ابتدایی، عدم رعایت پروتکل های بهداشتی و فاصله گذاری 
اجتماعی توســط برخی از دانش آموزان و حتی کادر اجرایی مدارس دانست 

که ممکن است سلامتی انسان را به خطر بیندازد.
وی اضافه کرد: دانش آموزان ابتدایی به دلیل بازیگوشی زیاد، توان و درک 
بالایــی از رعایت پروتکل ها ندارند و همچیین ممکن اســت مدارس نیز در 
خصوص ضدعفونی کردن خود سهل انگاری کنند.اما برخی از دانش آموزان 
از جمله مقطع دوم و سوم ابتدایی که از ابتدای امر تحصیل خود تحت بیشتر 
تحت آموزش های مجازی قرار داشته و کمتر تجربه آموزش حضوری را دارند 

با چالش هایی روبرو هستند که نحوه برخورد با آنها امری مهم است.
این دکترای مدیریت آموزشی، چالش اول اینگونه دانش آموزان را مشکل 
ارتباطی عنوان کرد که ممکن است برخی از آنها نتوانند به درستی با محیط و 
دانش آموزان دیگر ارتباط برقرار کنند که به اعتقاد او هنر معلمی در این است 
که جلسات اول را به برقراری ارتباط صحیح با دانش آموزان اختصاص دهد و 
ارتباط دوستانه با آنها برقرار کند تا بار عاطفی اینگونه دانش آموزان تقویت شود.

وی چالش دوم را نواقص یادگیری دانست که برای پایه دومی ها و سومی ها 
ممکن است از سال گذشته با آموزش مجازی پیش آمده باشد که راه حل آن 
این است که معلم در جلسات اول آموزش حضوری مطالب سال های گذشته 
را مرور کرده و سپس وارد مطالب سال جدید شود که این مسئله باعث می 

شود دانش آموز دچار آشفتگی آموزشی نشود.
فاتحی اضافه کرد: در صورتی که مشکلات ارتباطی و اختلالات یادگیری 
حل نشوند می توان با مشورت مدیر، معاون آموزشی و پرورشی و والدین، دانش 
آموز را به مراکز مشاوره های روانی و اختلالات یادگیری تحت نظارت آموزش و 

پرورش ارجاع داد تا این مشکلات در آنجا حل و فصل شود.

 نه به بازگشایی مدارس در شرایط پیک کرونا
البته این معلم با بازگشایی مدارس در شرایط پیک کرونا موافق نیست و افزود: 
با توجه به اینکه مطرح می کنند در آستانه ورود به پیک ششم کرونا هستیم با 
بازگشایی مدارس به ویژه برای مقطع ابتدایی در چنین شرایطی موافق نیستم.

آموزش تلفیقی از مجازی و حضوری راهکار خوبی برای دانش آموزان است 
و می توان برخی از دروس آنها را به صورت مجازی و برخی دیگر را به صورت 
حضوری آموزش دادوی آموزش تلفیقی از روش های حضوری و مجازی را راهکار 
خوبی برای دانش آموزان دانست و افزود: می توان دانش آموزان را نصف هفته به 
صورت مجازی و نصف دیگر به صورت حضوری آموزش داد که برای ضدعفونی 
کردن مدارس هم زمان کافی هم وجود دارد اما اگر مدام حضوری باشد، این امر 
دشوار است.فاتحی ادامه داد: از جمله دیگر راهکارهای موثر تقسیم کلاس های 
بیش از ۲۰ نفر به ۲ گروه اســت که نصف کلاس، روزهای فرد و نصف دیگر 
روزهای زوج به مدرس بیایند و اینگونه از ازدحام جمعیت جلوگیری می شود.

وی گفت: رعایت پروتکل های بهداشــتی توسط تمامی کارکنان اجرایی، 
آموزشی و والدین در الگوبرداری و ترغیب دانش آموزان به رعایت این پروتکل ها 
امری بسیار مهم است و استفاده از روش های تشویقی برای دانش آموزانی نیز 
که پروتکل ها را رعایت می کنند تا بقیه هم به انجام این کار ترغیب شوند از 

دیگر روش های موثر است.

آذر بوی مهر می دهد؟ 

 ابتدای هفته جاری بود که معاون اجرایی رئیس جمهوری 
از سفر رئیس جمهوری به استان سمنان در اواخر همین هفته 
خبر داد. به  گفته صولت مرتضوی، برنامه ریزی سفر و بررسی 
مشکلات استان طی چند جلسه تخصصی با حضور معاون اول 

رئیس جمهوری و وزرا نیز تشکیل شده است.
استان سمنان با داشــتن آب و هوای خشک و مناطق 
کویری، همواره با مشــکل جدی کم آبی مواجه بوده  و این 
معضل در حوزه های کشاورزی و صنعت و معدن با توجه به 
موقعیت جغرافیایی و نزدیکی این استان به پایتخت، لزوم 
توجه بیشتری را می طلبد. به همین دلیل مسئولان استانی 
انتظار دارند که مشکلات استان در این حوزه ها در این سفر 
بیش از گذشــته مورد توجه قرار گیرد تا منجر به تصمیم 
گیری های اساسی و در نهایت خروج از چالش های موجود 

در حوزه های کشاورزی و صنعت و معدن شود.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان سمنان در این باره 
به »ایران« می گوید: بزرگ ترین معضل در بخش کشاورزی 
استان سمنان، مدیریت بهینه آب در این بخش است. در این 
زمینه چند رویکــرد را مد نظر قرار داده ایم که یکی از آنها 
انجام کارهای زیربنایی بخش کشاورزی نظیر ایجاد سامانه های 
نوین آبیاری و کانال های انتقال آب بخش کشاورزی استان 
است که متأسفانه 5۰ درصد آنها هنوز به صورت سنتی است.

سیدحسن میرعماد با بیان اینکه مرمت و بازسازی قنوات 
استان از دیگر اولویت های استان در حوزه کشاورزی است، 
می افزاید: 67۰ قنات در مناطق روستایی و حاشیه کویری 
استان قرار دارند که اگر احیا شوند هم باعث رونق کشاورزی 
در روستاها می شود و هم از مهاجرت روستاییان از روستاها 

جلوگیری خواهد شد.
وی با اشــاره به اهمیت توسعه کشت های گلخانه ای در 
استان، تصریح می کند: ســمنان، استانی کویری است که 
میزان آب در اســتان کم و تبخیر هم به دلیل نوع آب و هوا 
در اســتان بالاســت لذا باید تلاش کنیم بخش عمده ای از 
سبزیجات و صیفی جات را در محیط های گلخانه ای و کنترل 

شده، کشت کنیم.
میرعماد با بیان اینکه وسعت گلخانه های استان حدود 
145هکتــار اســت و برنامه ای را تدویــن کرده ایم تا 1۰۰ 
هکتار دیگر به این سطح اضافه کنیم، ادامه می دهد: در این 
خصوص باید تسهیلات ارزان قیمت فراهم شود تا کشاورزان 

و ســرمایه گذاران بتوانند توسعه گلخانه ها را در دستور کار 
قرار دهند. وی تصریح می کند: با توجه به اینکه سمنان به 
بازار تهران نزدیک است و مشکل توزیع ندارد، توسعه کشت 
گلخانه ای می تواند هم درآمد خوبی برای استان ایجاد کند 
و هم در مصرف آب کشــاورزی نیز صرفه جویی شود. این 
مسئول، توسعه مجتمع های دامپروری در سطح استان را از 
دیگر اولویت های استان عنوان می کند و می افزاید: با توجه به 
اینکه برخی از شهرستان های استان نظیر شهرستان مهدیشهر 
قطب دامپروری استان است لذا توسعه این مجتمع ها یکی از 

اولویت های ما در استان محسوب می شود.
وی با اشــاره به »ایل سنگســری« ســمنان به عنوان 
بزرگ ترین ایل عشایری کشور می گوید: با توجه به اینکه ایل 
سنگسری بزرگ ترین کوچ را انجام می دهند و دارای سابقه 
بسیار زیادی در این زمینه هستند لذا خدمات رسانی به عشایر 
استان نظیر تأمین آب عشایری و بازسازی راه های عشایری 
از جمله اولویت های بعدی استان در بخش کشاورزی است.

 این مســئول اظهار می دارد: توســعه صنایع تبدیلی و 
تکمیلی بخش کشاورزی نیز از دیگر اولویت های استان در 
این حوزه است چون 7۰درصد محصولات تولیدی کشاورزی 
استان تقریباً، مازاد بر نیاز استان سمنان محسوب می شود و 
می طلبد که ما تسهیلات لازم و ارزان قیمت را برای توسعه 
این صنایع در اســتان فراهم کنیم. این محصولات تولیدی 
شــامل محصولات پروتئینی نظیر مرغ، تخم مرغ و حتی 

گوشت قرمز می شود. در زمینه محصولات باغی نیز محصولات 
تولیدی نظیر انگور، پسته و انار مازاد بر نیاز استان است البته 
در بقیه محصولات باغی و زراعی هم تا حدودی محصولات 
مازاد وجود دارد.میرعماد با اشاره به اینکه صادرات محصولات 
کشاورزی استان بیشتر به کشورهای روسیه و عراق صورت 
می گیرد، تصریح می کند: گمرک در استان وجود دارد ولی 
متأسفانه بخش زیادی از صادرات محصولات از گمرک های 
دیگر کشور صورت می گیرد که تلاش می کنیم این کار بیشتر 
از مبدأ استان انجام شود چون صادرات از بخش هایی است که 
می تواند به کشاورزان و تولیدکنندگان کمک کند تا درآمد 
بیشــتری حاصل کنند و از هدر رفت محصولات کشاورزی 

جلوگیری کرده و ضایعات را به حداقل برساند.
علاوه بر بخش کشاورزی استان سمنان، بخش صنعت و 
معدن این استان نیز با یکهزار و 767 واحد صنعتی موجب 
شــده این استان به یکی از قطب های صنعتی شرق کشور 
تبدیل شود اما این بخش نیز با مشکلات و چالش هایی همراه 
است که توجه به آن در این سفر، هدف مسئولان استانی است. 
این استان در حوزه صنعتی به لحاظ تعداد پروانه های موجود 
صنعتی، رتبه پانزدهم کشوری را دارد که رتبه بسیار خوبی 
محسوب می شود چرا که جمعیت استان کم است یعنی این 
استان به نسبت جمعیت آن از تنوع بسیار خوبی در زمینه 

واحدهای صنعتی در کشور برخوردار است.
رئیس ســازمان صنعت، معدن و تجارت استان سمنان 

نیز در گفت و گو با »ایران« بیشترین انتظار و برنامه ریزی ها 
در بخش صنعت و معدن را در زمینه تأمین زیرساخت های 
توسعه صنعتی، معدنی و تجاری عنوان می کند و می گوید: 
استان ســمنان به جهت موقعیت جغرافیایی و نزدیکی به 
تهران در کریدور شرقی- غربی و نیز شمالی و جنوبی قرار 
دارد به همین دلیل جذابیت ویژه ای در زمینه های صنعتی، 
معدنی و تجاری دارد اما متأسفانه در این حوزه ها بخصوص 
حوزه ســرمایه گذاری صنعتی و معدنی با چالش ها یا حتی 

بحران های بزرگی مواجه است.
علی تشنه دل می افزاید: بزرگ ترین بحران در استان نیز 
کمبود آب است. متأسفانه این موضوع باید در جای دیگری 
بررسی شــود چرا که عدم مصرف بهینه آب در بخش های 
دیگر، منجر به این شــده که استان سمنان حتی در زمینه 
برخورداری صنعت از ســهم آب استان از میانگین کشوری 
که معمولاً برای همه استان های کشور 5 درصد است، نتواند 
استفاده کند و فقط از 3درصد آن بهره مند شود. وی با تأکید 
بر اینکه درصددیم که در این سفر، هم رئیس جمهوری محترم 
و هم هیأت همراه ایشــان در زمینه صنعت و معدن استان 
سمنان با مشکلات واحدهای تولیدی استان بیشتر آشنا شوند 
تا منجر به تصمیمات مؤثر و راهگشا شود، می افزاید: برخی 
از واحدهای ما نیازمند استفاده از ورق های فلزی هستند و 
مواد اولیه آنها مواد پتروشیمی است که در این زمینه واقعاً با 
تنگنا مواجه هستند و باید برای آنها تصمیم گیری شود یا این 
که مواد اولیه برخی از صنایع، وارداتی است لذا با مشکلات 

عدیده ای در زمینه تأمین و تخصیص ارز مواجه هستند.
وی تصریح می کند: عمده مشکلات این واحدهای تولیدی 
به تهیه مواد اولیه، تخصیص ارز و تأمین منابع مالی که شامل 
سرمایه های در گردش و بویژه سرمایه های ثابت و نوسازی 
صنایع است، مربوط می شود که در صورت عدم حل آنها، به 

چالش جدی تبدیل خواهند شد.
این مســئول با تأکید بر اینکه استان سمنان، بار مازاد 
توسعه صنعتی تهران را به دوش می کشد، تصریح می کند: 
به همین میزان هم انتظار و توقع توجه مسئولان کشوری 
را در زمینه زیرساخت ها و... داریم چون بسیاری از صنایعی 
که نمی توانند در تهران مستقر شوند به سمت استان سمنان 
می آیند لذا می طلبد که موضوعات زیرساختی، زیست محیطی 

و منابع استانی بیشتر دیده شود.

ــی و  ــای دین ــر آموزه ه ــه ب ــا تکی ــت ب ــط  زیس ــظ محی   حف
ــی ــش بوم دان

ایــران زمیــن - معــاون رئیس جمهــوری و رئیــس ســازمان حفاظــت محیــط  
ــن  ــم و خــود را خدمتگــزار ای ــودن داری زیســت گفــت: همــه ادعــای ولایــی ب
ــش  ــی و دان ــای دین ــر آموزه ه ــه ب ــا تکی ــن ب ــم بنابرای ــام می دانی ــردم و نظ م
بومــی کــه مبتنــی بــر همیــن آموزه هــا اســت بایــد در حفــظ محیــط  زیســت 
ــی ســلاجقه  ــم. به گــزارش ســازمان حفاظــت محیــط  زیســت، عل ــدم برداری ق
در اولیــن نشســت هــم اندیشــی تشــکل های محیــط  زیســت و منابــع طبیعــی 
ــر معظــم انقــلاب در خصــوص محیــط   ــه فرمایشــات رهب ــا اشــاره ب کشــور ب
ــا اجــرای فرامیــن رهبــر معظــم انقــلاب و تأکیــدات  زیســت اظهــار داشــت: ب
ــت  ــکلات زیس ــوان مش ــوص می ت ــن خص ــس در ای ــوری و مجل رئیس جمه

محیطــی کشــور را بــه نحــو احســن مرتفــع کــرد.
رئیــس ســازمان حفاظــت محیــط  زیســت درخصــوص اهمیــت تشــکل ها 
ــه  ــوه از جمل ــای بالق ــتن ظرفیت ه ــا داش ــکل ها ب ــن تش ــت: ای ــمن ها گف و س
ــی  ــند، یک ــور باش ــرای کش ــرمایه ب ــن س ــد بهتری ــال می توانن ــای فع نیروه
ــا  ــد ب ــه می توانن ــت ک ــودن آنهاس ــی ب ــکل ها تخصص ــن تش ــای ای از مؤلفه ه
ــا را در پیشــبرد اهــداف  ــی خــود م ــی و فعالیت هــای عمل برنامه هــای مطالعات

یــاری کننــد.
ــا تشــکل ها خاطرنشــان  ــر مشــارکت ســازمان ب ــد ب ســلاجقه ضمــن تأکی
ــازمان،  ــه س ــک اصــل اســت و بدن ــا ی ــرای م ــا تشــکل ها ب ــرد: مشــارکت ب ک
ــرد، از  ــد ک ــروع خواه ــطوح ش ــن س ــمن ها را از بالاتری ــا س ــود ب ــکاری خ هم
تشــکل ها و ســمن  ها تقاضــا داریــم بــرای حفــظ و ســرافرازی نظــام و آبادانــی 
کشــور کار کننــد و مدافــع اهــداف ســازمان باشــند و متقابــلًا مــا هــم از آنهــا 
ــزود: از ســمن هایی کــه  حمایــت خواهیــم کــرد. معــاون رئیــس جمهــوری اف
ــد  ــام کار می کنن ــن نظ ــرای ای ــا ب ــام ظرفیت ه ــا تم ــه ب ــه و خاضعان صادقان
ــای  ــن برنامه ه ــم بستر ســازی و تدوی ــا تقاضــا داری ــم و از آنه ــت می کنی حمای
اجرایــی از جملــه آمــوزش و فرهنگســازی را در برنامــه و اقدامــات خــود قــرار 
دهنــد، مــا معتقدیــم اگــر شــما تقویــت شــوید ســازمان هــم قدرتمند می شــود.

 خاک خوزستان شور شده است
ــع طبیعــی  ــات کشــاورزی و مناب ــاون پژوهشــی مرکــز تحقیق ــول- مع دزف
خوزســتان بــا اشــاره بــه چالش هــای تغذیــه ای در خــاک  زمین هــای کشــاورزی 
ایــن اســتان گفــت: مــواد آلــی بیــش از 6۰ درصــد خــاک  زمین هــای کشــاورزی 

کشــور و بیــش از ۹۰ درصــد خــاک  خوزســتان کمتــر از حــد مجــاز اســت.
ــای  ــد خاک ه ــزود: ۸۸ درص ــژادی اف ــا جعفرن ــا علیرض ــزارش ایرن ــه گ ب
خوزســتان فقــر فســفر دارنــد. وی شــوری خــاک را یکــی از چالش هــای بخــش 
ــتان از نظــر  ــتان خوزس ــگ اس ــه داد: رن ــتان دانســت و ادام کشــاورزی خوزس

ــاً در حــال قرمــز شــدن اســت. شــوری خــاک تقریب
معــاون پژوهشــی مرکــز تحقیقــات کشــاورزی خوزســتان بــا بیان اینکــه 4.3 
میلیــون هکتــار از اراضــی کشــور شــور هســتند، بیــان کــرد: اســتان خوزســتان 
در ســال های اخیــر بــه شــدت بــا مشــکل شــوری خــاک مواجــه شــده اســت.

وی بــا تأکیــد بــر لــزوم مدیریــت وضعیت نامناســب شــوری خاک در شــمال 
و جنــوب خوزســتان افــزود: براســاس آخریــن آمــار، خــاک  شــمال اســتان بــه 
وســعت 7۰ هــزار هکتــار کــه جــزو بهتریــن خاک هــای خوزســتان بــه شــمار 

مــی رود نیــز اکنــون درگیــر شــوری اســت.
جعفرنــژادی مــواد آلــی خــاک را پاشــنه آشــیل بخــش کشــاورزی دانســت و 
اظهــار داشــت: میــزان مــواد آلــی خــاک اکنــون در وضعیــت خوبــی قــرار نــدارد 
و میــزان تولیــد نیــز متأثــر از آن اســت.وی خواســتار مدیریــت وضعیــت بحرانی 
ــدازه ای کــه از  ــه ان ــی خــاک در خوزســتان شــد و افــزود: متأســفانه ب مــواد آل
مــواد آلــی خــاک برداشــت می کنیــم بــه آن برنمی گردانیــم کــه ایــن موضــوع 
تبعــات زیــادی بــرای مــا دارد.جعفرنــژادی بیــان کــرد: شهرســتان های گتونــد، 
شوشــتر و حمیدیــه بــا مشــکلاتی نظیــر محدودیــت شــدید شــوری، وضعیــت 
ــی فســفر و وضعیــت نامناســب در 5۰  ــی، وضعیــت بحران ــن آل نامناســب کرب

درصــد از ســایت ها مواجــه هســتند.

 برنامه های حمایتی وزارت کار از کارگران هفت تپه
ــت:  ــی گف ــاه اجتماع ــاون، کار و رف ــادی وزارت تع ــور اقتص ــاون ام مع
ــت  ــرکت هف ــلات ش ــکلات و معض ــع مش ــوع رف ــه موض ــت ب ــا ورود دول ب
ــاز  ــی خــود ب ــل اصل ــر ری ــران ب ــوق  کارگ ــد پرداخــت حق ــزودی رون ــه ب تپ
ــادی  ــت ع ــه حال ــران ب ــوق و دســتمزد کارگ خواهــد گشــت و موضــوع حق
ــه مشــکلات و قضایــای هفــت  ــا اشــاره ب ــوذری ب برمی گــردد. احمــد خانی ن
تپــه گفــت: شــرکت توســعه نیشــکر در ســال های گذشــته بــا مشــکلاتی در 
زمینــه تأمیــن منابــع لازم بــرای مدیریــت طرح هــای خــود، نبــود آب کافــی 
ــا  ــا ب ــکاری بانک ه ــدم[ هم ــوازن و ]ع ــود ت ــالی، نب ــه و خشکس در منطق
طرح هــای نیشــکر، تغییــر سیاســت های کلان حــوزه کشــاورزی و... مواجــه 
ــدی را  ــاه اجتماعــی پیشــنهاد جدی ــود. در نتیجــه وزارت تعــاون، کار و رف ب
بــه دولــت ارائــه داد تــا بــا اســتفاده از ظرفیــت قانونــی، صددرصــد شــرکت 
ــه ســازمان تأمیــن اجتماعــی واگــذار شــود. هفت تپــه در قالــب رد دیــون ب

ــه  ــا توجــه ب ــن اســاس ب ــر ای ــزود: ب ــه اف ــا، او در ادام ــز ارش ایلن ــه گ  ب
مذاکراتــی کــه بــا کارگــران صــورت پذیرفــت و در راســتای حــل مشــکلات 
ــن نتیجــه رســید، شــرکت »توســعه نیشــکر  ــه ای کارگــران وزارت تعــاون ب
ــت و در  ــع اس ــت مجتم ــرای مدیری ــه ب ــن گزین ــی« بهتری ــع جانب و صنای
ــوذری در  ــی ن ــود. خان ــد ب ــه خواه ــکر هفت تپ ــت نیش ــی صنع ــع منج واق
ــال  ــوع انتق ــح داد: موض ــه توضی ــت تپ ــرکت هف ــال ش ــد انتق ــورد رون م
شــرکت هفت تپــه در جلســه ای بــا حضــو دکتــر مخبــر، معــاون اول رئیــس 
جمهــوری، مطــرح شــد و پیشــنهاد معــاون اول رئیــس جمهــوری ایــن بــود 
ــر ایــن شــد کــه  کــه ایــن کار ســریع تر انجــام شــود؛ در نهایــت تصمیــم ب
ــد و ســازمان  ــه شــرکت توســعه انتقــال یاب ــه شــکل مســتقیم ب هفت تپــه ب
تأمیــن اجتماعــی هــم مالــک ۲۰ درصــد از ســهام شــرکت توســعه شــود.  او 
ــه اینکــه در دوران تصمیم گیــری واگــذاری شــرکت هفــت تپــه  ــا اشــاره ب ب
ــه ایــن موضــوع ورود کنــد، حقــوق  کارگــران  ــی کــه وزارت کار ب ــا زمان و ت
ــود، افــزود: به دلیــل تعلــل در پرداخــت  ــرای چنــد مــاه پرداخــت نشــده ب ب
ــی از  ــن اجتماع ــه ای تأمی ــی و بیم ــات درمان ــل خدم ــا، در عم ــق بیمه ه ح
ــرار نداشــت و مشــکلات  ــران در دســترس ق ــرای کارگ ــاه ب ــر م ــدای مه ابت
ــی  ــاس مذاکرات ــن اس ــر ای ــورد. ب ــم می خ ــه چش ــم ب ــری ه ــده دیگ عدی
ــی و  ــاه اجتماع ــاون، کار و رف ــر تع ــی، وزی ــر عبدالملک ــان دکت ــا آقای ــه ب ک
دکتــر موســوی، سرپرســت ســازمان تأمیــن اجتماعــی، صــورت گرفــت، آنهــا 
ــام  ــعه انج ــرکت توس ــا ش ــاعدت لازم ب ــش مس ــن بخ ــه در ای ــد ک پذیرفتن
ــدن،  ــه در دوران خصوصی ش ــرکت هفت تپ ــه ش ــه اینک ــه ب ــا توج ــود. ب ش
ــر  ــه ســازمان تأمیــن اجتماعــی ب ــر 6۰۰ میلیــارد تومــان بدهــی ب افــزون ب
جــای گذاشــت، توافــق شــد تــا بــدون واریــز حــق بیمه هــا، تــا پایــان آبــان 
ــه  ــوذری ادام ــد. ن ــرار بمان ــران برق ــی کارگ ــه ای و درمان ــات بیم ــاه، خدم م
داد: البتــه ایــن اتفــاق بــار مالــی 14 میلیــارد تومانــی بــرای ســازمان تأمیــن 
اجتماعــی ایجــاد می کنــد، امــا ایــن مهــم را وزیــر کار و سرپرســت ســازمان 
ــد  ــکر، رون ــعه نیش ــرکت توس ــا ورود ش ــی رود ب ــد م ــال امی ــد. ح پذیرفتن
پرداخــت حقوق هــا بــر ریــل اصلــی خــود بازگــردد و حالــت عــادی بــه خــود 
ــا شــهریور پرداخــت  ــه حقــوق  معــوق ت ــار واصل ــر اخب ــا ب ــه بن ــرد. البت بگی
ــده پرداخــت می شــود. ــای آین ــاه هــم ظــرف روزه شــده  و دســتمزد مهرم

 مدیرعامل شرکت آب منطقه ای آذربایجان غربی گفت: کمبود ذخایر سدهای 
استان موجب شد که در سال آبی گذشته، 4۰۰ میلیون مترمکعب آب کمتر از 

رقم پیش بینی شده به سمت دیاچه ارومیه رهاسازی شود.
یاسر رهبردین با تاکید بر اینکه میزان رهاسازی آب به سمت دریاچه ارومیه 
براساس میزان بارندگی و وضعیت سدهای استان انجام می شود، افزود: سال آبی 
گذشــته پیش بینی شده بود که 6۲۰ میلیون مترمکعب آب به سمت دریاچه 

ارومیه رهاسازی شود که تنها ۲۲۲ مترمکعب آن محقق شد.
وی با بیان اینکه درحال حاضر حدود 3۰ درصد ظرفیت سدهای آذربایجان 
غربی دارای آب اســت، ادامه داد: کاهــش 5۰ درصدی میزان ذخایر برفی در 
زمستان سال گذشته، محقق نشدن پیش بینی های بارندگی، گرم تر شدن هوا 
در کنار فرارسیدن زمان آبیاری اراضی کشاورزی پیش از موعد مقرر باعث شد 

که رهاسازی متوقف شود.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای آذربایجان غربی اظهار داشت: سد بوکان با 
تعهد 45۰ میلیون مترمکعب بیشترین سهمیه رهاسازی را به خود اختصاص 

داده که تنها 13۰ میلیون مترمکعب از این میزان محقق و مابقی به علت نیاز 
آب شرب منطقه متوقف شد.

وی با بیان اینکه هم اکنون سد بوکان بالغ بر 1۸۰ میلیون مترمکعب ذخیره 

آب دارد، گفت: اگر تمام تعهدات آبی این سد به دریاچه ارومیه رهاسازی می شد، 
شهریورماه سال جاری امکان خشک شدن سد بوکان وجود داشت.

رهبردین در خصوص میزان رهاسازی از سد مهاباد هم بیان کرد: سال آبی 
گذشــته حدود 3۰ میلیون متر مکعب آب از این سد به سمت دریاچه ارومیه 
رهاســازی شد که در صورت رهاسازی ۲5 میلیون مترمکعب تعهد باقی مانده 

اکنون تامین آب شرب شهروندان با مشکل مواجه می شد.
وی اضافه کرد: در ســال های آبی 13۹7-13۹۸ و 13۹۸-13۹۹ که تعهد 
رهاسازی به سمت دریاچه ارومیه 7۰۰ میلیون مترمکعب در نظر گرفته شده بود، 
به علت بارندگی های مناسب و همچنین ذخیر برفی مناسب به ترتیب ۲ میلیارد 

و 4۰۰ و یک میلیارد و 4۰۰ میلیون مترمکعب آب رهاسازی شد.
 نمودار تغییرات 3۰ ســاله دریاچه ارومیه بر پایه داده های ماهواره ای نشان 
می دهد که این دریاچه هنوز با روزهای خوب خود فاصله زیادی دارد و کاهش 
بارش ها و عدم اســتفاده بهینه از منابع آبی باعث شــده طی یک سال گذشته 

وضعیت دریاچه بحرانی شود.

خشکسالی، رهاسازی آب به دریاچه ارومیه را ۴۰۰ میلیون مترمکعب کاهش داد
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محمود رضایی  -   ایده روز  |  تا به اینجا 
۱۰ درصد از تیم های حاضر در سطح اول پنج 
لیگ برتر اروپا دست به تغییر سرمربی خود 
زده اند و این اعداد پس از گذشت حدود یک 
چهارم از مسابقات فصل به ثبت رسیده است.

 می تــوان گفــت حدود یک چهــارم تا 
یک ســوم از فصل جدید رقابت های فوتبال 
در لیگ های معتبر اروپایی را پشــت ســر 
گذاشــته ایم و کم کم به میانــه و کمرکش 
مســابقات نزدیک می شــویم. حساسیت در 
پرمیرلیگ انگلیس، لوشامپیونه فرانسه، سری 
آ ایتالیا، لالیگای اسپانیا و بوندسلیگای آلمان 
به اوج خود رسیده و شاهد ثبت نتایج جالب 

توجهی نیز هستیم.
نکته جالب توجه در مدت زمان ســپری 
شده شدت گرفتن تغییرات روی نیمکت های 
مربیگری است. با وجود اینکه همیشه اعتقاد 
داشتیم در ســطح اول فوتبال در قاره سبز 
تحمل مدیران بیشتر است و مربیان با طیب 
خاطر بیشتری کار خود را پیش می برند اما 
در همین مدت زمان سپری شده شاهد ۱۰ 
تغییــر در راس کادر فنی تیم های حاضر در 
این پنج لیگ بوده ایم. به عبارتی ۱۰ تیم از ۹۸ 
تیم موجود سرمربی خود را تغییر داده اند که 
متوسط آن ۱۰ درصد است. این یعنی مربیان 
بیش از پیش با چالش از دست دادن شغلشان 
روبرو هستند و زمان زیادی برای پیاده کردن 
برنامه ها و رسیدن به نتایطج مطلوب ندارند.

 لیگ برتر انگلیس:
فشــردگی شدید مســابقات در انگلیس 
و حساســیت بالا باعث شــد تا پایان هفته 
دهم)۷۴ درصد مسیر فصل باقی مانده است( 
سه سرمربی شغل خود را از دست بدهند. ابتدا 

ژیسکو مونوز اسپانیایی جای خود را به کلودیو 
رانیــری ایتالیایی داد تا واتفورد چراغ اول را 
روشن کند. در ادامه استیو بروس از هدایت 
نیوکاسل برکنار شد و جای خود را به مربی 
موقتی به نام گراییم جونز داد. تاتنهام نیز به 
تازگی نونو اسپیریتو سانتوس را اخراج کرد و 
به زودی از سرمربی جدیدش رونمایی می کند.

 سری آ ایتالیا:
ایتالیا دوباره در مســیر رشد قرار گرفته 
است و البته این تغییر مثبت با سرعت گاها 
کمی روبروست. این لیگ نیز همانند انگلیس 
ســه تغییر را در راس کادر فنی داشته است. 

۲۸ درصد از مسابقات این فصل برگزار شده 
و ســه تلفات به جا گذاشته اســت. اوزه بیو 
دی فرانچســکو اولین قربانی بود. او شغلش 
در هــاس ورونا را از کف داد و جایش را به 
ایگــور تودور کروات داد. دومین نفر لئوناردو 
سیمپلیســی بود که از کالیاری اخراج شد و 
والتر ماتزاری سرشناس جایش را پر کرد. در 
آخر فابریتزیو کاستاری سالرنیتانای تازه سری 
آیی شده را ترک کرد و استفانو کولانتونو به 

عنوان جانشینش برگزیده شد.

 لالیگا اسپانیا:
تعداد بازی همه تیم ها برابر نیست اما هفته 

دوازدهم استارت خورده و این یعنی حدود ۳۰ 
درصد از بازی ها به انجام رسیده است. اینجا 
هم شاهد اخراج شدن سه سرمربی بوده ایم. 
لوانته پاکو لوپز را برکنار کرد و خاویر پریرا را 
جایگزین نمود. ختافه به سراغ کیکه سانچز 
فلورس رفت تا به جای میشل روی نیمکت 
این تیم جلوس کند. در نهایت رونالدو کومن 
هلندی ســومین قربانی بود. او اخراج شد تا 
فعا ســرخی بارخوان هدایت آبی اناری ها را 

به عهده بگیرد.

 بوندسلیگا آلمان:
در آلمــان شــرایط بهتر اســت. مارک 

فن بومل چند روز پیش ســمتش در باشگاه 
وولفســبورگ را از دســت داد تــا فلورین 
کوهفلت جایش را پــر کند. این تنها تغییر 
ســرمربی تا پایان هفته دهم لیگ ۱۸ تیمی 
آلمــان بوده اســت. قریب بــه ۳۰ درصد از 
 مسابقات فصل برگزار شده و این میزان تلفات 

منطقی به نظر می رسد.

 لوشامپیونه فرانسه:
ماجرا در فرانســه با چهار کشــور دیگر 
متفاوت اســت. حدود ۳۱ درصد از بازی ها 
برگزار شــده و هیچ یک از ۲۰ تیم حاضر در 
سطح اول فوتبال فرانســه سرمربی خود را 

تغییر نداده اند. 
سنت اتین ۶ امتیازی که بردی در کارنامه 
خود ندارد هم فعا دســت بــه تغییر کادر 
فنی خود نزده اســت و این نگرش حاکم بر 
فوتبال فرانســه می تواند به آنها کمک کند. 
برخــی اوقــات تغییر ســرمربی و روی کار 
آوردن تفکری جدید مشکل گشــا است اما 
 در اکثر اوقات عدم ثبات اســت که به پیکره

 تیم ها ضربه می زند.

 لیگ برتر فوتبال ایران:
لیگ برتر فوتبال ایران تا پایان هفته سوم)۲ 
بازی عقب مانده( یک تلفات داشته و آن هم 
استعفای رضا مهاجری و روی کار آمدن اکبر 
میثاقیان در پدیده مشهد بوده است. باید دید 
بعد از گذشت یک چهارم تا یک سوم از بازی ها 
چه تعداد ســرمربی جای خود را از دســت 
 داده اند. فصل قبل تا پایان هفته دهم تعداد

 تغییــرات روی عــدد ۲ قــرار داشــت اما 
بــه عــدد  ایــن  نیم فصــل  پایــان   تــا 

 عدد ۵ افزایش پیدا کرد.

سرمربیگری، ناامن ترین شغل درسطح اول فوتبال اروپا

 بازگشــت به زندگی بعد از یــک تصادف هولناک 
تنهــا بــا اراده ای قوی امکان پذیر اســت؛ اراده ای که 
»ســجاد سالاروند« از آن به عنوان درس آموخته شده 

از صعودها یاد می کند.
 او هنــوز تصادف فروردیــن ۱۳۹۵ را به یاد دارد 
و از آن به عنــوان زلزله ویرانگر یــاد می کند که تمام 
اندوخته های زندگی گذشته اش را به باد داد اما او تسلیم 
پس لرزه های این معلولیت نشد بلکه با اراده خود بر آن 
ویرانه ها قصری ســاخت که اکنون  زوایای مختلف آن 
اهداف بزرگ را هدف گرفته است.  این داستان زندگی 
»سجاد سالاروند« یکی از کوهنوردان فعال ایران است 
که نخستین روزهای سال ۱۳۹۵ گرفتار تصادف شد و 

۲ پای خود را از دست داد.
او می گویــد پیش از این تصادف، زندگی آرام و بی 
حاشیه ای داشــته و با کار در پالایشگاه تهران روزگار 
می گذرانــد. روزگاری که از آن به نیکویی یاد می کند 
اما فرمان تقدیر در نیمه شــب نخستین روزهای سال 
۱۳۹۵ بر وفق مراد او نچرخید و از کوهنورد  حرفه ای، 
یک ویلچرنشین محض ســاخت. قطع هر ۲ پا از زانو 
در آن حادثه تلخ موجب شــده بود تا بسیاری از جمله 
خانواده حسرت روزهایی را بخورند که وی در قلل مرتفع 
جهان سرقدم و پیش رو بود. اما سجاد قهرمان داستان 
ما  زندگی را به شکل دیگر نوشت و در سناریو جدیدش 
اجازه نداد یک معلولیت ناخواسته بر اراده وی غلبه کند 
بلکه این جوان لرستانی در کمترین زمان ممکن برای 
رسیدن به قله اراده ها سوار بر مرکبی شد تا به بالاترین 

نقطه کوهی در شمال ایران برسد.
هر چند که آن صعود با مشکاتی همراه بود اما آغاز 
اراده جوان لرســتانی بود جوانی که در نهایت توانست 
بــا کمک پاهای مصنوعی هم بــام ایران را فتح کند و 
هــم آرارات را در ترکیه به تســخیر خود درآورد. او به 
ارمنستان رفت و با فتح بلندترین قله این کشور مورد 
تشویق مردم آن دیار قرار گرفت. تقدیر مسوولان ارمنی 
از جوان ایرانی خاطره ای ماندگار اســت که هنوز آن را 
در ذهن دارد. او می گوید »کاش تمام فعالیت هایم در 

ایران مانند ارمنستان دیده می شد.«
او در ســنگنوردی و پله نوردی هم تخصص دارد و 
با عبور از دیواره ســخت بیستون در استان کرمانشاه 
توانست یک رکورد به نام خود ثبت کند و به نخستین 
معلول جهان تبدیل شد که ۲۰۵ متر سنگنوردی پای 
مصنوعــی انجام داد. عبور از دیواره تاریخی بیســتون 
نهایت آرزوی سالاروند نبود بلکه وی در پله نوردی هم 

توانســت با زمان ۳۵ دقیقه، یک هزار و ۶۹۰ پله برج 
میاد را طی کند و رکورد جدیدی را به نام خود را ثبت 
کند. رکورد پله نوردی برج میاد با ۱۱ دقیقه در دست 
رحمان کوشکی افسر از تکاوران نیروهای نظامی است.

داســتان غلبه اراده بر مصدومیت های ناخواســته 
را می شــود در زندگی ســالاروند معنا کرد جایی که 
می گوید پیش از این هیچ شناختی از ورزش معلولان 
نداشته و این در حالی است که آنان ده ها مدال جهانی 
و پارالمپیک دارند. او بعد از مصدومیت خود را نه معلولی 
ویلچرنشــین، بلکه همان کوهنورد و ورزشکار  سابق 
قلمداد کرد که می تواند بار دیگر افتخارات را کسب کند.

سالاروند در زمینه این کار می گوید: تنها کسی که 
موجب انگیزه شد خود من بودم و در حالی که خانواده 
ناراحت از مصدومیتــم بودند آنان را دلداری می دادم. 
حتی به آنان گفتم تنها من نیســتم که معلولیت دارم 
بلکه جانبازان عزیزی هســتند که به خاطر این آب و 
خاک قســمتی از وجودشــان را تقدیم نظام و انقاب 
کردند و اکنون آرزوی بلند شدن از تخت را دارند. باید 
بر این مشــکل غلبه کنم و عزم خود را برای بازگشت 
به ورزش جــزم کردم. بارهــا در گردهمایی های روز 
پارالمپیک شــرکت کردم و در آنجا  با اسطوره جهانی 
یعنی »سیامند رحمان« آشنا شدم: آشنایی که تحولی 
در زندگیم ایجاد کرد.این جوان لرســتانی ادامه دادد: 
با ســیامند ارتباط زیادی نداشتم اما چند دیدار کوتاه 
زمینه ای شــد تا من هم روحیه خــود را بازیابی کنم. 
می دانســتم اعضای بدنم امانتی از سوی خدا است لذا 

پذیرفتم آنچه خدا به من اهدا کرده باز ســتانده است. 
سیامند در سالی که من مصدوم شدم رکورد فوق العاده 
۳۱۰ کیلوگرم را به ثبت رساند که در تاریخ ماندگار شده 
اســت. البته تمام هنر سیامند وزنه نبود بلکه اخاقش 
بالاتر از هر مدالی بود.روزگار جوان لرستانی گرفتار در 
دام مصدومیت ســخت نمی گذرد. او با بیان اینکه باید 
تقدیر را قبول کنیم افزود: مصدومیت قسمت من شد 
و همراه همیشــگی است نباید در دام محدودیت های 
آن بمانــم. ماندن در دام محدودیــت از من یک فرد 
ســربار جامعه خواهد ساخت و شــاید نگاه دیگران به 
سالاروند ترحم آمیز باشد؛ اما زمانی که اراده کرده و بر 
این محدودیت ها غلبه کردم بدون شک نه تنها این نگاه 
تغییر کرد بلکه توانستم با فعالیت خود به انگیزه ای برای 
دیگران تبدیل شوم. چرا باید خود را در پیله محدودیت 
گرفتار کنم. برای رشــد و رسیدن به تعالی باید از این 
پیله خارج می شدم. اکنون با جدیت تمام تاش خواهم 
کرد و به دنبال آن هستم که با ارتقا رکورد دو ۱۰۰ متر 
زمینه حضورم را در بازی های پاراآسیایی و پارالمپیک 
فراهم کنم. اکنون رکوردم زیر ۱۳ ثانیه است و رکورد 

جهانی این ماده ۱۲ ثانیه می باشد.
زندگی برای ســالاروند تنها در ورزش ختم نخواهد 
شد بلکه او هم در تحصیل و هم در زمینه فعالیت های 
اجتماعــی پررنگ اســت. فعالیت هایی کــه همراه با 
قهرمانــان بزرگی مانند رســول خادم رییس ســابق 
فدراســیون کشتی و پرویز پرستویی هنرمند سینما و 
تلویزیون انجام می شــود و اکنون در زمینه هایی مانند 

مدرسه سازی، کمک به بیماران، رفع مشکات معیشتی 
مناطق مرزی و کمک به معلولان است.

 او گایه دارد گایه ای از جنس مشکات معلولان 
از بیمه های درمانی؛  در اساســنامه این بیمه ها، تامین 
اعضای مصنوعی بدن جز جراحی های زیبایی به شمار 
می رود و هزینه آن از سوی بیمه پرداخت نخواهد شد. 
سالاروند با عجیب خواندن این کار عنوان کرد: نمی دانم 
جراحی صــورت و بینی چه ربطی بــه تامین اعضای 
مصنوعی بدن دارد. یک معلول برای رفع مشــکات به 
این اعضــا نیاز دارد و باید آن را تامین کند اما بودجه 

رفع این مشکات باید از کجا تامین شود.
او فرزند کوهســتان اســت و مانند ســاکنان غرب 
کشــور و در ذهنش قللی برف گیر و خشن نقش بسته 
و نمی توانــد به راحتی از آن زمان هــا دل بکند. هنوز 
صعودهای آماتور خود را به کوه های لرستان در خاطر 
دارد. می گویــد ۳۴ روز بعد از اولین صعودم به دماوند 
تصادف کردم اما در همان تخت بیمارستان به بالاترین 
نقطه بام ایران فکر می کردم. این ذهنیت موجب شده 
بــود تا ۱۴ ماه بعد از تصــادف فروردین ۹۵ دوباره به 
دماوند بروم و به عنوان ســر قدم و نفر نخست عزم قله 
کنم. پیش از تصادف باور داشتم که اراده و توان خودم 
است که من را به یک کوهنورد توانمند تبدیل کرده اما 
در صعود بعد از تصادف متوجه عظمت خدا شــدم و با 
هر قدم در مسیر قله اصلی اشک می ریختم و در نهایت 
نیز در کمتر از ۲ روز به بالاترین نقطه رسیدم. صعودی 
که بســیاری از کوهنوردان را متعجب کرد و به انگیزه 
برای برخی نیز تبدیل شد.او زندگی خود را به ۲ بخش 
تقسیم کرده و می گوید در سال ۹۵ تصادف همان زلزله 
و ســیلی بود که تمام اندوخته های قبلی من را با خود 
برد و مجبور شــدم زندگی را از نو بسازم؛ ساختنی که 
ابزارهای گذشته را نداشت اما ایمان نقش مهمی در آن 
ایفا کرد. پزشکان تاکید دارند که در زمان بعد از قطع 
عضو، مصدوم باید فوری تحت معالجه قرار گیرد، اما من 
با وجود قطع دو پا و ۱۱ شــریان خون مدت ها منتظر 
اورژانس بودم و خواســت خدا من را زنده نگه داشت، 
شاید زنده ماندم که بر خرابه های زندگی قبلی قصری 
نو بسازم.مرد پرکار این روزهای ورزش معلولان در کنار 
کوهنــوردی، به تحصیل، دوومیدانی، پرواز پاراگایدر، 
خلبانی هواپیمای فوق سبک و سنگ نوردی نیز مشغول 
است و می گوید شاید قسمت من یک دوره المپیک و 
بازی های آســیایی باشد تا به نمایندگی از مردم ایران 

بتوانم در تورنمنت های بزرگ به میدان بروم.

 معلولی که استقامت را از کوه آموخت

 »کالدرون« انعطافی نشان نمی دهد؛ نواقص را نمی دانیم
مســوول امور بین الملل پرسپولیس، گفت: »گابریل کالدرون« برای معرفی 

حساب در ترکیه و دریافت مطالباتش، انعطافی نشان نمی دهد.
 امیرعلی حســینی در جمع خبرنــگاران در مورد آخرین وضعیت پرداخت 
مطالبات گابریل کالدرون، اظهار داشت: وظیفه طلبکار اعام شماره حساب به 
باشــگاه است. وکیل گابریل کالدرون و خواکین از سوییس شماره حساب های 
مربوط را برای ما ارســال کردند. با توجه به اینکه انتقال پول به سوییس کمی 
مشــکل بود خواستیم که شماره حســابی در ترکیه بگیریم اما این کار محقق 
نشــد. در همین راســتا صدری در تاش است تا از همان حساب سوییس این 

پول پرداخت شود.
وی در مورد اینکه چرا کالدرون از دادن شــماره حساب ترکیه امتناع کرده 
است، گفت: شاید آنها نمی خواهند انعطافی نشان دهند و از ما می خواهند همه 
چیز طبق قانون و رای پیش برود. با خواکین هم صحبت کردم و او گفت اصا 
شــماره حساب ترکیه ندارم.مدیر امور بین الملل باشگاه پرسپولیس خاطرنشان 
کرد: شرایط انتقال پول به سوییس سخت است. حتی زمانی هم که پول برانکو 
و یا بودیمیر را دادیم، این پول ها قسمت قسمت واریز می شد. این پروسه ها زمان 
بر است. پول کالدرون تامین شده و وقتی پرداخت شد فیش های پرداختی را 

به فیفا ارائه خواهم کرد تا پنجره باز شود.
وی در خصوص مجوز حرفه ای باشــگاه پرســپولیس و اینکه کنفدراسیون 
فوتبال آســیا در این باره نامه ای به باشگاه پرسپولیس زده یا خیر، گفت: ما با 
فیفا مکاتبه مســتقیم داریم ولی با afc شرایط اینگونه نیست. کلیه مکاتبات ما 

با afc از طریق فدراسیون فوتبال انجام می شود.
حســینی در مورد اینکه ممکن اســت پس از سه ماه در صورت حل نشدن 
مشــکات دوباره مجوز حرفه ای باطل شــود، تصریح کرد: یک کمیته مستقل 
در این باره تشــکیل شــده که مورد تایید کنفدراسیون فوتبال آسیا است. این 
کمیتــه اعا م کرده که نواقصی وجود دارد. تا این لحظه نمی دانیم نواقص ما 

چه چیزی است.
وی تصریح کرد: حرفه ای ســازی تفاوتی امســال با سال های قبل داشت. 
هر ســال اگر مدرکی از ســوی AFC رد می شد برای من پیام می آمد و مطالعه 
می کردم و رفع نقص می کردم.  امسال اینگونه نبود و هیچ پیامی مبنی بر نقص 

پرونده برای ما نیامده است.
حســینی در خصوص گرفتن پاداش آسیایی، توضیح داد: حدود ۴۵ نامه رد 
و بدل شد که AFC مدام یک حرف می زد. ما ۲ میلیون دلار از AFC می خواهیم 
که پنج درصد آن بابت مسوولیت های اجتماعی کم می شود. همچنین ۵ مسابقه 
در مرحله گروهی و یک برد در مرحله یکم هشــتم نهایی داشــتیم که  جمع 
آن فکر می کنم بیش از ۳ میلیون یورو باشــد. البته برخی جرایم انضباطی از 

آن کسر می شود.

  زمان برگزاری مسابقات فوتبال زیر ۲۳ سال آسیا در ازبکستان 
مشخص شد

پس از اینکه رقابت های مقدماتی مرحله گروهی زیر ۲۳ سال آسیا به پایان 
رسید، زمان برگزاری مسابقات مرحله نهایی هم مشخص شد.

مرحله نهایی رقابت های زیر ۲۳ ســال آسیا به میزبانی ازبکستان با حضور 
تیم های ملی زیر ۲۳ ســالِ ازبکستان، قطر، ایران، عراق، کویت، امارات متحده 
عربی، اردن، استرالیا، کره جنوبی، ویتنام، مالزی، ژاپن، تایلند، عربستان سعودی، 
ترکمنســتان و تاجیکستان، از یک تا ۱۹ ژوئن ۲۰۲۲ برابر با ۱۰ تا ۲۸ خرداد 

۱۴۰۱ در شهرهای محتلف ازبکستان برگزار می شود.
زمان برگزاری قرعه کشی این رقابت ها متعاقبا از سوی کنفدراسیون فوتبال 

آسیا اعام خواهد شد.
تیم ایران در دیدارهای مرحله مقدماتی مرحله گروهی توانســت با سه برد 

مقابل تیم های نپال، لبنان و تاجیکستان به دور بعدی راه پیدا کند. 

 قلی زاده در شارلوا ماندنی شد
 مهاجم ایرانی تیم فوتبال شارلوا قراردادش را با باشگاه بلژیکی تمدید کرد.

 وب سایت رسمی باشگاه شارلوای بلژیک اعام کرد که مسوولان باشگاه با 
علی قلی زاده بازیکن ایرانی خود برای تمدید قرارداد به توافق رسیدند و بدین 
ترتیب قرارداد این بازیکن ایرانی با باشگاه بلژیکی تا ماه ژوئن ۲۰۲۱ تمدید شد.

این بازیکن که ســال ۲۰۱۸ به این تیم بلژیکی اضافه شد، توانسته خود را 
به جمع بازیکنان اصلی تیم برساند.

او در ایــن مــدت ۱۹ بار برای تیمش گلزنی کــرده و ۲۲ پاس گل هم  به 
هم تیمی هایش داده است. 

 تیم فوتبال زنان شهرداری سیرجان راهی اردن شد
 تیم فوتبال زنان شــهرداری سیرجان برای حضور در جام باشگاه های آسیا 
بامداد امروز )چهارشــنبه( عازم اردن شــد. این برای نخستین مرتبه است که 
یکی از تیم های لیگ برتری فوتبال زنان راهی جام باشگاه های آسیا می شود.

مریم جهان نجاتی هدایت سیرجانی ها را برعهده دارد.
این تیم باید در این رقابت ها به مصاف نمایندگان اردن، هند و ازبکستان برود.

 دومین دوره جام باشــگاه های فوتبال زنان آسیا با حضور ۸ تیم )۴ تیم در 
منطقه غرب و ۴ تیم در منطقه شرق( از ۱۶ تا ۲۱ آبان برگزار می شود، سپس 
در مرحلــه نیمه نهایی و فینال، تیم های غرب و شــرق بــا یکدیگر به صورت 

ضربدری بازی های خود را برگزار می کنند.
برنامه این مسابقات به شرح زیر است:

۱۶ آبان:  شهرداری سیرجان - بنیادکار ازبکستان
۱۸ آبان: شهرداری سیرجان -  گوکولام کرالا هند

۲۱ آبان: شهرداری سیرجان - امان کان اردن

  تیم کشتی آزاد امید ایران راهی بلگراد شد
 تیم ملی کشتی آزاد زیر ۲۳ سال )امید( برای حضور در رقابت های جهانی 

امروز )چهارشنبه( راهی صربستان شد.
به گزارش ایرنا، پیکارهای کشتی آزاد قهرمانی زیر ۲۳ سال جهان روزهای 

۱۳ تا ۱۶ آبان در بلگراد پایتخت صربستان برگزار خواهد شد.
ترکیب تیم اعزامی به شرح زیر است:
۵۷ کیلوگرم: احمد محمدنژاد جوان

۶۱ کیلوگرم: مجید داستان
۶۵ کیلوگرم: سیدحسن عبادی

۷۰ کیلوگرم: علی اکبر فضلی
۷۴ کیلوگرم: محمدصادق فیروزپور

۷۹ کیلوگرم: علی سوادکوهی
۸۶ کیلوگرم: سجاد غامی

۹۲ کیلوگرم: امیرحسین فیروزپور
۹۷ کیلوگرم: امیرعلی آذرپیرا

۱۲۵ کیلوگرم: سیدمهدی هاشمی
همراهان: تقی اکبرنژاد )سرمربی(، سیدمراد محمدی، رسول دهقان نژاد، یاسر 

طهماسبی، علی عظمیمی )مربیان( و حسین غامزاده )ماساژور(.
پنج شنبه ۱۳ آبان: ساعت ۱۴ تا ۱۵ قرعه کشی تمامی اوزان 

ســاعت ۱۰:۳۰ تا ۱۵مســابقات مقدماتی ۵۷، ۶۵، ۷۰، ۷۹ و ۹۷ کیلوگرم 
کشتی آزاد

 ســایت فدراســیون جهانی کاراته در گزارشی به هشت کاراته کای طایی 
المپیک اشــاره کرد و نوشت: گنج زاده و هفت قهرمان دیگر می خواهند، مدال 

جهانی ۲۰۲۱ امارات را به طای المپیک اضافه کنند.
 در مطلب مدراسیون جهانی کاراته آمده است:  ۱۰۵۴ ورزشکار از ۱۱۷ کشور 
جهان برای شرکت در مسابقات جهانی کاراته در امارات ثبت نام کرده اند و این 
آمار رکوردهای شرکت در دوره های قبلی را حفظ می کند و محبوبیت کاراته در 

سراسر جهان را به نمایش می گذارد.
نمایندگان ایران، الجزایر، برزیل، کرواسی، مصر، فرانسه، ایتالیا، ژاپن، اسپانیا، 

ترکیه و روسیه با ترکیب کامل ۱۶ گانه در این مسابقات حضور پیدا کرده اند.
ساندرا سانچز از اسپانیا و ریو کیونا از ژاپن در کاتا، ایوت گورانوا از بلغارستان، 
جوانا پرکوویچ از صربستان و فریال عبدالعزیز از مصر در کومیته بانوان، استیون 
آقایان، دارنده هشت مدال طای المپیک هستند که در این مسابقات شرکت داکوستا از فرانسه، لوئیجی بوسا از ایتالیا و سجاد گنج زاده از ایران در کومیته 

کرده اند و تاش می کنند مدال جهانی را به مدال طای المپیک خود اضافه کنند.
در همین حال ۱۰ نفر از ۱۲ قهرمان فعلی جهان برای دفاع از عنوان قهرمانی 
خود در دوبی با هم به رقابت می پردازند و بیشتر توجهات معطوف به ساندرا سانچز 
از اسپانیا، ریو کییونا از ژاپن، جووانا پرکوویچ از صربستان و استیو داکستار از فرانسه 
است که در حال حاضر صاحب عنوان قهرمانی دوگانه جهانی و المپیک هستند.

نمایندگان ژاپن در کاتای تیمی آقایان و بانوان، فرانسه در کومیته تیمی بانوان 
و ایران در کومیته تیمی آقایان، مدافعان قهرمانی جهان هستند که با لباس کاراته 

ویژه، با گلدوزی های طایی شرکت  خواهند کرد.
مسابقات جهانی کاراته در سال ۲۰۲۱ طی روز های )۱۶ الی ۲۲ نوابر( ۲۵ 
آبان الی یک آذر ماه به میزبانی دوبی، امارات برگزار می شود و نمایندگان کاراته 
کشورمان به صورت تیم کامل در دو بخش کاتا و کومیته بانوان و آقایان در این 

مسابقات شرکت خواهند کرد.

تلاش گنج زاده برای اضافه کردن مدال جهانی به طلای المپیک

  گل »رونالدو« مانند گل قهرمانی »مایکل جردن« بود
 سرمربی تیم فوتبال منچستریونایتد گفت: گل کریستیانو رونالدو به آتالانتا مانند گل قهرمانی و لحظه آخری »مایکل جردن« بود.

 تیم فوتبال منچســتریونایتد شــب گذشــته در چارچوب هفته چهارم مرحله گروهی لیگ قهرمانان اروپا میهمان آتالانتا بود. شــاگردان »اوله گونار سولسشــر« دو مرتبه در این بازی عقب افتادند و هر دو بار »کریستیانو رونالدو« 
ناجی تیمش شد و شیاطین سرخ را از شکست نجات داد.   

سولسشر پس از این دیدار اظهار داشت: ما تسلیم نشدیم و به راه خود ادامه دادیم. نگرش خوبی در این بازی داشتیم. از نظر جسمانی وضعیت خوبی داشتیم و همانند کاری که در اولدترافورد و بازی رفت کردیم، در این دیدار 
هم امتیاز مهمی گرفتیم.وی افزود: رونالدو باورنکردنی است. اگر بخواهید در دقیقه آخر توپ را به یک نفر بسپارید، او رونالدو است. او بهترین گلزن حال حاضر جهان است و گفتن این جمله برای من دشوار است چون او با دو گلی 
که امشب زد از رکورد من عبور کرد و حالا یک گل بیشتر از من برای یونایتد به ثمر رسانده اما به او تبریک می گویم. سرمربی تیم فوتبال منچستر یونایتد افزود: گل رونالدو مانند گل قهرمانی و لحظه آخری »مایکل جردن« بود. 
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ببینید رونالدو محافظ شخصی سولسشر شدببینید رونالدو محافظ شخصی سولسشر شد
فناوریفناوری

 استرالیا استفاده كودكان و نوجوانان از شبکه های اجتماعی 
را منوط به رضایت والدین می كند

اســترالیا قصد دارد شبکه های اجتماعی را مجبور کند تا برای استفاده 
کودکان و نوجوانان از امکانات خود، رضایت والدین را در نظر بگیرند.

 به نقل از رویترز، بر اساس این طرح افراد زیر 16 سال حق ندارند بدون 
اجازه والدین خود از شبکه های اجتماعی استفاده کنند و در صورت نقض 
این قانون جریمه ای حداکثر 7.5 میلیون دلاری برای شبکه های اجتماعی 

در نظر گرفته خواهد شد.
قرار است رسیدگی به این طرح در مجلس استرالیا طی روزهای آینده آغاز 
شود. بر همین اساس، اپلیکیشن های شبکه های اجتماعی باید راهکارهایی 
برای مشخص کردن سن کاربران در نظر بگیرند و در زمان جمع آوری داده 

های کاربران، اولویت های کودکان را در نظر بگیرند.
این حد از سختگیری در زمینه استفاده از شبکه های اجتماعی تاکنون 
در جهان ســابقه نداشته، اما با توجه به افزایش نگرانی از تبدیل این شبکه 
ها به ابزاری برای نفرت پراکنی، ترویج خشــونت، ضدیت های قومی، اخبار 
دروغ و غیره انتظار می رود این روند در سایر کشورهای جهان نیز آغاز شود.

  تزریق واكسن در بارداری بی خطر است
نتایج بررســی های متعدد محققان نشان می دهد، تزریق واکسن کووید 

19 در دوره بارداری خطری ندارد.
 به نقل از رویترز، نتایج بررسی های متعدد محققان نشان می دهد، تزریق 

واکسن کووید 19 در دوره بارداری خطری ندارد. 
یک مطالعه تحقیقاتی که در مجله پزشکی نیوانگلند منتشر شد، تقریباً 
1۸ هــزار و 5۰۰ خانم را در نروژ تحــت نظر قرار داد؛ از این تعداد ۴ هزار 
و 5۰۰ زن را ماردانی شــامل می شدند که نوزاد را قبل از پروسه زایمان از 
دســت داده بودند؛ دانشمندان هیچ پیوندی بین دریافت واکسن کووید 19 

و خطر از دست دادن نوزاد در سه ماهه اول بارداری کشف نکردند.
محققان تأکید می کنند، زنانی که واکســن کرونا را دریافت کرده اند، نه 
تنها هیچ مشکل و عارضه ای در دوران بارداری نداشته بلکه بارداری ایمن 
و کم استرســی را هم تجربه کرده اند. واکسیناســیون در دوران بارداری به 
احتمال زیاد نوزاد تازه متولد شــده را در برابر عفونت کووید 19 در همان 

ماه های اول پس از تولد ایمن می کند.

 اعتراف مقامات بهداشتی آمریکا: »كووید 19« نتیجه تکاملی 
ویروسی در طبیعت است

SARS- مقامات بهداشتی ایالات متحده به این نتیجه رسیدند که ویروس
CoV-2 احتمالاً »نتیجه تکامل ویروسی در طبیعت« است

 به نقل از ســی جی تی آن، مقامات ایالات متحده پس از ماه ها تحقیقات 
SARS- فشرده در مورد منشــأ همه گیری کرونا، اعتراف کردند که ویروس

CoV-2 احتمالاً »نتیجه تکامل ویروســی در طبیعت« اســت و »یک سلاح 
بیولوژیکی« یا »از نظر ژنتیکی مهندسی شده« نیست.

فرانســیس کالینز، متخصص ژنتیک و زیســت شناس آمریکایی و مدیر 
مؤسسه ملی بهداشت ایالات متحده )NIH( در بیانیه ای گفت که این ویروس 
احتمالاً از طبیعت است و به طور بالقوه مستقیماً به انسان یا از طریق یک 

میزبان حیوان به انسان منتقل شده است.
وی در بیانیه خود اشاره کرد، سازمان های اطلاعاتی ایالات متحده موافق 
هســتند که ویروس به عنوان یک ســلاح بیولوژیکی توسعه نیافته است و 
اکثر ســازمان ها ارزیابی کردند که SARS-CoV-2 به احتمال زیاد مهندسی 

نشده است.
مدیر مؤسســه ملی بهداشــت ایالات متحده خاطرنشان کرد، اطلاعات 
نادرست در حال هجوم هستند، زیرا هنوز پاسخ قطعی برای منشأ این ویروس 
وجود ندارد، با این حال ضرر هجوم این اطلاعات از فایده آن بیشتر است.

فرانســیس کالینز به وضوح اظهار داشت، ویروس های خفاش که توسط 
موسسه ویروس شناسی ووهان تحت کمک مالی NIH تجزیه و تحلیل شده اند، 
از نظر ژنتیکی بسیار دور از SARS-CoV-2 هستند و همچنین بواسطه آنها 

امکان ایجاد همه گیری کووید19 وجود ندارد.
کالینز به چندین بیماری عفونی دیگر اشاره کرد که هنوز جامعه بشری 
را تهدید می کند و همچنین برای پی بردن به منشــأ آن راه طولانی وجود 
دارد؛ 1۴ سال طول کشید تا دانشمندان جمعیت خفاشی را پیدا کنند که 
ویروس آن باعث شــیوع ســارس در سال 2۰۰۳ شد و منشأ شیوع ابولا در 

سال 2۰1۴ پس از هفت سال هنوز مشخص نیست.

 تسلیم كاركنان آمریکایی در برابر واكسیناسیون اجباری
صدها هزار نفر از مردم نیویورک به دلیل ترس از دست دادن شغل خود، 

پس از مدت ها مقاومت، بلاخره دز واکسن خود را دریافت کردند.
 بــه نقــل از نیویورک تایمز صدها هزار نفر از مــردم نیویورک به دلیل 
ترس از دســت دادن شغل خود پس از مدت ها مقاومت، بلاخره دز واکسن 

خود را دریافت کردند.
اولین گروه از کارکنان در آمریکا، معلمان، پرستاران و کارکنان مراقبت 
خانگــی بودند که به دلیل شــرایط کاری ویژه خود، واکســن اجباری  را 
پذیرفتند. برخی کارشناســان پیش بینی می کردند اســتعفای گروهی از 
ســمت نیروی کار در این کشور اتفاق بیافتد اما در عمل چنین اتفاقی رخ 
نداد، چرا که بســیاری از کارگران به دلیل نگرانی شــغلی، با شناب زیادی 
برای تزریق واکســن اقدام نمودند. اما در مواردی نیز مقاومت های شدیدی 
در برابر واکسیناســیون در  آمریکا گزارش شده است. در ماه جاری، پس از 
آن که مربی تیم فوتبال دانشگاه واشنگتون و برخی از کارکنان تیم فوتبال 
آن  در برابر تزریق واکســن  مقاومت کردند، از این تیم خراج شدند. ایالت 
ماساچوست نیز که در آن قانون الزام به واکسن از هفته ی از هفته ی پیش 
اجرایی شــده است، شاهد استعفای  15۰ نفر از افسرهای پلیس به صورت 

رسمی و یا تکمیل فرم های استعفا از سمت آنان بوده است. 
این گروه از افراد داده های علمی مبنی بر ایمن بودن واکسن های کوید-

19 و موثر بودن آن در برابر بستری شدن و مرگ و میر را قبول ندارند.
بر اساس اطلاعات مرکز کنترل و پیشگیری آمریکا، افراد واکسینه نشده 
۴.5 برابر بیشــتر از دیگران در معرض ابتلا به ویروس کرونا هســتند و 11 
برابر بیشــتر از افراد واکســینه  احتمال مرگ آن ها در اثر ابتلا به بیماری 

کوید-19 وجود دارد.

 كشف تنوع ژنتیکی كروناویروس با بررسی فاضلاب
پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدید خود، یک روش مبتنی بر فاضلاب 

را برای کشف تنوع ژنتیکی کروناویروس به کار برده اند.
به نقل از مدیکال اکسپرس، روش های جایگزین تشخیص ویروس، برای 
مقابله با کووید-19 مهم هستند و می توانند باری را که بر دوش سیستم های 
مراقبت از سلامت قرار دارد، کاهش دهند. پژوهشگران »دانشگاه کالیفرنیا، 
ارواین« )UCI( در بررسی جدیدی، کارآیی روش »همه گیرشناسی فاضلاب 
بنیان« )WBE( را برای بررسی وجود کروناویروس و تنوع ژنتیکی آن نشان 

داده اند.
راهبردهــای کاهش کووید-19، به روش هــای دقیق و مقرون به صرفه 
تشــخیص نیاز دارند تا بتوانند به کاهش شــیوع کروناویروس کمک کنند. 
روش همه گیرشناســی فاضلاب بنیان که نشــان دهنده ضایعات جمعیت 
انســانی در یک منطقه مشخص است، می تواند عوامل بیماری زای ویروسی 
را شناســایی کند و یک سیستم تشــخیص ابتدایی هنگام شیوع ویروس 
باشــد. بنابراین، درک بهتر توانایی روش همه گیرشناسی فاضلاب بنیان در 
تشخیص و ردیابی دقیق عوامل بیماری زای ویروسی می تواند بینش هایی را 

برای مقابله با بیماری هایی مانند کووید-19 ارائه دهد.
پژوهشــگران در این پروژه، به بررسی فاضلاب در جنوب کالیفرنیا بین 

اوت 2۰2۰ تا ژانویه 2۰21 پرداختند.
کاترین وایتسون ، اســتادیار زیست شناسی مولکولی دانشگاه کالیفرنیا، 
ارواین و از پژوهشــگران این پروژه گفت: هنگامی که همه گیری کووید-19 
آغاز شــد و ما در مورد تلاش های صورت گرفتــه برای نظارت بر فاضلاب 
شنیدیم، بلافاصله به فکر جمع آوری فاضلاب در آزمایشگاه افتادیم تا از آن 
برای شکار »فاژها« )Phages( استفاده کنیم. فاژها، ویروس هایی هستند که 
باکتری هــا را آلوده می کنند و می توانند به عنوان جایگزین آنتی بیوتیک ها 
مورد اســتفاده قرار بگیرند. من افتخار می کنم که گروهی از دانشجویان در 
آزمایشگاه ما گرد هم آمده اند تا فاضلاب را برای جستجوی ویروس ها پردازش 

کنند و بر آن تمرکز داشته باشند.
پژوهشــگران دریافتند که بار ویروســی کارخانه های تصفیه پسماند، با 
میانگین هفتگی موارد گزارش شــده کووید-19 در جنوب کالیفرنیا ارتباط 
دارد. آنها با بررسی نمونه ها، فراوانی نسبی کروناویروس را تایید کردند و به 
شناسایی انواع تک  نوکلئوتیدی کروناویروس در نمونه های ویژه پرداختند.

جیســون روتمن، پژوهشگر ارشــد این پروژه گفت: پژوهش ما، کارآیی 
همه گیرشناســی فاضلاب بنیان و اهمیت آن را در کمک کردن به بررسی 

کووید-19 نشان می دهد.
پژوهشــگران طی این پروژه دریافتند که نمونه های فاضلاب، سرشــار 
از تنوع ویروســی هســتند. تنوع و ترکیب ویروس ها، به محل جمع شدن 
ضایعات بستگی داشــت که در مورد ویروس های بیماری زای انسانی مانند 

کروناویروس نیز صادق بود.
نظر پژوهشــگران این است که بررسی های آینده برای اصلاح روش های 
آماده ســازی نمونه و نظارت جامع تر بــرای تعیین نحوه تغییر ویروس های 

بیماری زا، به مرور زمان ادامه خواهند یافت.

 بررسی خطرات كووید-19 با یک »ماشین حساب«!
پژوهشگران استرالیایی، ابزاری شــبیه به ماشین حساب ابداع کرده اند 
که می تواند خطر ابتلا به کووید-19، مرگ و میر ناشــی از آن و پیامدهای 

احتمالی واکسن را نشان دهد.
 به نقل از وب ســایت رسمی دانشــگاه کوئینزلند، شاید ابزاری شبیه به 
ماشین حساب بتواند به مردم در درک عوامل خطر کووید-19 و پیامدهای 

احتمالی واکسن کمک کند.
دکتر »کرستی شــرت«)Kirsty Short(، سرپرست این پروژه گفت: این 
ماشین حساب کووید-19 موسوم به »CoRiCal«، یک ابزار آنلاین است که 

می تواند به درک مزایا و خطرات واکسن کووید-19 کمک کند.
این ابزار طوری طراحی شــده است که بتواند به مردم در تصمیم گیری 
برای واکسیناسیون کمک کند و همچنین، به آنها امکان بدهد تا از احتمال 

ابتلا به کووید-19 در شرایط متفاوت آگاه شوند.
شــرت ادامه داد: کاربران می توانند به این ابزار دسترسی داشته باشند و 
ســن، جنسیت، وضعیت انتقال بیماری و واکسیناسیون خود را در آن وارد 
کنند تا امکان محاسبه شخصی سازی شده خطر برای آنها فراهم شود. شما 
می توانید امکان ابتلا به کووید-19 و مرگ و میر ناشی از این بیماری را در 
مورد خود بررســی کنید. همچنین، می توانید شانس خود را در مورد ایجاد 
 )AstraZeneca(»یک لخته خون غیر معمول ناشــی از واکسن »آسترازنکا
مورد بررســی قرار دهید و این داده ها را در زمینه سایر خطرات مرتبط نیز 

مشاهده کنید.
ماشین حساب CoRiCal هنوز در مرحله آزمایش به سر می برد اما مطابق 
جدیدترین توصیه های بهداشتی و علمی از جمله ارزیابی پیامدهای مربوط 
به واکسن های »فایزر«)Pfizer( و »مدرنا«)Moderna(، بیماری هایی مانند 

چاقی، دیابت و کووید-19، به طور مداوم به روزرسانی می شود.
گروهی از دانشمنان حوزه پزشکی، پزشکان، متخصصان همه گیرشناسی 

و کارشناسان آماری در پروژه CoRiCal شرکت کرده اند.
جان لیت، از پژوهشگران این پروژه گفت: من امیدوارم که CoRiCal بتواند 
به صرفه جویی در زمان کمک کند و یک روش دقیق را برای ارزیابی خطر 

ابتلا به کووید-19 یا عوارض احتمالی واکسن ارائه دهد.
وی افزود: پزشکان، زمان زیادی را صرف می کنند تا خطرات کووید-19 
را برای بیماران خود توضیح بدهند. یک ابزار دقیق مبتنی بر شواهد می تواند 

به پزشکان در تسهیل روند واکسیناسیون کمک کند.
دکترانــدرو برد، از پژوهشــگران این پروژه گفــت: CoRiCal با دوزهای 
تقویت کننده، ســویه های جدیــد ویروس، واکســن های جدید، گروه های 
جوان تر، بازارهای بین المللی و حتی با بیماری های عمومی، قابل سازگاری 
اســت. این فناوری، احتمال خطر را با اســتفاده از جدول های ساده نشان 
می دهد تا مقایســه خطرات و پیامدهای ناشــی از کووید-19 یا واکسن ها 

به سادگی انجام شود.
وی افزود: شاید CoRiCal بتواند به استرالیا کمک کند تا به سوی واکسینه 
کردن 9۰ تا 95 درصد جمعیت یا حتی بیشــتر از آن حرکت کند. هرچه 
میزان واکسیناسیون بالاتر باشد، برای افراد، جوامع، سلامت روان، خدمات 

بهداشتی و کشور بهتر خواهد بود.

تیم های مرکز فضایی کندی ناســا در فلوریدا در تصویری که ناســا منتشر 
 )SLS( کرده، در حال بررســی فضاپیمای »اوریون« و ســامانه پرتاب فضایی
هستند که قرار است از آنها برای ارسال فضانوردان به ماه، مریخ و سایر مناطق 

دور در فضا استفاده کند.
 به نقل از دیلی میل، تیم های مرکز فضایی کندی ناسا در فلوریدا در تصویری 
که ناسا منتشــر کرده، در حال بررسی  فضاپیمای »اوریون« و سامانه پرتاب 
فضایی )SLS( هســتند که  قرار اســت از آنها برای ارسال فضانوردان به ماه، 

مریخ و سایر مناطق دور در فضا استفاده کند.
»آرتمیس« یکی از پروژه های ناســا، طی سال های آینده و با هدف ساخت 
ایســتگاه های فضایی اجرا می شود. این پروژه درواقع خواهر دوقلو پروژه آپولو 
که در دهه 6۰ و 7۰ میلادی انجام شــد، محســوب می شود و طی آن اولین 

زن به ماه قدم می گذارد.
این ماموریت، راه را بــرای آزمایش پروازهای آینده با خدمه پیش از آنکه 
ناسا به طور منظم ماموریت های پیچیده تری را با فضانوردان در ماه و اطراف 

ماه تعیین کند، هموار می کند. با اســتفاده از آرتمیس، ناسا اولین زن و اولین 
فرد رنگین پوست را روی سطح ماه فرود می آورد و راه را برای حضور طولانی 

مدت یر روی تنها قمر زمین مهیا می کند.

یــک زمان طلایی برای خواب وجود دارد که در صورت رعایت آن، عملکرد 
شناختی مغز با گذشــت زمان، ثابت می ماند. میزان خواب کم تر یا بیش تر، با 

عملکرد شناختی پایین تری همراه خواهد بود.
 به نقل از دیلی میل دانشــمندان طی پژوهــش طولانی مدتی دریافته اند 
هفت ساعت و نیم میزان خواب ایده آل برای مغز است تا بتواند انرژی لازم را 
کســب کند و از بیماری آلزایمر جلوگیری شود. بر اساس این پژوهش، خواب 

شبانه بیشتر یا کمتر از این میزان سبب زوال مغز به مرور زمان خواهد شد.
استادیار نورولوژی مرکز تحقیقات پزشکی خواب دانشگاه واشنگتن در این 
رابطه می گوید:» پژوهش ما نشان می دهد که یک گستره میانگین و یا یک زمان 
طلایی برای خواب وجود دارد که در صورت رعایت آن، عملکرد شناختی مغز 
با گذشت زمان ثابت می ماند. میزان خواب کمتر یا بیشتر، با عملکرد شناختی 
پاییــن تری همراه خواهد بود که علــت آن می تواند خواب ناکافی یا خواب با 

کیفیت پایین باشد.«
برای انجام این پژوهش، عملکرد مغز 1۰۰ فرد با میانگین ســنی 75 سال 
هنگام خواب از طریق مانیتور کوچک متصل به پیشــانی آن ها به مدت چهار 

سال و نیم  بررسی شد.  
دانشــمندان همچنین مایع مغزی نخاعی – که در بافت اطراف مغز و نخاع 
یافت می شود – را  برای اندازه گیری سطح پروتئین های آلزایمر مورد بررسی 
قرار دادند. نتیجه آزمایش نشــان داد امتیاز عملکرد شناختی مغز در گروهی 
که خواب کمتر از پنج ســاعت و نیم و یا بیشــتر از هفت ساعت و نیم در شب 
داشتند به مرور زمان کاهش می یابد.محققان پیش از این دریافته بودند که از 
دست دادن حافظه، گیجی و یادگیری کند که همگی از علائم آلزایمر هستند 

با خواب ناکافی و بی کیفیت ارتباط مستقیم دارند.

تصویر ناسا از تلاش برای تحقق »آرتمیس«

 بیماری آلزایمر و راهکارهای برای بهبود

اختراع باند جدید برای جلوگیری از خونریزی 
پژوهشــگران ایتالیایی، نوعی بانداژ هوشمند ابداع کرده اند که می تواند روند 
ترمیم زخم های مزمن را بهبود ببخشد.به نقل از فرانتریز، پزشکان چگونه می توانند 
مطمئن شــوند که زخم پانسمان شده، بدون برداشتن پانسمان بهبود می یابد؟ 
این یک معما است زیرا برداشتن پانسمان می تواند روند بهبودی را مختل کند.

پژوهشگران »دانشگاه بولونیا« در ایتالیا، نوعی بانداژ هوشمند ابداع کرده اند که 
به یک حســگر مجهز است و می تواند ســطح رطوبت زخم را با حساسیت بالا 
اندازه گیری کند و سپس، داده ها را به تلفن همراه هوشمند مجاور انتقال بدهد. 
با وجود این بانداژ هوشــمند، پزشکان دیگر مجبور نیستند پانسمان را بردارند. 
پژوهشگران ممکن است در آینده با تغییر هندسه و مواد موجود در بانداژ بتوانند 
آن را برای انواع گوناگون زخم ها تنظیم کنند. این فناوری می تواند به پزشکان 
در نظارت ســاده تر و موفقیت آمیز زخم ها کمک کند.زخم های مزمن می توانند 
منبع قابل توجهی از رنج و ناتوانی برای افرادی باشند که آنها را تجربه می کنند. 
بهبود چنین زخم هایی دشوار است و عوامل بسیاری از جمله دما و سطح گلوکز 
می تواننــد بر روند بهبود آنها تأثیر بگذارند. یکی از مهم ترین این عوامل، میزان 
رطوبت اســت. خشکی یا رطوبت بیش از اندازه می توانند روند درمان را مختل 
کنند.اگر پزشــک بخواهد ســطح رطوبت زخم را بررسی کند، باید پانسمان را 
بردارد. این کار می تواند به بافت شــکننده در حال بهبودی آسیب برساند. این 
موضوع، الهام بخش ابداع بانداژ هوشــمند دانشــگاه بولونیا شده اند که می تواند 
راهی برای نظارت بر ســطح رطوبت زخم به صورت غیرتهاجمی باشد. انتخاب 
مواد مورد استفاده در این بانداژ، یک چالش بود زیرا بانداژها باید زیست سازگار، 
یک بار مصرف و کم هزینه باشند.پژوهشگران برای دستیابی به هدف خود، یک 
پلیمر ترکیبی موسوم به »پلی استایرن سولفونات«)PEDOT:PSS( را با استفاده 
از روش »چاپ سیلک اسکرین« یا »چاپ سیلک« روی گاز استریل به کار بردند 
و ســپس گاز را با مواد تجاری موجود در بازار ترکیب کردند. ایده پژوهشگران 
این است که تغییرات صورت گرفته در سطح رطوبت زخم، به تغییر در سیگنال 

الکتریکی اندازه گیری شده توسط حسگر منجر می شود.دکتر »مارتا تسارولو«، 
از پژوهشگران این پروژه گفت: پلی استایرن سولفونات، یک پلیمر آلی نیمه رسانا 
است که می توان آن را به عنوان یک جوهر استاندارد، به سادگی روی چندین لایه 
ذخیره کرد. همچنین، ما یک برچسب ارزان قیمت مبتنی بر »سامانه بازشناسی 
با امواج رادیویی«)RFID( را به کار گرفتیم که یک بار مصرف است و می تواند با 
بانداژ سازگار شود. این برچسب می تواند داده های مربوط به سطح رطوبت را به 
صورت بی سیم به تلفن همراه هوشمند منتقل کند و به کادر درمان امکان دهد 
تا بفهمند که بانداژ چه زمانی باید تعویض شود.پژوهشگران برای آزمایش بانداژ 
هوشمند خود، آن را در معرض زخم مصنوعی قرار دادند و  دریافتند که بانداژ، 
بســیار حساس است و می تواند یک ابزار ارزشمند در مدیریت زخم باشد.دکتر 
»لوکا پوسانزینی«، از پژوهشگران این پروژه گفت: ما طیف وسیعی از بانداژها را 
با لایه ها و ویژگی های متفاوت ابداع کردیم. ایده ما این است که هر نوع زخم، از 
زخم هایی که به آرامی ظاهر می شوند گرفته تا زخم های مزمن ناشی از سوختگی 

و تاول می توانند پانسمان مناسب خود را داشته باشند. 

افشــاگری های جدید بر علیه فیس بوک نشان می دهد این شبکه اجتماعی 
متوجه افزایش پیام های مروج خشــونت در روزها و ساعات منتهی به حمله به 
کنگره شــده بود، اما توجهی به این مســاله نشان نداد.به نقل از ای بی سی نیوز، 
در روز ششــم ژانویه ســال 2۰21 فیس بوک کاملا متوجــه افزایش غیرعادی 
پســت های مختلف شــده بود که حاوی فراخوان برای خشونت و تحریک سایر 
کاربران به اعتراض نســبت به نتیجه انتخابات ریاست جمهوری آمریکا بودند. اما 
 برای متوقف کردن این روند یا اطلاع رسانی در این زمینه به نهادهای اطلاعاتی

 و انتظامی هیچ اقدامی انجام نداد.
موضوع نحوه واکنش شبکه های اجتماعی به حمله به کنگره و انتشار اخبار و 
اطلاعات دروغین در این زمینه در فیس بوک، اینستاگرام و غیره مورد توجه دولت 
آمریکا بوده و اسناد افشا شده توسط فرانسیس هاوگن افشاگر فیس بوک که به 
کنگره ارائه شده نشان می دهد فیس بوک سرمایه گذاران خود و عموم مردم را در 
مورد آسیب های بالقوه ناشی از استفاده از این شبکه اجتماعی گمراه کرده است.

نیک کلگ، معاون امور جهانی فیس بوک، در بیانیه ای این ایده را رد کرد که 
فیس بوک »به طور نظام مند و عمدی« تحقیقاتی را که »برای شرکت ناخوشایند 
است« نادیده می گیرد. با این حال افشاگری های هاوگن حاکی است فیس بوک 
برخی اثرات حمله به کنگره را بر پلتفرم خود مورد تجزیه و تحلیل قرار داده است. 
اسناد افشا شده حاکیست فیس بوک و اینستاگرام شاهد افزایش شدید گزارش 
های کاربران در مورد پســت های مروج خشونت در ششم ژانویه بوده اند. تعداد 
این گزارش ها در مورد افزایش ترویج خشــونت در فیس بوک در ساعات منتهی 
به حمله در مقایسه با شرایط عادی هفت برابر شده است.فیس بوک در اوائل سال 
2۰2۰ محدودیت هایی را برای کاهش ترویج خشونت در این شبکه اجتماعی فعال 
کرده بود، اما بعد از مدتی آنها را از کار انداخته بود. همین مساله باعث شده بود تا 
پیام های خشونت بار یادشده به راحتی در معرض دید سایر کاربران قرار بگیرند. 

انتظار می رود این افشاگری ها تبعات گسترده ای برای فیس بوک داشته باشد.

اطلاع فیس بوک از حمله به کنگره آمریکا

پیامبر اكرم )ص( :

لا تتََشاغَلْ عمّا فُرِضَ علَیکَ بمِا 
قد ضُمِنَ لکََ فإنهُّ لیَسَ بفائتِکَ 
مَ لکََ ، و لسَتَ بلِاحِقٍ  ما قد قُسِّ
ما قد زُوِيَ عنکَ .
مبادا با پرداختن به كسب 
روزی تضمین شده، از آنچه بر 
تو واجب شده است بازمانی؛ 
زیرا قسمت تو از روزی 
می رسد و آنچه قسمت تو 
 نباشد به آن دست نمی یابی .
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